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w w w . m a g i r a n . c o m

ماهنامه تخصصي بورس و بانک

فهرست

رئیس کل بانک مرکزی:

اقدامات لازم برای راه اندازی 
بازارمتشکل ارزي انجام شد

 بازار متشکل ارزی 
به زودی آغاز به کار می کند

  

دکتر شاپور محمدی اعلام کرد:

 پیشروی بورس 
در جاده تامین مالی

مســئول:  مدیر  امتیاز-  صاحب 
نعمت ا... شهبازی

 زیرنظر شورای سیاستگذاری 
دبیر تحریریه:
معصومه صالحی

تحریریه: 
طاهره گودرزی - اکرم شعبانی 

نگار رشیدی - انسیه شهبازی
وحید نمازی - وحید محمدخانی 

امور هنری:
مرتضی طهوری

ویراستار:
سهیلا پاکیشان

امور مالی:
حمید رضا درخشان

امور اداری : 
امیر رضایی نسب - محمد عسگری 

سعید موسوی 
سید محسن میرشفیعیان

نشانی.
 تهران ، میدان هفت تیر

 خیابان قائم مقام- کوچه سام - پلاک .
تلفن:  88810365  - 86073662 

نمابر: 88841485
مجری چاپ:  حسین دشتی

چاپ: رواق روشن مهر

بهره برداری از سامانه توزیع سود 
در آینده نزدیک

مدیرعامل سمات اعلام کرد:

مدیرعامل فرابورس ایران:

تامین مالي بنگاه های بزرگ 
اقتصادی از طریق بازار سرمایه

 شاخص کل فرابورس 
رشد 106 درصدی را تجربه کرد

دکتر کمیجاني قائم مقام بانک 
مرکزی خواستار شد؛

وزیر امور اقتصادی ودارایي: 
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بازار متشکل ارزی تا پایان
خرداد ماه عملیاتی می شود

فرابورس فضای خوبی برای رشد فین تک ها 
ایجاد کرده است

معاون علمی وفناوری ریاست جمهوری:

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس:

 انتشار اوراق بهادار بیمه
تعمیق بازار سرمایه را به همراه دارد

رئیس کل بیمه  مرکزی:

سال 98
سال جهش بزرگ براي بانک صادرات

 مدیرعامل بانک صادرات ایران 
تشریح کرد؛

 ظهور بازار آتی 
با شمایل جدید

مدیرعامل بورس کالای ایران اعلام کرد:

مدیرعامل بورس تهران تشریح کرد:

اخبار بورس، بانک وبیمه را در سایت »بورس و بانک« بخوانید
به اطلاع مخاطبان محترم ماهنامه علمی، تحلیلی و خبری »بورس وبانک« و فعالان بازارهای مالی می رساند که سایت خبری بورس و بانک 
با هدف انتشار جدیدترین و به روزترین اخبار و رویدادهای بورس،بانک و بیمه های کشور راه اندازی شده و اخبار و گزارش های مربوط به 

این حوزه را به صورت روزانه منتشر و در اختیار عموم علاقه مندان قرار خواهد داد.
مدیران عامل محترم سازمان ها و شرکت ها و همچنین مدیران محترم روابط عمومی بانک ها، بیمه ها و بورس می توانند اخبار مهم مرتبط 
با واحد متبوع خود را برای درج در ســایت خبری »بورس وبانک« ارسال کنند تا پس از بررســی های معمول نسبت به انتشار آن اقدام 

شود.
علاقمندان می توانند اخبار و گزارش های خود را به آدرس تلگرامی  boursebankmonthly@ ارســال و در صورت لزوم برای کســب 

اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 86073662 تماس حاصل فرمایند.
آدرس سایت خبری بورس و بانک www.bourse-bank.com است.

گزارش ویژه  از دوازدهمین 
نمایشــگاه بین المللی 
بورس، بانک و بیمــه

 10 اولویت شرکت بورس 
در سال 98
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 شمارش معكوس 
براي بورس ارز

سرمقاله 

با شروع فاز جدید تحریم ها و به دنبال آن نوسانات شدید قیمت انواع ارز؛ بازار ارزي کشور دچار تلاطمات و آشفتگي هاي 
متعددي شــد. این موضوع که آثار و پیامدهاي زیادي را در ســطح اقتصاد کشــور بر جاي گذاشــته و خواهد گذاشت؛ 

مسئولان مربوطه را بر آن داشت تا براي ساماندهي بازار ارز تدابیر ویژه و مناسبي را اتخاذ کنند.
در واقــع به منظور پاســخگویي بهتر به نیازهاي فعالان اقتصادي، جلوگیري از نوســانات کاذب نــرخ ارز و نظارت بهتر 
نهادهاي نظارتي بر بازار ارز )با توجه به تحریم هاي صورت گرفته(؛ بانك مرکزي به عنوان متولي و نهاد عالی تصمیم گیر 

در این بخش با برگزاري جلسات متعدد اقدام به اتخاذ تدابیري کرد.
در همین راســتا  اواخر سال گذشته شورای پول واعتبار در یك هزار و دویست و شصت و چهارمین جلسه خود به منظور 

سروسامان دادن و ایجاد آرامش در معاملات اسکناس ارز در بازار؛ تشکیل بازار متشکل ارزی را تصویب کرد.
بر اساس این مصوبه قرار است این بازار به منظور ساماندهی و توسعه بازار شفاف، منصفانه و کارا تشکیل شود تا ارزها در 

آن به صورت نقد مطابق مقررات این مصوبه و سایر مقررات مرتبط با آن، در بستر الکترونیکی مورد معامله قرار گیرند.
طبق مصوبه مذکور، این بازار در قالب یك شــرکت خصوصی و متشکل از کانون صرافان، کانون بانك های دولتی، کانون 
بانك های خصوصی، شــرکت فرابورس و شــرکت خدمات انفورماتیك و با نظارت بانك مرکزی فعالیت خواهد کرد و این 
بانــك با رصد فعالیت ها در صورت لزوم برای ایجاد تعادل در بــازار دخالت می کند و نظارت بانك مرکزی بر این بازار به 
صورت سیستماتیك و غیرمستقیم خواهد بود.  قرار است در این بازار فعالیت هاي ارزي به شکل شفاف و در یك چارچوب 

متشکل صورت گیرد و زمینه هدایت ارزهاي معتبر به بانك ها فراهم شود.
)اســکناس(  ارز  نقــدی  معامــلات  اول،  فــاز  در  کــه  اســت  نحــوی طراحــی شــده  بــه  بــازار  کلــی  مــدل 
 راه انــدازی و ســایر روش هــای معامــلات ارزی در مراحــل بعــد گســترش می یابــد. ایــن بــازار، کارگــزار محور 

 )Broker base( بوده و عملیات مدیریت بازار توسط تشکل خود انتظام انجام شده و بر اساس دستورالعمل های مصوب 
بانك مرکزی فعالیت خواهد کرد.

ضمنا سیســتم سفارشات و معاملات، مبتنی بر ســفارش خواهد بود و یکی از پیش  نیازهای حضور در این بازار ارائه یك 
حساب ارزی و حساب ریالی به بانك مرکزی و اعطای مجوز برای برداشت از این حساب ها به منظور انجام معاملات ارزی 
است. این بازار یك بازیگر بزرگ یعنی بانك مرکزی دارد که بر حسب وظایف سیاستگذاری خود می تواند موقعیت خرید 

و فروش بگیرد.
نرخ گذاری در این بازار همانند بورس های ســهام و کالا به این صورت انجام می شــود که سیستم، پیشنهادهای عرضه از 
سوی فروشــندگان را از پایین ترین قیمت به بالاترین و پیشنهادهای خرید را از بالاترین قیمت به پایین ترین می چیند، 
سپس مظنه ها توسط سیستم به یکدیگر مرتبط و با اولین معامله؛ قیمت ابتدای روز کشف خواهد شد. این روند معاملاتی 

و کشف نرخ دقیقا مشابه سایر معاملات بورسی انجام خواهد شد.
البته بحث راه اندازي بازار متشکل ارزي و ایجاد بورس ارز، از سال ها قبل مطرح و مورد بحث و بررسي محافل کارشناسی 
و تصمیم گیری بوده اســت و هر از گاهي اخبار آن توسط روسای قبلی بانك مرکزي و مسئولان بازار سرمایه مطرح شده 
است، اما هیچوقت به مرحله عمل نرسید تا اینکه سرانجام دکتر همتي اواخر سال گذشته از عملیاتي شدن بازار متشکل 

ارزي در سال جدید خبر داد.
دکتر همتي رئیس کل بانك مرکزي ابتداي ســالجاري نیز از راه  اندازي تشکیلات جدید براي معاملات ارزي خبر داد. به 
گفته وي این موضوع در آخرین جلســه شوراي پول و اعتبار مورد بحث قرار گرفته است و حتی اعضاي هیات مدیره این 
بازار انتخاب شده اند. پیش از این قرار بود بازار متشکل ارزي در اردیبهشت ماه سالجاري راه اندازي شود، اما در تازه ترین 

اخبار، پایان خرداد ماه زمان شکل گیري این بازار تعیین شده است.
در همین خصوص رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس نیز از توافق با بانك مرکزی برای ایجاد بازار متشکل ارزی تا پایان 

خرداد ماه خبر داد و گفت: با این اقدام نرخ ارز کاهش و عرضه آن افزایش می یابد.
آنچه که مســلم است اینکه ایجاد چنین بازاری به عقیده بسیاري از کارشناســان نیازمند امکان سنجی های دقیق است. 
با این حال در شــرایط کنونی که هرگونه انحراف از مسیر شــفافیت و قانونمندی می تواند باعث بروز مشکلات جدی در 
بازار ارز و منابع ارزی کشور شود، همانطور که در سال ۹7 تجربه شد؛ صحبت از ایجاد بازار متشکل ارزي و یا بورس ارز 

می تواند به یك مطالبه که در بستر زمان و با ایجاد زیرساخت های لازم شکل می گیرد بدل شود. 

 نعمت اله شهبازی
صاحب امتیاز و مدیر مسئول
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تحليل مديران و صاحبنظران اقتصادي از راه اندازي بازار متشكل ارزي؛
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وزیر امــور اقتصادی ودارایی گفت: کارهای حقوقی و قانونی برای راه اندازی 
بازار متشکل ارزي انجام شده و تنها برخی کارهای مربوط به خود شرکت در 

حال انجام است.
دکتر فرهاد دژپسند درباره حذف صفر از پول ملی گفت: این پیشنهاد بانك مرکزی در 
مرحله بررسی کارشناسی قرار دارد که در گام بعدی باید در دولت بررسی و درباره آن 
تصمیم گیری شود. دکتر دژپسند ادامه داد: حذف صفر الزاماتی دارد؛ از جمله اینکه باید 
رفتارهای پیشینی و پسینی مالی بررسی شود و تمام جزئیات رفتاری به تصویر کشیده 
شــده و احتمالات برآورده شود تا در آینده مسائل حقوقی و قضایی رخ ندهد. بنابراین 

نمی توانم زمان مشخصی را برای آن اعلام کنم.
وزیر اقتصاد درباره اخذ مالیات بر عایدی سرمایه گفت: مالیات بر عایدی سرمایه بخشی 

از کار گسترده ای است که در حال انجام آن هستیم.
دکتر دژپسند با بیان اینکه درصدد اصلاح قانون مالیات های مستقیم هستیم، اضافه کرد: 

این طرح باید به گونه ای اجرا شود که انگیزه و جاذبه منفی ایجاد نکند.
وی خاطرنشــان کرد: برخی فعالیت های اختلال  زا وجود دارد که جاذبه  هایی را ایجاد 
می کند که می تواند منابع مالی را به سوی خود جذب کند؛ بنابراین باید با وضع مالیات 

موثر مانع از ایجاد اختلال در فعالیت  های اقتصادی شد.
ارزهای صادراتی در راه عرضه

وزیر اقتصاد درباره اعلام رقم  های متفاوت توســط بانك مرکزی و وزارت اقتصاد درباره 
بازگشــت ارزهای ناشی از صادرات نیز گفت: این اختلاف رقم  ها به زمان اعلام بستگی 
دارد. امکان دارد عددی که امروز اعلام می کنیم با عدد فردا تفاوت داشــته باشــد؛ زیرا 
ارزش جدید توسط صادرکنندگان وارد می شود. وزیر اقتصاد تاکیدکرد: صادرکنندگان 
تصمیم درستی گرفته اند و در حال بازگرداندن ارز هستند و ورود بیشتر ارز به بازار به 

ثبات اقتصادی کمك کرده و ثبات بازار ارز را نیز به دنبال خواهد داشت.
دکتر دژپســند با اظهارامیدواری از اینکه بازار متشکل ارزی به زودي اجرایی شود، در 
دومین نشست هم اندیشی مجمع کارآفرینان ایران با بیان اینکه مواردی که در جلسه 
قبل مطرح شد، به معاونت های ذیربط ارجاع شد گفت: اصرار داریم جلسات ما نمایشی 

نباشد و منتهی به فرآنِد سیاستگذاری شود.
وی افزود:  لازم نمی بینم به همه مباحثی که در این جلسه از سوی تولیدکنندگان مطرح 
شده، پاسخ دهم؛ چراکه این نقطه نظرات و پیشنهادات بررسی و روی آنها تامل می شود. 
شرایط اقتصادی کشور ویژه است و در جنگ اقتصادی قرار داریم و این موضوع تعارف 
نیست. وقتی تمام نیروها معطوف می شود که ورودی منابع به کشور بسته شود و مردم 
از دولت فاصله بگیرند و مقابل حکومت موضع بگیرند. این جنگ با ابزار اقتصادی است 
و نظامی نیست و توپ و تانك آن چیز دیگری است. دکتر دژپسند گفت: الان محدودیت 
صادرات نفت و پتروشــیمی داریم. هدف ما یکی اســت و در یك کشتی قرار داریم؛ اگر 
محقق شــود، همه برنده و در غیر اینصورت بازنده هســتیم. همفکری و هم گامی برای 

تحقق اهداف نیاز است. به دنبال رشد، سرمایه گذاری و تولید، رفاه و اشتغال هستیم.
وزیر اقتصاد با تاکید بر اینکه اگر تلاش ما به نتیجه نمی رسد، باید درنگ کنیم تا رفع 
موانع صورت گیرد، گفت: ما حرفه ای هستیم و افراد دور این میز اکثراً در جنگ حضور 

داشتند. اگر معبری بسته بود؛ معبر دیگری باز می شد. الان نقطه هدف ما رونق تولید 
است؛ یعنی رشد اقتصادی، اشتغال، افزایش سرمایه گذاری و رفاه صورت گیرد.

به گفته دکتر دژپسند در حال حاضر از یك طرف با محدودیت تامین سرمایه  در گردش 
روبرو هستیم و از طرفی مشکل نقدینگی وجود دارد. نسبت تسهیلات به سپرده برخی 

بانك ها از 100 درصد عبور کرده و برخی بانك ها پایین تر است.
وی خطاب به تولیدکنندگان گفت: از خودتان بپرسید که چرا در بانکی سپرده گذاری 
می کنید که نسبت تسهیلات به سپرده اش 20 درصد است. دکتر دژپسند پیشنهاد کرد 
برای تامین مالی تولیدکنندگان از ظرفیت بورس استفاده شود. بانك ها متاسفانه درگیر 

دارایی های منجمد و معوقات هستند.
وزیــر اقتصاد افزود: یکی از راهکارهاي ســرمایه گذاری خارجی شــرکت های داخلی 
اســت. شرکت های صاحب برند در شــهرهای بزرگ عراق و دیگر کشورهای همسایه 
فروشــگاه های زنجیره ای پوشــاک و مواد غذایی تاسیس کنند تا مشکلات عدیده این 
بخش حل شود. در این زمینه شرکت سرمایه گذاری و سازمان سرمایه گذاری آمادگی 

دارد و حتی با وزیر اقتصاد عراق نیز در این خصوص صحبت کرده ام.
به گفته وی مثلًا یك پالایشگاهی در کرواسی در حال تعطیلی است شرکت های داخلی 
آن را بخرند و زنجیره  تولید خودمان را دنبال کنند. خوشبختانه شرکت سرمایه گذاری 
خارجی وزارت اقتصاد می تواند عامل صندوق توسعه ملی ما در خارج از کشور باشد و 

مجوز این موضوع را دریافت کرده ایم.
وزیر اقتصاد خطاب به تولیدکنندگان تاکید کرد: چرا از 40 میلیارد دلار صادرات غیر 
نفتی 10 میلیارد دلار آن به کشور بازگشته است؟ معتقدم ارز 4200 تومانی را نمی توان 
مدیریت کرد، اما سقوط ارزش ریال تا کجا؟ باید روی آن تعصب داشته باشیم. چه اتفاقی 
افتاده که ارزش پول ما اینقدر سقوط کرده است؟ شما تولیدکنندگان باید کمی خود را 
جای ما بگذارید. معتقدم صادرکننده نباید از جیب خرج کند، اما اگر نصف ارز صادراتی 

در بازار می آمد، چه می شد؟ تقاضا برای آن هست اندکی قیمت ها را تعدیل کنید.
وی افزود: تصمیمات جدید برای صادرات پیشنهاد شده که با موافقت رئیس جمهور همراه 
شد. دکتر دژپسند درباره سرنوشت لایحه عایدی سرمایه مسکن گفت: کارهای مقدماتی 
انجام شــده و کار آن از خردادماه در وزارت اقتصاد شــروع می شود و پس از آن به دولت 
می رود. دکتر دژپسند درباره یکی از دغدغه های مقام معظم رهبری مربوط به اصلاح نظام 
بانکی و لایحه آن تصریح کرد: اصلاح نظام بانکی لزوماً مبتنی بر لایحه نیست و بخشی از 
آن در اختیار دولت و اختیارات بانك مرکزی، وزارت اقتصاد، شورای هماهنگی اقتصادی 
سران قوا و کارهای مربوط به آن انجام می شود؛ بخشی از آن نیز نیاز به مصوبه مجلس 
دارد. در حال حاضر نیز وزارت اقتصاد برای موضوع سهام و دارایی های بانك های دولتی 
پیشنهاداتی داده که ساختار و قواعد آن را تهیه کرده است؛ چراکه  تاکنون وجود نداشت.
وزیر اقتصاد افزود: امیدواریم بازار متشکل ارزی به زودي اجرایی شود. دکتر دژپسند در 
پایان در مورد قیمت بنزین و شیوه اجرای آن گفت: قطعاً به دنبال رفاه جامعه، کاهش 
فساد و افزایش شفافیت و رشد و سرمایه گذاری از طریق اصلاح یارانه  سوخت هستیم 
و موضوع نرخ بنزین در حال بررسی است؛ چراکه بنزین سرمایه کشور است و نمی توانیم 

شاهد هدررفت آن باشیم و قیمت آن در آستانه نهایی شدن است.

وزير امور اقتصادی ودارايي: 

اقدامات لازم برای راه اندازی 
بازارمتشكل ارزي انجام شد
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رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس از توافق با بانک مرکزی برای ایجاد 
بازار متشکل ارزی تا پایان خرداد ماه خبر داد و گفت: با این اقدام نرخ ارز 
کاهش و عرضه آن افزایش می یابد. همچنین راه  اندازی بازار متشکل ارزی 

کمک می کند که جذابیت بازار برای بازگشت منابع ارزی اتفاق بیفتد.
محمدرضا پورابراهیمی در خصوص نشســت مشترک این کمیسیون با رئیس کل 
بانك مرکزی در مورد وضعیت ارز گفت: با توجه به تغییر سیاست های ارزی دولت 
در نیمه دوم ســال ۹7 و تصمیماتی که در طول نیمه دوم ســال گذشته و ابتدای 
سال ۹8 اخذ شد؛ مســیر حرکت بانك مرکزی در سیاست های ارزی ما نسبت به 

گذشته بهتر است.
وی ادامه داد: پیگیری هایی که کمیســیون اقتصادی در خصوص تسریع در روند 
راه اندازی بازار متشــکل ارزی انجام داد؛ خوشبختانه به سرانجام رسید. در همین 
راستا در نشست مشــترک کمیسیون اقتصادی و بانك مرکزی با حضور رئیس کل 
بانك مرکزی توافق شد تا پایان خرداد ماه امسال بازار متشکل ارزی راه اندازی شود.

هدف از راه اندازی بازار متشکل ارزی
رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس در خصوص هدف از راه اندازی بازار متشــکل 
ارزی گفت: ساماندهی نرخ ارز در اقتصاد کشــور از اهداف مهم این اقدام است. بر 
خلاف عده ای که تصور می کردند ایجاد بازار متشــکل ارزی شاید پیامدهای منفی 
در اقتصاد کشــور داشته باشــد؛ ما معتقدیم ایجاد بازار متشــکل ارزی بازار ارز را 

ساماندهی می کند.
پورابراهیمی افزود: پیش بینی ما این اســت که اقدامات اخیر و به ویژه بخشنامه ای 
که طي یکی دو روز گذشته صادر شد؛ مقدمه ای برای راه اندازی بازار متشکل ارزی 

باشد.
تعادل بازار ارز

پورابراهیمی در ادامه گفت: ایجاد بازار متشکل ارزی می تواند به تعادل بهتر بازار ارز 
کمك کند. اولین مزیتی که برای ایجاد بازار متشکل ارزی وجود دارد؛ انگیزه دادن 

به صادرکنندگان مبنی بر توزیع منابع ارزی ناشی از صادرات آنها به بازار است.
وی ادامه داد: بر اســاس گزارشی که در نشست مشــترک کمیسیون با رئیس کل 
بانك مرکزی ارائه شد؛ حدود 50 تا 60 درصد از منابع ارزی کشور از محل صادرات 
غیرنفتی برگشت پیدا کرده است. البته بازگشت بقیه این منابع هم بر اساس برنامه 
زمان  بندی شده توسط دولت و بانك مرکزی در حال پیگیری است. اما نحوه تسویه 
ارز صادرکنندگان موجب شده است که هیچ علاقه ای به روشی که در حال حاضر 

بانك مرکزی اعلام می کند؛ نداشته باشند و نسبت به تسویه ارز خود اقدام نکنند.
صادرکنندگان باید به تعهدات خود عمل کنند

پورابراهیمی گفت: به جز تعهداتی که برای پتروشــیمی ها بــرای بازگرداندن ارز 
تدوین شده اســت؛ بقیه صادرکنندگان به دلیل تعیین نرخ نامناسب برای تسویه 
ارز ناشی از صادرات به تکالیف خود عمل نکردند. وی اظهارداشت: بخشنامه جدید 
بانك مرکزی در خصوص بازار متشکل ارزی صادر شد و این امر موجب گردید نرخ 

بازار غیررسمی ارز در حوزه اقتصادی تعدیل شود.

وی با بیان اینکه بازار متشکل ارزی چند اثر مهم در حوزه اقتصادی خواهد داشت، 
ادامه داد: اولین اثر آن این اســت که دغدغه ناشــی از عدم بازگشت منابع ارزی از 
صادرات غیرنفتی تا حد زیادی برطرف خواهد شــد. بنابراین کاهش تقاضای ارز از 
یك سو و افزایش عرضه موجب کاهش نرخ ارز می شود. همانطور که طي یکی دو 

روز اخیر هم در بازار غیررسمی شاهد آن بودیم.
افزایش حجم صادرات در اقتصاد

رئیس کمیســیون اقتصادی مجلــس همچنین تأکیدکرد: امیدواریم این مســیر 
استمرار پیدا کند و تا پایان خرداد ماه شاهد راه اندازی بازار متشکل ارزي باشیم که 
در این صورت حجم زیادی از منابع ارزی که تا امروز وارد بازار نشده است؛ به بازار 
اقتصادی باز خواهد گشــت و افزایش حجم صادرات در اقتصاد کشور رقم خواهد 

خورد.
پورابراهیمی گفت: با راه  اندازی بازار متشــکل ارزی همزمان با افزایش قابل توجه 
حجم عرضه ارز به دلیل بازگشت منابع ارزی ناشی از صادرات و همچنین صادرات 

جدید؛ میزان تقاضای ارز نیز در اقتصاد کشور کاهش خواهد یافت.
جلوگیری از شکل  گیری رانت

وی ادامه داد: در حال حاضر هر کسی که از سامانه نیما ارز تخصیصی برای واردات 
کالا دریافت می کند؛ مابه التفاوت قابل توجهی به جیب می زند که این مابه التفاوت 

به جز رانت در اقتصاد کشور چیز دیگری نیست.
پورابراهیمی گفت: این روند فسادزا باعث شده تقاضا برای ارز در اقتصاد کشور بیش 
از آن چیزی باشد که نیاز کشور است و تغییر منفی در تراز بازرگانی کشور؛ تشدید 

تقاضا برای افزایش نرخ ارز را بدنبال دارد.
در انتظار کاهش نرخ ارز

وی در ادامه تأکیدکرد: شکل گیری بازار متشکل ارزي میزان تقاضای ارز را کاهش 
و حجم عرضه ارز در بازار را افزایش می دهد؛ بنابراین طي هفته های آینده کاهش 
نرخ بازار غیررســمی ارز را شــاهد خواهیم بود و تعادل منطقی در بازار ارز ایجاد 

خواهد شد.
عضو شــورای هماهنگی اقتصادی سران قوا گفت: ایجاد بازار متشکل ارزی مانع از 
رانت و فساد در اقتصاد کشور می شــود؛ چراکه چند نرخی بودن ارز موجب توزیع 

رانت و فساد است.
وی ادامه داد: در صورت تشکیل بازار متشکل ارزی، نرخ ارز ترجیحی برای واردات 
کالاهای اساسی همان 4200 تومان خواهد بود و طبق توافقی که دولت و مجلس 
کرده؛ همانند ســال گذشــته 14 میلیارد دلار منابع ارزی برای واردات کالاهای 
اساســی به دولت اختصاص داده شده اســت. البته به دولت اجازه داده ایم از نرخ 
سامانه نیما برای واردات کالاهای اساسی استفاده کنند؛ بنابراین بازار متشکل ارزی 

به نرخ های ترجیحی ارز ارتباطی ندارد و این موضوع به جای خود باقی است.
پورابراهیمی با تاکید بر اینکه راه اندازی بازار متشــکل ارزی مورد حمایت مجلس 
اســت، گفت: این موضوع در پایان سال گذشته به تصویب شــورای پول و اعتبار 

رسیده است.

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس:

بازار متشكل ارزی تا پایان
خرداد ماه عملیاتی می شود
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رئیس کل بانک مرکزی از تعیین هیات مدیره بازار متشکل 
ارزی خبــر داد و اعلام کرد که این بــازار به زودی فعال 

می شود.
دکتر عبدالناصر همتی گفت: ســال گذشته سالی بسیار سخت و 
اســتثنایی پس از پیروزی انقلاب اسلامی بود. وی افزود: دشمن 
جنگ روانی به راه انداخته بود، اما توانستیم جلوی به هم ریختن 

اقتصاد را بگیریم.
رئیس کل  بانك مرکزی اظهارداشــت: می دانم فشار اقتصادی به 
مردم به ویژه طبقه متوســط وارد شد. به خصوص در حوزه تورم 
و رانت خواری برخی در کالاهای اساسی؛ اما آنها برنامه ریزی های 
بیشــتری داشــتند و همین که از بدتر شــدن اوضاع جلوگیری 

کردیم موفقیت بزرگی بود.
این مقام مســئول گفت: در هفته های نخســتی کــه وارد بانك 
مرکزی شدم، کارها سخت بود؛ صرافی ها تعطیل بود که باید آنها 

را راه اندازی کرده و همچنین ذخایر را کنترل می کردیم.
رئیس کل بانك مرکزی افزود: در این مدت من هیچگاه درباره نرخ 

ارز اظهارنظر نکردم.
وی ضمن ابراز امیدواري از اینکه شــرایط در آینده بهتر خواهد 
شد، اظهارداشت: اینکه اطلاع رسانی نمی کنیم به این خاطر است 

که دشمن از این اطلاعات سوءاستفاده می کند.
دکتر همتی تاکید کرد: شك نکنید که دشمنان برای به هم زدن 
بازار پول و ارز برنامه دارند. دشــمنان نرخ هایی را می گفتند که 

حتی برخی مسئولان هم باور کرده بودند.
وی تصریح کرد: برای بازار ارز باید سایر بخش های اقتصادی نیز 

با بانك مرکزی هماهنگ باشند.
رئیس کل بانــك مرکزی ادامه داد: برخــی معتقدند ارز باید در 
خدمت اقتصاد باشــد، اما من معتقدم وقتی هدف دشمن به هم 
زدن بازار ارز و کاهش ارزش پول ملی باشــد؛ باید همه به کمك 

بانك مرکزی بیایند.
وی گفت: آنها دنبــال آن بودند که در چهلمین ســال پیروزی 
انقلاب، کارشــان را به نتیجه برسانند و حتی اعلام هم کردند اما 

نتیجه بخش نبود.
دکتر همتی افزود: گزارش های محرمانه از کشــورهای همسایه 

می رسد که دشمنان برای به هم زدن بازار ارز برنامه ریزی دارند 
و مطلعم که از همین ابتدای ســال چند برنامه را در دستور کار 

قرار داده اند.
این مقام مســئول با بیان اینکه در هیچ کجای دنیا روسای بانك 
مرکزی مرتب در رســانه هــا مصاحبه نمی کننــد، گفت: البته 
بانك های مرکزی همچون ما درگیر موضوعات مختلفی چون ارز 

و دارایی بانك ها و دیگر مباحث نیستند.
وی به مردم اطمینان داد که دشمنان نمی توانند در رسیدن به 

اهدافشان موفق شوند.
دکتر همتی درباره ادغام بانك های نظامی بر اطلاع رسانی دقیق 

تاکید کرد.
وی گفت: بانك های ناتراز زیاد داریم که برایشــان برنامه داریم 
اما سعی می شود به تدریج اجرایی شود که مشکلی پیش نیاید.

رئیس کل بانك مرکــزی با تاکید بر اینکــه نقدینگی در ایران 
ناشی از سود سپرده ها و تسهیلات است، گفت: این نقدینگی ها 
 همگی الکترونیکی و حســابداری اســت و این نقدینگی در بازار 

نیست.
وی با بیان اینکه نقدینگی در قالب ســپرده هــا و دارایی ها در 
بانك ها قفل شــده است، گفت: برای آزادســازی نقدینگی باید 

دارایی بانك ها فروخته و شرکت داری آنها کم شود.
دکتر همتی گفت: نقدینگی به طــور طبیعی جایی می رود که 

بازدهی خوبی داشته باشد.
این مقام مســئول تاکید کرد: در شرایط کنونی باید برای تعدیل 

نرخ های بانکی تلاش کنیم.
وی یکــی دیگر از برنامه های بانك مرکزی را جلوگیری از اضافه 

برداشت بانك ها از منابع بانك مرکزی دانست.
رئیس کل بانــك مرکزی گفت: نکته مهمی را که امســال اجرا 
می کنیم سیاســت باز پولی است تا نرخ سود را در کانالی تعیین 

کنیم که بانك ها در آن حرکت کنند.
وی افزود: این موضوع در نخســتین دســتور کار شورای پول و 
اعتبار قرار دارد. دکتر همتی تشکیل بازار متشکل ارزی را برنامه 
دوم بانــك مرکزی عنوان کرد و گفــت: اعضای هیات مدیره آن 

انتخاب شده اند.

رئیس کل بانک مرکزی:

بازار متشكل ارزی به زودی آغاز به کار می کند
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رئیس کل بانک مرکــزی طي روزهای اخیر از اجرایی شــدن 
عملیات بازار باز خبر داده بود.

به گفته رئیس کل بانك مرکزی آنچه در حال انجام است؛ مدل پیشرفته 
این عملیات سیاست پولی اســت که همزمان نه  تنها معاملات اوراق و 
نحوه تعامل بانك مرکزی با بانك ها را ســامان می دهد؛ بلکه با توجه به 
مســیر تورمی که بانك مرکزی ترسیم می کند، دامنه تعیین شده نرخ 
ســود سامان ساختار یافته به آن می دهد تا نرخ ها از حول و حوش یك 
بازه زیاد و کم نشــود. وي توضیحات مختصری در خصوص دامنه نرخ 
ســود ارائه کرد که بانك مرکزی می تواند با این ابزار سیاست های خود 
را با قدرت اجرا کند. در خصوص چگونگی اجرای این مکانیزم ابهاماتی 
وجود داشت و بانك مرکزی در یك اطلاعیه به تشریح کارکرد این ابزار 
پرداخته اســت. در این مطلب عنوان شده است که عملیات بازار باز به 
 عنوان یکی از مهمترین ابزارهای غیرمســتقیم اجرای سیاســت پولی، 
بیانگر چارچوب نهادی خرید و فروش اوراق بهادار پذیرفته شده توسط 
بانك مرکزی با هدف تاثیرگذاری بر نرخ ســود کوتاه مدت در بازار بین  
بانکی و از این طریق تاثیرگذاری بر نرخ  های ســود در بازار پول و نهایتا 

علامت دهی به سایر فعالیت های اقتصادی است.
فرآینــد عملیــات بازار باز به این صورت اســت کــه در مواقع افزایش 
)کاهش( تقاضای ذخایر بانك ها که احتمال انحراف نرخ سود بازار بین 
بانکی )قیمت ذخایر( از میــزان هدف گذاری وجود دارد؛ بانك مرکزی 
از طریق خرید )فروش( اوراق بهــادار و عرضه )جمع آوری( ذخایر نرخ 
ســود بازار را به حول و حوش نرخ سیاســتی هدف گذاری شده هدایت 
می کند. بر اساس سازوکار طراحی شده، بانك مرکزی برای ایجاد دامنه 
مجاز نرخ ســود بازار )کریدور نرخ ســود(، کف نرخ کریدور را به  عنوان 
نرخ پذیرش ذخایر مازاد بانك ها )ســپرده گیری از بانك ها( و سقف نرخ 
کریدور را به عنوان نرخ تزریق نقدینگــی )وام دهی در قبال اخذ وثایق 
نقدشــونده به بانك ها( تعیین می کند. فرآیند راهبری نرخ های بازار از 
طریق عملیات بازار باز در نهایت از طریق ســازوکار اشــاعه سیاســت 
پولی به تغییرات در ســایر نرخ های بهره در اقتصاد منجر شده و سطوح 

قیمت ها و فعالیت های واقعی اقتصادی را تحت تاثیر قرار می دهد.
طی ســال های اخیر با وجود گسترش فعالیت بازار بین  بانکی ریالی، به 
 دلیل تفاوت های ســاختاری این بازار با ســایر بازارهای بین  بانکی دنیا 
)نبود حجم قابل  ملاحظه اوراق بهادار دولتی، عمق پایین بازار بدهی و 

فقدان ابزارهای لازم و ...(، شرایط حضور موثر سیاستگذار پولی در بازار 
بین  بانکی ریالی و اســتفاده از آن به  عنوان ابزاری در راستاي دستیابی 
به اهداف تورمی فراهم نشــده بود. اما پس از ایجاد بســتر مناسب در 
حوزه انتشــار اوراق بدهی دولت به  ویژه اسناد خزانه اسلامی و تعمیق 
بازار آن با توجه به بند ۹ مصوبات جلسه شورایعالی هماهنگی اقتصادی 
به تاریخ 10 مهر 13۹7 و بند »م« تبصره 5 قانون بودجه ســال 13۹8 
کل کشــور مجوزهای قانونی لازم براي انجام عملیات بازار باز توســط 
بانك مرکزی در قالب خرید و فروش اوراق مالی اسلامی منتشره دولت 
و وثیقه گیــری اوراق مذکور در تبادلات با بانك ها فراهم شــد. تصویب 
دســتورالعمل عملیات بازار باز در جلسه مورخ 27 فروردین ۹8 شورای 
پول و اعتبار به  عنوان گام نخســت در مسیر اجرای این فرآیند صورت 

گرفت.
اجرای بهینه عملیات بازار باز ضمن افزایش نقدشوندگی اوراق دولتی و 
تثبیت نرخ آن؛ ســبب ارتقاء کیفیت و جذابیت این اوراق شده و به این 
ترتیــب هزینه تامین مالی دولت را کاهش می دهد. همچنین لزوم ارائه 
وثیقه از سوی شــرکت کنندگان در عملیات بازار باز )بانك ها(، ترکیب 
دارایی هــای آنها را به ســمت دارایی های مورد پذیــرش بانك مرکزی 
ســوق داده و ســاماندهی اضافه برداشــت بانك ها و تعیین چارچوب 
 مشــخص بــرای اعطای اعتبار بــه بانك ها و موسســات اعتباری را به  

دنبال دارد.
راهبری سیاســت پولی از طریق عملیات بازار باز تحولی اساســی در 
نظام سیاســتگذاری پولی در راستاي چرخش از هدف گذاری کل های 
پولی به هدف گذاری نرخ ســود در بازار بیــن  بانکی ریالی و خروج از 
تعیین دســتوری نرخ های ســود بانکی اســت که همســو با ســایر 
سیاســت های بانك مرکزی در ســایر حوزه ها می تواند گام مثبتی در 
راســتای ارتقاء اثربخشی سیاست های پولی و ارزی کشور و همچنین 
تقویت انضباط بانکی تلقی شود. اکبر کمیجانی قائم مقام بانك مرکزی 
در ایــن خصوص به راه انــدازی عملیات بازار باز اشــاره کرد و گفت: 
دستورالعمل عملیات بازار باز که در شورای پول و اعتبار مصوب شده؛ 
یك ابزار مهم اســت و مقدمات لازم برای راه اندازی آن فراهم شــده 
است. وي تاکید کرد: راه اندازی این بازار علاوه  بر ایجاد امکان خرید و 
فروش اســناد بین بانك مرکزی و بانك ها؛ منجر به ساماندهی اضافه 

برداشت و خطوط اعتباری بانك ها نیز خواهد شد.

بانک مرکزی طی يک اطلاعیه تشريح کرد؛

ضوابط عملیــــات بازار باز
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بانك مرکزی اعلام کرده بازاری تحت عنوان »بازار متشــکل ارزی« 
شکل خواهد گرفت. گفته می شــود این بازار محلی برای معاملات 
عمده ارز بین صرافان است و علاوه  بر آن بانك مرکزی نیز مداخله 
ارزی خــود را از طریق این بازار و عرضه اســکناس را در این بازار 
صــورت خواهد داد. بانك مرکزی معتقد اســت این ابتکار منجر به 
ایجاد شفافیت بیشتر در بازار ارز خواهد شد. با این حال برای درک 
این بازار؛ ابتدا لازم اســت نگاهی به مکانیزم  فعلی عرضه و تقاضای 

اسکناس در بازار ارز داشته باشیم.
خرید و فروش ارز به  صورت اســکناس در ایران عمدتا در صرافی ها 
انجــام می گیرد. همه مردم بــرای خرید ارز بــه صرافی ها مراجعه 
می کننــد و برای اطلاع از نرخ ارز هم تابلــوی صرافی ها؛ مهمترین 
و قابل اتکاءتریــن منبعی اســت که می توان بــه آن رجوع کرد. اما 
صرافی هــا ارز خود را از کجا تامین می کننــد و نرخ خود را از کجا 
به دســت می آورند؟ صرافی ها 3 منبع اصلی برای دریافت اسکناس 

دارند:
1- خرید ارز به  صورت اســکناس از مردم: بــه  عبارت دیگر 
همانطور که مــردم برای خرید ارز به صرافی هــا مراجعه می کنند؛ 
بــرای فروش ارز هــم به صرافی هــا مراجعه می کننــد و ارزی که 
صرافی ها خرید می کنند؛ یکی از منابع اصلی تامین اســکناس آنها 
محسوب می شــود. این منبع تنها منبعی است که همه صرافی های 
کشــور به آن دسترســی دارند و هر کدام به فراخور توان و میزان 

مشتریان خود؛ از این منبع استفاده می کنند.
2- تبدیل حواله به اسکناس و وارد کردن آن به کشور: تعداد 
محدودی از صرافی ها )و نه همه آنها( در خارج از کشــور ارتباطات 
و شبکه هایی دارند که با استفاده از آنها می توانند ارزهای حاصل از 
صادرات را که در حساب های بانکی در خارج از کشور وجود دارند؛ 
دریافت کنند و آنها را در صرافی های خارج از کشــور به اسکناس 
تبدیل و سپس به کشور وارد کنند. این اسکناس ها در داخل ایران 
به مشتریان فروخته شــده و صراف از اختلاف میان نرخ اسکناس 
و حواله ســود می برد و بــه این ترتیب کارمــزد عملیاتی را که در 
خارج از کشــور و برای تبدیل حواله به اسکناس و انتقال اسکناس 

به داخل کشور انجام داده است، دریافت می کند. همانطور که گفته 
شد؛ صرفا تعداد محدودی از صرافی های موجود در کشور از چنین 

توانایی و امکانی برخوردارند.
3- دریافت ارز مداخله ای از بانک مرکزی: هنگامی که نرخ ارز 
از دامنه مدنظر بانك مرکزی )یا دولت( بالاتر می  رود، بانك مرکزی 
اقدام به فــروش ارز با نــرخ پایین تر به برخــی صرافی ها می کند. 
بانك مرکــزی از صرافی های مزبور می خواهد کــه ارز را با قیمتی 
که مشــخص کرده به مشتریان بفروشــند تا به این ترتیب نرخ ارز 
به دامنه مدنظر بانك مرکزی بازگــردد. اینکه بانك مرکزی در هر 
روز چه میزان مداخلــه می کند، در چه نرخــی مداخله می کند و 
از طریق کدام صرافی ها مداخله می کند؛ در بازار روشــن و شــفاف 
نیست. هرچند که شایعات و گمانه زنی ها در این مورد همیشه وجود 

داشته است.
اگرچه در نگاه اولیه به نظر می رسد که قرار است بازار متشکل ارزی 
یك منبع چهارم به منابع تامین اســکناس صرافی ها که در بالا به 
آنها اشاره شد اضافه کند، اما در حقیقت اینطور نیست. منابع تامین 
اســکناس همان 3 منبع بالا باقی خواهند ماند و منبع جدیدی به 
آنها اضافه نخواهد شــد؛ اما طراحان بازار متشــکل ارزی امیدوارند 
که منبع دوم و ســومی که در بالا به آنها اشاره شد، با تشکیل بازار 
متشکل ارزی به آن بازار منتقل شــوند. یعنی اولا صرافی هایی که 
امکان وارد کردن اســکناس به  صورت عمده به کشور را دارند؛ این 
اســکناس را در بازار متشکل ارزی به سایر صرافی ها بفروشند. ثانیا 
بانك مرکزی مداخله ارزی خود را از طریق بازار متشکل ارزی انجام 

دهد.
در خصوص منبع دوم؛ این سوال قابل طرح است که آیا در شرایط 
فعلی صرافی هایی که در خارج از کشــور شبکه و ارتباطاتی دارند؛ 
برای فــروش ارز خود در داخل کشــور با مانع و مشــکلی مواجه 
هســتند؟ آیا انگیزه ای دارند اسکناسی که خود وارد کشور کرده اند 
را به مشتریان خودشان نفروشند و در عوض آنها را به سایر صرافان 
عرضــه کنند؟ آیــا دلیلی دارد که آنها ســایر صرافان را در ســود 
حاصل از فعالیت خود شــریك کنند؟ آیــا اینگونه صرافان تاکنون 
به بانك مرکزی مراجعه و از این امر گلایه کرده اند که برای فروش 
اسکناس به مردم دچار مشکل هســتند و لازم است بانك مرکزی 
ســایر صرافان را نیز به همکاری با آنهــا و کمك به آنها فرا خواند؟ 
این پرسش ها و پرسش های متعدد دیگری از این دست قابل طرح 
هستند و به  نظر نمی رسد که در حال حاضر بتوان پاسخ قاطعی به 
آنها داد. با این حال مدتی پس از راه اندازی و عملیاتی شــدن بازار 
متشــکل ارزی؛ پاسخ این پرسش ها مشــخص خواهد شد. در واقع 
آمار میزان عرضه اســکناس توسط صرافی ها در بازار متشکل ارزی، 
 نشــانگر این خواهد بود که این منبع تا چه میــزان به بازار منتقل 

شده است؟
اما انتقال منبع ســوم به بازار متشکل ارزی ممکن به  نظر می رسد. 
بانك مرکزی می تواند از این پس اســکناس را از طریق یکســری 
صرافی های منتخب در بــازار تزریق نکند؛ بلکه به جای آن ارز را با 
مکانیزمی شــبیه به حراج )یعنی فروش به بالاترین تقاضا( در بازار 
عرضه کند. ظاهر این قضیه بســیار جذاب و مثبت به  نظر می رسد. 

اما آیا شرایط برای انجام این کار مهیاست؟ 

بازار متشكل ارزی و ابهامات آن

امیر سلیمی
کارشناس بازار سرمایه
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سناریوی اول: بانك مرکزی ارز را به بالاترین تقاضا در بازار می فروشد 
و در این خصوص هیچ محدودیتی را هم در نظر نمی گیرد. یعنی اگر 
فرضا امروز دلار 10 هزار تومان است، اما فردا صرافانی حاضر باشند 
کــه دلار را به قیمت 14 هزار تومان بخرند؛ بانك مرکزی دلار را به 
قیمت 14 هزار تومان به آنها خواهد فروخت و در این خصوص خم 
به ابرو نخواهد آورد و صراف مزبور را نیز ملامت نخواهد کرد که چرا 
نرخ 14 هزار تومان را به عنوان نرخ خرید اعلام کرده اســت و وی را 

به قوه  قضائیه و ستاد مبارزه با مفاسد و ... دلالت نخواهد کرد.
در چنین شــرایطی وقتی بانك مرکزی فروش بــه بالاترین نرخ را 
انجــام دهد؛ آرام آرام قیمت یك پله پایین تر خواهد آمد و به ثبات و 
تعادل خواهد رسید. چیزی شبیه به آنچه به آن حراج هلندی گفته 

می شود.
سناریوی دوم: بانك مرکزی و دولت حساسیت جدی نسبت به نرخ 
ارز دارند. یعنی هنگامی که نــرخ ارز از دامنه مورد قبول آنها بالاتر 
می رود؛ ابایی از این ندارند که بگویند »نرخ حقیقی ارز« غیر از نرخی 
اســت که در حال حاضر وجود دارد. عوامل به قول آنها فاندامنتال 
این نــرخ را تایید نمی کنند؛ نرخ ارز حبــاب دارد؛ افزایش نرخ ارز، 
روانی است؛ کسانی که در این شرایط در بازار ارز وارد می شوند، ضرر 
خواهند کرد؛ نرخ ارز، ســاخته و پرداخته کانال های تلگرامی است؛ 
کســانی که نرخ های بالای ارز را اعلام می کنند، اخلالگران در نظام 
اقتصادی هســتند و ...  در چنین شــرایطی بانك مرکزی حاضر به 
پذیــرش این واقعیت نخواهد بود که نرخ دلار دیروز 10 هزار تومان 
بوده اســت؛ اما امروز بدون اینکه اتفــاق فاندامنتالی در بازار ارز رخ 

داده باشد، به 14 هزار تومان رسیده است.
بنابراین به طریق مقتضی این پیام را به بازار خواهد رســاند که فردا 
اگر کســی تقاضای خرید با نرخ بیشــتر از 11 هــزار تومان بدهد؛ 
حســابش با عدلیه و نظمیه اســت. نتیجه این خواهد شد که فردا 
همــه صراف ها و به حداکثــر میزان ممکن با نــرخ 11 هزار تومان 
خریدارند. نتیجه چه خواهد شد؟ بانك مرکزی باید حجم عرضه ارز 
را در بازار افزایش دهد. هر چقدر بیشــتر بفروشــد، از صراف ها یك 
چیز می شــنود: آیا باز هم ارز دارید؟ اگر هم فروش را متوقف کند؛ 

بی درنگ این اعتقاد در بازار به  وجود خواهد آمد که ذخایر اسکناس 
بانك مرکزی تمام شده است و دیگر توان مداخله ندارد و این یعنی 

آغازِ پایان.
اگــر این باور در بازار به  وجود آید کــه بانك مرکزی دیگر ذخایری 
برای مداخلــه ندارد؛ دلالان در بــازار هر آنچــه می خواهند انجام 
می دهنــد و بانك مرکزی از آن لحظه دیگر نظاره گری بیش نخواهد 
بود. در شرایط فعلی که مداخله بانك مرکزی مکانیزم شفافی ندارد؛ 
هیچ کس نمی تواند در هیچ زمانی با قاطعیت بگوید که بانك مرکزی 
مداخله را قطع کرده است. همیشه این احتمال وجود دارد که بانك 
مرکزی در حال مداخله است؛ اما از کانالی که فعالان بازار نمی دانند. 
اما زمانی که بازار متشــکل ارزی به راه بیفتــد؛ بانك مرکزی عملا 
دســت خود را برای فعالان بازار - اعــم از صراف و دلال - باز کرده 
است و حضور نداشــتن بانك مرکزی در بازار ارز به  علاوه بالا رفتن 
نرخ ارز معنایی جز ناتوانی بانك مرکزی برای مداخله نخواهد داشت.

بنابراین سوال مهمی که بانك مرکزی قبل از راه اندازی این بازار باید 
به آن پاسخ دهد؛ این است که با توجه به شرایط سیاسی و اقتصادی 
فعلی کشور آیا توان آن را دارد که حساسیتي به نرخ نداشته باشد؟ 
اگر سیاستگذار ارزی حاضر نباشــد اسکناس را به بالاترین تقاضای 
موجود )از سوی هر صراف که می خواهد باشد( بفروشد؛ نباید اقدام 
به ایجاد یك سامانه دیگر کند؟ لازمه هر بازاری کشف نرخ بر مبنای 
واقعیت های حاکم بر آن بازار اســت. اگر این الــزام به دلیل برخی 
مصالح و ملاحظات رعایت نشــود؛ به جای همگن شــدن نرخ ها، به 
نرخ های موجود یك نرخ اضافه می شود. تجربه دلار 4200 و اتفاقات 
پس از آن پیش روی همگان اســت. راه اندازی یك بازار مســتلزم 
تحول در دیدگاه ها و کنار گذاشــتن مبناهــا و روش های منتج به 
تجربه شکست خورده دلار 4200 است. تجربه ای که نشان داد اصرار 

بر نرخ نتیجه ای چون اتلاف ذخایر، ایجاد رانت و ... ندارد.
تحقق ســناریوی اولی که در بالا به آن اشاره شد؛ مستلزم آن است 
که همه دستگاه های اجرایی، نظارتی و تقنینی دیدگاه های متحولی 
پیدا کرده باشند. اگر بانك مرکزی معتقد است چنین تحولی ایجاد 
شــده؛ به ســمت بازار متشــکل می تواند گام بردارد که امیدواریم 

اینطور باشد.
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عضو کمیسیون اقتصادی مجلس تاکید کرد:سا

 تسریع در راه اندازي 
بازار متشكل ارزي

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس بر تسریع در 
راه اندازی بازار متشکل ارزي تاکید کرد و گفت: 
بانــک مرکزی برای مدیریت بازار ارز و کنترل 
قیمت آن طــی روزهای آتی برنامه  دارد که با 

این اقدامات قیمت ارز کاهش می یابد.
علی اکبر کریمی عضو کمیســیون اقتصادی 
مجلس با اشــاره به افزایــش قیمت ارز طي 
روزهای اخیر اظهارداشــت: رئیس کل بانک 
مرکزی برای مدیریت بازار ارز و کنترل قیمت 

آن طی روزهای آتی برنامه دارد که با این اقدامات قیمت ارز کاهش می یابد.
نماینــده مردم اراک، خنــداب و کمیجان در مجلس افزود: قیمت ارز طی چند روز 
گذشته رشد زیادی داشته است؛ بنابراین دولت و بانک مرکزی باید در اسرع وقت 
مشکلات را مدیریت کنند. وی با بیان اینکه قیمت ارز و مدیریت بازار آن برای تولید 
و تولیدکننده مهم اســت، ادامه داد: مسائلی که  سبب افزایش قیمت ارز شده باید 
علت یابی شود. مهمترین عاملی که برای این افزایش می توان برشمرد؛ ایجاد فضای 
روانی کاذب است که امیدواریم با تصمیمات و تدابیر صحیحی که توسط بانک مرکزی 
اتخاذ می شــود، این موضوع مدیریت شود. کریمی با اشاره به اینکه از سال گذشته 
کمیسیون اقتصادی و صاحبنظران این بخش در سراسر کشور بر تسریع راه اندازی و 
فعال کردن بازار متشکل ارزی تاکید کردند، اظهارداشت: این بازار محلی برای عرضه 
و تقاضای ارز است و کسانی که در قالب صادرات ارزی را به دست آورده  اند؛ می توانند 
در این بازار ارز خود را معامله کنند که شرایط و جزئیات نحوه عمل صادرکنندگان 
و سایر عرضه کنندگان ارز در این بازار و خرید و تقاضای ارز در بخشنامه و مقرراتی 

که بانک مرکزی در این خصوص تعیین کرده؛ مشخص می شود.
عرضه ارز  صادرکنندگان در یک فضای رقابتی با تشکیل بازار متشکل ارزی

وی در ادامه افزود: امیدواریم تشــکیل بازار متشــکل ارزی و ایجاد یک سازوکار 
مناســب سبب شود تا صادرکنندگان و ســایر دارندگان ارز بتوانند ارز خود را در 

یک فضای رقابتی، کنترل شده و مناسب عرضه و نیازهای ارزی خود را رفع کنند.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه بازار ارز طی یکسال گذشته به دلیل 
تحریم های خارجیِ اعمال شده و اتفاقات و مسائلی که در داخل کشور رخ می دهد؛ 
ملتهب و پرنوسان شده است، تصریح کرد: آنچه که بازار ارز را ملتهب کرده است؛ 
افزایش تقاضا برای ارز به ویژه عوامل روانی کاذب اســت، اما شواهد و قرائنی برای 

افزایش قیمت ارز در میان مدت وجود ندارد.

یک کارشناس بانکی معتقد است بازار 
متشکل ارزی گامی در جهت شفافیت 

بازار است.
داوود سوری با بیان اینکه هر اقدامی 

که موجب افزایش شــفافیت در بازار ارز شود، گامی مثبت در 
راســتای ثبات بخشی به این بازار اســت، اظهارکرد: ایده بازار 
متشکل ارزی در مسیر شفافیت در بازار ارز طراحی شده است. 
قطعاً اگر این سیاست به درستی اجرایی و عملیاتی شود؛ می تواند 
آثار قابل تأملی در خصوص ساماندهی بازار ارز داشته باشد. وی 
رمز موفقیت این بازار را در تدوین مناسب و همه جانبه آئین نامه ها 
و دســتورالعمل ها دانست و گفت: انتظار می رود سیاستگذاران 
ارزی با بررســی کارشناســی و لحاظ کــردن عوامل مؤثر در 
ثبات بخشــی به بازار ارز در راستاي تدوین مطلوب آئین نامه ها 

اقدام کنند و با آسیب شناسی سیاست های گذشته مؤثرترین شیوه ها را انتخاب 
و اجرایی کنند. این کارشــناس بانکي با تاکید مجدد بر اصل شفافیت در اقتصاد 
به ویژه بازار ارز گفت: هر اقدامی که بتواند شــفافیت را افزایش دهد و مبادلات را 
تسهیل کند؛ مورد تأیید و استقبال فعالان اقتصادی خواهد بود و این امر افزایش 

کارایی بازار ارز را در پی خواهد داشت. 
وی افزود: تلاش سیاستگذاران باید در 
راستاي ارائه اطلاعات دقیق و شفاف 
به بازرگانان و فعالان اقتصادی باشد تا 
ذینفعان با قدرت پیش بینی و اطمینان خاطر به سرمایه گذاری و 
نقش آفرینی در بازارها اقدام کنند. سوری خواهان بسته شدن 
دایره محدودیت های نابجا در بازار ارز شــد و تصریح کرد: اگر 
بازار متشکل ارزی همچون برخی سیاست های گذشته با ایجاد 
محدودیت های نابجا مسیر فعالیت بازرگانان را ناهموار کند؛ قطعاً 
نتیجه مثبتی به بار نخواهد آورد و بازار موازی دیگری با خنثی سازی 
اهداف بازار متشکل ارزی شکل می گیرد. این کارشناس در پاسخ 
به این ســوال که بازار متشکل ارزی تا چه حد می تواند زمینه را 
برای تک نرخی شدن ارز فراهم کند؟ گفت: تک نرخی شدن ارز 
می تواند مناســب و مؤثر باشد، اما در مقابل مساله بسیار مهمی وجود دارد که با 
نادیده گرفتن آن به اهداف اصلی دست پیدا نخواهیم کرد و آن چیزی جز بازنگری 
کلی در سیاست های اقتصادی و ارزی نیست؛ چراکه سیاست های متضاد و متناقض 

در شرایط کنونی اقتصاد ایران به مثابه سم مهلک است.

معاون اقتصادی وزير اقتصاد:

بازار متشكل ارزی؛ گردش 
اطلاعات معاملات را به دنبال دارد

معاون اقتصادی وزیــر اقتصاد درباره 
دلیل رشد تورم در کشور گفت: بخشی 
از افزایش نرخ تورم به نوسانات نرخ ارز 
و مسائل توزیع و واردات مربوط است 
و وزارت اقتصــاد وظایف خود را دنبال 

می کند.
محمدعلی دهقان با اشــاره به اینکه 
پیمان سیاســت های پولــی و ارزی 
مناسب می   تواند به رونق تولید منجر 

شــود، گفت: اثرگذاری سیاست ها باید به ســمت تولید هدایت شود و 
نامگذاری سال باید جهت گیری های سیاستگذاران را مشخص کند.

معاون اقتصادی وزیر اقتصاد ادامه داد: به منظور مقابله با رکود، بیکاری و 
نوسانات بازارها و همچنین تلاش برای افزایش سطح رفاه جامعه باید در 
راستاي تقویت تولید گام برداشت و تامین مالی مناسبی در کنار سرمایه 

در گردش و فضای مساعد کسب  وکار ایجاد شود.
وی با اشاره به اینکه بسته سیاستی رونق تولید ابتدای امسال در وزارت 
اقتصاد پیگیری شد، افزود: جهت گیری سیاست ها به این سمت است که 
این موضوع مهم را در سال های آینده پیگیری کنیم. دهقان با بیان اینکه 
حذف صفر از پول ملی مابه ازای واقعی در اقتصاد ندارد، گفت: شناسایی 
فرارهای مالیاتی و رفع معافیت های غیرضرور می تواند از فشار بر تولید 
بکاهد و در صورتی که مشکلی برای درآمدهای نفتی ایجاد شود؛ دولت با 
مدیریت در سایر بخش ها می تواند این موضوع را دنبال  کند. وی با اشاره 
به بازار متشکل ارزی خاطرنشان کرد: ایجاد بازار متشکل ارزی می تواند 
گردش اطلاعات معاملات را در کنار کاهش نوسانات نرخ ها در پی داشته 

باشد که زمان راه اندازی این بازار توسط بانک مرکزی اعلام خواهد شد.
معاون اقتصادی وزیر اقتصاد درباره دلایل رشــد نرخ تورم گفت: بخشی 
از افزایش نرخ تورم به نوســانات نرخ ارز و مسائل توزیع و واردات مربوط 
اســت و در همین راستا وزارت اقتصاد در این بخش وظایف خود را دنبال 

می کند.
دهقان تصریح کرد: حــذف معافیت های غیرضرور و اعمال معافیت های 
موثر مالیاتی نیز از برنامه هایی اســت که توســط وزارت اقتصاد دنبال 

می شود.

کارشناس بانكي:

بازار متشكل ارزی بازار را شفاف می کند
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سا دکتر مجتهد:

 بازار متشكل معاملات ارز 
ابزار جدیدی است

اواخــر  پول  واعتبــار  شــورای 
فروردین ماه امســال و در راستای 
اجــرای سیاســت هاي پولــی و 
کنترل  ســود،  نرخ های  مدیریت 
تورم، ســاماندهی اضافه برداشت 
بانک ها و تعیین چارچوب مشخص 
برای اعطــای اعتبار بــه بانک ها 
و موسســات اعتبــاری؛ به بانک 
مرکزی اجازه داد تا نسبت به انجام 

عملیات بازار باز )خریدوفروش اوراق مالی اســلامی منتشر شده 
توسط دولت و وثیقه گیری در ازای اضافه برداشت یا اعطای خطوط 

اعتباری به بانک ها و موسسات اعتباری( اقدام کند.
در همین راســتا احمد مجتهــد عضو هیات مدیره بانک ســامان 
می گوید: اجــرای عملیات بــازار بــاز توســط بانک مرکزی و 
انعطاف پذیری در تعیین دامنه ای برای نرخ ســود بانکی می تواند 

اثرات مهمی در کنترل تورم و رکود اقتصادی داشته باشد.
مجتهد درباره اجرای عملیات بازار باز توســط بانک مرکزی گفت: 
در صورتی که از این ابزار همانند کشــورهای دیگر استفاده شود؛ 
تاثیرگذاری آن در بازار بســیار زیاد خواهد بود. اما اگر با شــرط  
وشروط و محدودیت روبه رو باشــد؛ از میزان اثرگذاری آن کاسته 

خواهد شد.
وی با بیان اینکه قرار اســت بانک مرکزی دامنه ای برای نرخ های 
سود بانکی تعریف کند، اظهارداشت: در صورتی که انعطاف  پذیری 
لازم از سوی نهاد ناظر برای تعیین نرخ ســود وجود داشته باشد؛ 
اجرای عملیات بازار باز در کنترل تــورم و مقابله با رکود اقتصادی 

بسیار موثر خواهد بود.
رئیس اسبق پژوهشکده پولی وبانکی ادامه داد: اگر محدودیت هایی 
که پیش از این شورای پول و اعتبار در زمینه نرخ سود بانکی داشته 
همزمان با اجرای عملیات بازار باز تغییر نکند؛ تاثیرگذاری آن کمتر 

خواهد بود.
عضو هیات مدیره بانک سامان همچنین تاکید کرد که دولت نباید 
دخالتی در عملیات بازار باز به منظور تامین منابع خود داشته باشد 
و این ابزار باید تنها در اختیار بانک مرکزی باشد تا نهاد ناظر پولی 

از این طریق به مبارزه با تورم، رکود و تغییرات نرخ سود بپردازد.
شرط موفقیت بازار متشکل معاملات ارز

وی همچنین درباره راه اندازی بازار متشکل معاملات ارز نیز گفت: 
در تمام دنیا دولت ها دخالت مستقیمی در بازار ارز ندارند؛ بلکه این 

عرضه وتقاضاست که نرخ ارز را تعیین می کند.
مجتهد با بیان اینکه دخالت بانک مرکــزی در بازار ارز تا اندازه ای 
می تواند مانع از نوســانات نرخ شود، اظهارداشــت: موفقیت بازار 
متشکل ارزي بســتگی به آن دارد که ببینیم بانک مرکزی تا چه 
اندازه حاضر اســت از ذخایر خود در زمان افزایش تقاضا استفاده 

کند؟
رئیس اسبق پژوهشکده پولی وبانکی ادامه داد: از آنجایی که بازار 
متشکل معاملات ارز ابزار جدیدی است؛ بسیاری از دارندگان منابع 

ارزی با احتیاط وارد آن خواهند شد.
عضو هیات مدیره بانک ســامان همچنین خاطرنشــان کرد: بازار 
متشکل معاملات ارز قرار اســت برای معاملات اسکناس و به شکل 
نقدی فعالیت کند و از آنجایــی که فعلا انتقال ارز به داخل یا خارج 
از کشور را شامل نمی شود؛ تاثیرگذاری گسترده ای بر بازار نخواهد 

داشت.

عضو هیات رئیسه کمیسیون اقتصادي مجلس تاکید کرد:

حمایت مجلس از برنامه 
ساماندهی ارزی دولت

عضو هیات رئیســه کمیسیون اقتصادی 
مجلس با تاکید بر لزوم تلاش دولت برای 
تک نرخی کردن ارز گفــت: مابه التفاوت 
نرخ ارز باید به مــردم و تولید اختصاص 

یابد.
معصومه آقاپور علیشــاهی با اشــاره به 
برنامه تشــکیل بازار متشکل ارزی گفت: 
تک نرخی کــردن ارز می تواند دولت را 
زودتر از بازار متشکل ارزی به اهداف خود 

برساند. نماینده مردم شبستر در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه باید 
موانع پیش روی تولید برداشته شــود، افزود: دولت با تک نرخی کردن ارز 
بســاط دلالی و سفته بازی را بر می چیند و با اهتمام به تک نرخی کردن ارز 

مانع اختصاص رانت به سودجویان مي شود.
وی با بیان اینکه بارها بســیاری از نمایندگان راهکارهای مورد نیاز برای 
تک نرخی کردن ارز را به دولت پیشــنهاد داده انــد، گفت: دولت به دلیل 
ترس از جو روانی پس از آن و تبعات اجتماعی ناشی از آن تاکنون دست به 
تک نرخی کردن ارز نزده است. این نماینده مردم در مجلس دهم با تاکید بر 
اینکه با تک نرخی کردن ارز باید مابه التفاوت آن به دهک های پایین جامعه 
اختصاص یابد، افزود: ایجاد بازار غیرمتشکل ارزی برای مقطع کوتاهي مفید 
است، اما دولت باید در خصوص ساماندهی ارزی با تک نرخی کردن ارز براي 

همیشه اقدامی مناسب  جهت ساماندهی اقتصادی انجام دهد.
آقاپورعلیشــاهی با بیان اینکه با پرداخت مابه التفاوت، تفاوت نرخ ارز با 
تک نرخی کردن آن به بخش تولید اقتصاد کشــور رونق می گیرد، تصریح 
کرد: دولت یکبار برای همیشه باید با تک نرخی کردن ارز دست به جراحی 

اقتصادی زده و بهبود معیشت مردم را ممکن کند.
عضو هیات رئیســه کمیســیون اقتصادی مجلس یادآورشد: مجلس در 
راســتای کمک به دولت در مسیر تک نرخی کردن ارز آماده بوده و هر نوع 

قانونی که لازم باشد؛ مصوب می کند.
مزایای ایجاد بازار متشکل ارزی

وي همچنین گفت: تشــکیل و رونق بازار متشکل ارزی؛ اتاق های تاریکي 
که توســط برخی افراد سودجو برای تعیین قیمت ارز شکل گرفته را از بین 

خواهد برُد و کسب وکار دلالان در این بازار را کساد می کند.
آقاپورعلیشــاهی گفت: البته این بازار در کشــور دیر شکل گرفت و باید 
زودتر از این تاریخ ایجاد می شــد تا بتواند اعتماد مردم را برای تبادل ارز 
جلب و مانع نوسانات در این بازار شــود. نماینده مردم شبستر در مجلس 
شورای اسلامی با بیان اینکه در شرایط کنونی باید اعتماد سرمایه اجتماعی 
برای فعالیت در بازار متشــکل ارزی جلب شود تا شاهد ایجاد رونق در این 
مجموعه باشیم، افزود: نهادهای دولتی، بخش های خصولتی و خصوصی که 
بنیه های مالی قوی دارند؛ باید وارد بازار متشــکل ارزی شوند تا اطمینان 
مردم برای فعالیت در این بازار جلب شــود. در غیر این صورت در شرایط 
فعلی نباید انتظار داشت که مردم وارد این بازار شوند. وی با تاکید بر اینکه 
بازار متشکل ارزی می تواند نوسان گیر نرخ دلار شود، ادامه داد: این مجموعه 
عرضه وتقاضای واقعی را جلب کرده و بازار رقابتی ســالمي در کشور شکل 
می دهد و قیمت واقعی ارز در این بازار کشف می شود. ایجاد بازار متشکل 
ارزی ســبب می شود دیگر شاهد جهش ناگهانی نرخ ارز نباشیم و نوسانات 
فراوان در بازار ارز اتفاق نیفتد. نماینده مردم شبســتر در مجلس شورای 
اسلامی با بیان اینکه اگر بازار متشکل ارزی رونق نگیرد فقط یک ساختار 
اداری جدید در کشور شکل گرفته که هیچ کارایی ندارد، افزود: اساس کار 
این بازار بر پایه نظارت بانک مرکزی و فعالیت بانک و صرافی هایی که قوانین 
مرتبط بانک مرکزی را پذیرفته اند بوده و بــا ایجاد و رونق این بازار دیگر 

دلالان نقشی در فعالیت های ارزی نخواهند داشت.
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وزیر اقتصاد با بیان اینکه اوضاع متغیرهای کلان اقتصادی در 
سال 97 قابل قبول نبود، گفت: به رغم مطلوب نبودن وضعیت، 
اما با یک مدیریت مناســب بازگشت ثبات در اقتصاد کشور 

شکل گرفت.
دکتر فرهاد دژپســند وزیر امور اقتصــادي و دارایي در دوازدهمین 
نمایشــگاه بورس، بانك و بیمه اظهارداشت: وضعیت هر چند در یك 
 نــگاه نگران  کننده بود، اما اگر به پایان نیمه اول ســال ۹7 برگردیم؛ 
برآوردها  و عملکردها در امروز نشــان می دهد به رغم مطلوب نبودن 
وضعیت، اما با یك مدیریت مناســب بازگشت ثبات در اقتصاد کشور 
شکل گرفت. برخی نرخ رشد اقتصادی را تا منفی 15 درصد نیز اعلام 
کرده بودند و هر دلســوز اقتصادی از این برآوردها احســاس نگرانی 

می کرد و لازم بود که ثبات به اقتصاد کشور باز می گشت.
وی تصریح کرد: این نگرانی ها بایــد این اهتمام را ایجاد می کرد که 
اول متغیرها را کنترل کنیم که در نیمه دوم سال سعی شد این روند 
در پیش گرفته شود و تورم ماهانه از آبان ۹7 به تدریج رو به کاهش 

نهاد و بیکاری نیز کنترل شد.
وزیر اقتصاد در ادامه گفت: در ادامه باید کاهش نرخ ســپرده قانونی  
اجرا شــود؛ در صورتی که در دنیا در حال از بین رفتن اســت. باید 
ریسك و منابع ایجاد شده صرف ســرمایه گذاری و بهبود تکنولوژی 

شود و این نوع کارها را انجام دهیم.
دکتر دژپســند افــزود: اگر خوب دقت کنیم؛ در ســال ۹8 برخی از 
متغیرهای کلان اقتصادی به دامنه زمانی اسفند ۹7 برگشت. قیمت 
برخی کالاها گران شد و پیش بینی ها زیاد خوب نیست؛ اما برآوردها 
و پیش بینی هــای صرف نمی  تواند نگرانی ایجاد کند؛ چراکه تنها یك 
علامت است و باید برای اصلاح امور تنها از آنها استفاده کرد و نباید 

تسلیم شویم. زیرا این موضوع نگران کننده و غیرعقلانی است. 
وزیر اقتصاد همچنین اعلام  کرد: به طور عینی درباره ســیلی که در 
سطح کشور مواجه بودیم، یك نگرانی شدید مطرح می شد؛ در حالي 
که ایــن موضوع یك رویداد طبیعی بود که البته دردســر و دغدغه 
زیــادي برای مردم بود، اما برای مهار و بهبود آن مدیریت و وضعیت 

کنترل شد.
وی افزود: در اقتصاد هم وضعیت اینگونه اســت؛ هشــدارها می تواند 
علامت دهنده باشــد و باید از نتایج مدل ها و پیش بینی ها برای بهبود 

شرایط مبهم استفاده کرد؛ نه اینکه شرایط را بدتر کنیم. 
دکتــر دژپســند در ادامه تصریح کــرد: باید محرک هــا را از طریق 
تجربه ها و روش ها به ســمت متعادل شدن هدایت کنیم. در همین 
راســتا انتخاب شعار »رونق تولید« مناسب است؛ چراکه نرخ ظرفیت 
تولید را بالا می برد و از حالت رکود خارج می کند و در نهایت رشــد 
تولید اشتغال هم توسعه یافته و در کنار آن زمینه صادرات غیرنفتی 
افزایش و نقش کشــور در جهان با این روش ارتقاء پیدا 

می کند.
وزیــر اقتصاد با بیان اینکه اگر رونق تولید ایجاد کنیم 
برآوردهای منفی را بهبود خواهیم بخشــید، گفت: 
فرصت در بخش تولید وجــود دارد و برای اقتصاد 
کم عمــق ایران حجم فعلی نقدینگی خیلی بالا 
اســت و اگر درست هدایت شود؛ یك فرصت 
است. در نتیجه باید از ظرفیت ها و مزیت های 
نســبی در همــه حوزه های گردشــگری و 

خدمات استفاده کنیم.

وی گفت: اگر ظرفیت بهره وری به 75 درصد برسد؛ در کنار آن خیلی 
از نگرانی ها اصلاح می شود که شکل گیری فرصت سرمایه گذاری هم 

از دیگر مزایای آن است.
دکتر دژپسند عنوان داشت: باید بهبود فضای کسب وکار و روان سازی 
فعالیت هــاي اقتصادی در حوزه های گوناگون پیگیري شــود تا یك 
حکمرانی خوب ایجاد و فضا برای ســرمایه  گذاری مهیا شــود. غل و 

زنجیر باید از پای سرمایه گذار برداشته شود. 
وی در ادامــه افزود: در شــرایط فعلی بنگاه ها فقط بــه تامین  مالی 
وابسته شده اند و این یك باور غلط است؛ لذا بر اساس شعار سال باید 
به سمت بهبود تکنولوژی برویم و فناوری ها باکیفیت تر شود و بنگاه ها 
بهره وری را بالا ببرند. یکی از گرفتاری های صادرات؛ قیمت تمام شده 

بالا است و باید به این موضوع پرداخت. 
وزیر اقتصاد تصریح کرد: در شرایط حاضر تامین مالی از طریق 3 بازار 
پول، ســرمایه و بیمه صورت می گیرد و روندها مطلوب است. بورس 
پارسال دوره ای طلایی داشت. ورود شرکت ها به بازار اولیه باید بیشتر 
شــود. البته نسبت به اهداف عقب هستیم که باید با سرعت بیشتری 

ادامه پیدا کند. 
دکتر دژپســند گفــت: بانك ها در حوزه مطالبــات معوق و واگذاری 
شرکت های  خود دردسر دارند. در نسبت تسهیلات به سپرده بانك ها 
حرکت های خوبی انجام شــده و بیمه ها هم باید از این راه ورود پیدا 

کنند.
وی در ادامه افزود: مصوبه تضامین فعالیت های اقتصادی در شــورای 
نگهبان اســت و اگر تایید شــود، یك جهش و اطمینان خاطر برای 
ســرمایه گذاران ایجاد می کند. به هر حال اقدامات فعلی خوب است،، 

اما با آنچه که باید صورت بگیرد؛ فاصله دارد.
وزیــر اقتصاد تصریح کرد: اول بانك ها، بیمه ها و بورس ها باید با بهبود 
فرآیندها، بهبود بهره وری، شفافیت، ارتقاء تکنولوژی و تعریف ساختار 
و برنامه هــای جدید در مســیر قــرار گیرند تا از همــه ظرفیت های 

اقتصادی در کشور به صورت همه جانبه استفاده شود.
دکتر دژپسند گفت: در اقتصاد هوشمند بانك، بیمه و بورس یك رکن 
اصلی محســوب مي شــوند؛ همانطور که بانکــداری دیجیتال برای 
بانك های دولتی اجرا شــده اســت، باید در بــورس و بیمه هم این 
سیاســت دیجیتال کردن و هوشمندسازی سیستم ها و روش ها اجرا 

شود.

وزير امور اقتصادی و دارايي:

متغیرهای اقتصادی در سال ۹۷ قابل قبول نبود
ثبات به اقتصاد بازگشته است
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رئیس کل بیمه مرکزی در آئین گشــایش دوازدهمین نمایشگاه 
بورس، بانک و بیمه گفت: وضعیت عملکرد بورس، بانک و بیمه 
در هر کشــوری نشاندهنده وضعیت و رشد اقتصادی آن کشور 

است و کارآمدی نظام اقتصادی آن کشور را ترسیم می کند.
دکتر غلامرضا ســلیمانی امیری با تاکید بر لزوم رشد هماهنگ این سه 
بازار در اقتصاد کشور خاطرنشان کرد: چنانچه این سه بخش در تعامل 

با یکدیگر رشد کنند؛ می توانند متضمن رشد اقتصادی کشور باشند.
وي صنعت بیمه را دارای دو نقش موثر در رشــد اقتصادی ارزیابی کرد 
و افزود: صنعت بیمه می تواند با تجمیع حق بیمه و ســرمایه های خرد 
مردم برای تامین مالی اســتفاده شــود؛ چراکه در حال حاضر پورتفوی 
بیمه در کشــور 60 هزار میلیارد تومان است که می تواند به 180 هزار 

میلیارد تومان برسد.
دکتر سلیماني یادآورشد: یکی از مهمترین مسائل مورد بحث در شرایط 
کنونی؛ انتشار اوراق بهادار بیمه است که در جهان مورد توجه ویژه قرار 
گرفته است. معمولا 50 درصد این اوراق مربوط به حوادث مخاطره پذیر 

است و می تواند مورد توجه ویژه قرار گیرد.
رئیس  کل بیمه مرکزی با اشاره به آمارهای جهانی انتشار و بهره مندی از 
این اوراق در جهان اظهارکرد: انتشار این اوراق موجب می شود تا ضمن 
استفاده از مزایای آن در هنگام حوادث غیرمترقبه؛ شاهد افزایش عمق 

بازار سرمایه باشیم.
دکتر سلیمانی امیری افزود: طی سال گذشته تعداد بیمه نامه های صادره 
15 میلیون رشــد داشــته اســت و میزان پرداخت خسارت 28 درصد 
نسبت به سال گذشته رشد داشته که نشان از تعهد بیمه مرکزی نسبت 

به بیمه گذاران خود است.
وی افزایش سرمایه را لازمه تقویت شرکت های بیمه ای در شرایط فعلی 
دانست و خاطرنشان کرد: آئین نامه افزایش سرمایه شرکت های بیمه ای 
برای سال ۹8 به تصویب رسیده است که در حال پیگیری و اجرای این 

مهم هستیم.
رئیس کل بیمه مرکزی یادآورشــد: باید تــلاش کرد بیمه را بومی کنیم 

تا در شرایط تحریم قبول ریسك را به بیمه های داخل منتقل نمائیم.
وی در خصوص اقدامات پیش رو برای ســال ۹8 نیز گفت: در سالجاری 
اگر بتوانیم صندوق بیمه حوادث طبیعی را به تصویب برسانیم کار بسیار 
بزرگی انجام داده ایم. در واقع حدود 30 میلیون واحد مسکونی را با تنها 
150 هــزار تومان حق بیمه که 50 درصــد آن را دولت قبول  مي کند؛ 
کار بزرگــی خواهد بود. همچنین با راه انــدازی این صندوق و پرداخت 
مشــارکتی مبلغ 120 هزار تومان تمامی واحدهای مســکونی کشور از 

بیمه پایه حوادث تا سقف 30 میلیون تومان بهره خواهند برد.
دکتر ســلیماني با تاکید بر تــلاش بیمه مرکزی بــرای افزایش تعامل 
بورس، بانك و صنعت بیمه ابراز امیدواری کرد: در ســال ۹8 تلاش ما 
بر این است که بتوانیم بحث رتبه بندی شرکت های بیمه ای و حاکمیت 
شرکتی برای کنترل بیشتر شرکت ها بر فعالیت خودشان صورت گیرد.

وی افزایش ســرمایه شــرکت های بیمه ای را با توجه به شــرایط فعلی 
اقتصاد کشــور و تغییرات نرخ ارز ضروری ارزیابی کرد و گفت: در کنار 
موضوع افزایش ســرمایه ها؛ بحث حاکمیت شــرکتی، کنترل درونزا و 

تغییر سطح امر نظارتی را با جدیت پیگیری می کنیم.
دکتر سلیمانی با بیان اینکه اســتقرار نظام کارآمد تامین مالی در گرو 
رشــد هماهنگ، مشارکت گسترده و تعامل مطلوب مثلث بورس، بانك 
و بیمه اســت، افزود: اطمینان بخشی به ســرمایه گذاران و حفظ امنیت 
ســپرده ها و سرمایه  نهادهای پولی و مالی از ماموریت های صنعت بیمه 

است که این موضوع را با حساسیت خاصی دنبال خواهیم کرد.
رئیــس کل بیمه مرکزی با اشــاره به بازنگری در آئین نامه شــماره 60 
مربوط به سرمایه گذاری تصریح کرد: حرکت در چارچوب این آئین نامه؛ 

راه ورود صنعت بیمه به بازار سرمایه را هموار خواهد کرد.
وی با تاکید بر اهمیت مشــارکت بیشــتر مردم و شرکت های بیمه به 
ظرفیت نمایشگاه هایی نظیر نمایشگاه بورس، بانك و بیمه اشاره کرد و 
افزود: نهادینه ســازی فرهنگ بیمه در جامعه به رشد اقتصاد و افزایش 

سطح رفاه مردم منتهی خواهد شد.
رئیس شــورایعالی بیمه با اشاره به ضرورت بومی سازی صنعت بیمه در 
کشور اظهارداشــت: اداره صنعت بیمه در هنگام تحریم؛ شرایط خاص 
خود را دارد و مشــارکت بیمه  گذاران و صاحبان ســرمایه می تواند بازار 
سرمایه را به جایگزیني امن برای شــرکت های بیمه اتکایی بین  المللی 

مبدل کند.
رئیس  کل بیمه  مرکزی گفت: ایران کشــور حادثه خیزی اســت؛ بنابراین 
باید در زمینه اوراق بیمه ای ســریع تر وارد عمل شویم و این اوراق را در 

بخش حوادث طبیعی زودتر منتشر کنیم.
وی بــا بیان اینکه 18 درصد از منابع بیمه از طریق ســرمایه گذاری در 
بازار سهام تامین شده است، اضافه کرد: البته این رقم، مقدار کمی است.

دکتر سلیمانی با اشاره به اینکه در بخش بیمه های زندگی در کشورهای 
پیشــرفته این سهم به 50 درصد می رسد، ادامه داد: سهم بیمه زندگی 
در سال گذشــته به 15 درصد رسیده است که این مقدار باید افزایش 

یابد.
رئیس  کل بیمه  مرکزی اظهارداشــت: البته در این زمینه با تلاش فراوان 
صنعت بیمه؛ بیمه های با ریسك بالا از سوی شرکت های بیمه ای داخلی 
تحت پوشــش قرار گرفته اســت و اگر اوراق بیمه منتشــر شود؛ بازار 

ســرمایه با بیمه های اتکایی خارجی که بعد از 
تحریــم ایــران را ترک کرده انــد، جایگزین 

خواهند شد.
وی گفــت: البتــه هر چند که ایــن موضوع 
ریســك بالایی را به عهده شــرکت های بیمه 
قرار می دهد، اما منجر به رشد آنها خواهد شد. 
در عین حال باید تلاش کنیم تا اوراق بدهی را 
از طریق بازار ســرمایه برای برخی شرکت های 

بیمه منتشر کنیم.

رئیس کل بیمه  مرکزی:

 انتشار اوراق بهادار بیمه
تعمیق بازار سرمایه را به همراه دارد



بانک  بورس،  بین المللی  نمایشگاه  دوازدهمین  افتتاح  آئین 
و بیمه با حضور دکتر فرهاد دژپســند وزیر امور اقتصادی و 
دارایي، دکتر شاپور محمدی رئیس سازمان بورس و اوراق 
بهادار، دکتر غلامرضا ســلیمانی رئیــس کل بیمه مرکزی و 
دکتر سورنا ســتاری معاون فناوری رئیس جمهور با شعار 

»مشارکت بیشتر- اقتصاد بهتر« برگزار شد. 
دکتر شاپور محمدی رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار در این 
مراسم؛ فاینکس 201۹ را از رویدادهای بسیار مهم بازار مالی کشور 
دانســت و گفت: نمایشــگاه امســال نیز منحصر و محدود به بازار 
ســرمایه نیســت و این رویکرد نشــان از هماهنگی بین سه حوزه 

بورس، بانك و بیمه دارد.
وی بــا تبیین اهــداف فاینکس 201۹ اظهارداشــت: نمایشــگاه 
امســال همانند سال های گذشــته در درجه اول ارتقاء سواد مالی 
و فرهنگ ســازی و ســپس تعمیق هرچه بیشــتر اطلاعات فعالان 
بازار ســرمایه و فرهنگ ســازی و آشــنا کردن تمامی اقشار با این 
بازار را دنبال می کند. همچنیــن انتقال آخرین اطلاعات در حوزه 
تکنولوژی های مالی و اســتارتاپ ها و صنایعی همچون IT از جمله 

اهداف برگزاري این نمایشگاه است. 
ســخنگوی ســازمان بورس با بیان اینکه در نمایشگاه امسال انواع 
روش های معاملاتی اعم از برخط، موبایلی و کلاسیك در غرفه های 
مختلف به نمایش گذاشــته می شود، افزود: طیف شرکت کنندگان 
در نمایشــگاه نیز بسیار متنوع اســت و فعالان و کارشناسان بازار، 
مدیران و دانش آموزان را شــامل می شود و هیچ محدودیتي براي 

حضور دیگر اقشار جامعه وجود ندارد.
دکتر محمدی در ادامــه از نقش قابل  توجه بانك ها 
در تامین مالی کوتاه مدت سخن گفت و اظهارداشت: 
در کشور ما به  صورت سنتی تامین مالی بر دوش 
بازار پول قرار دارد و این نهاد نیز به خوبی توانسته 
از عهده این مسئولیت برآید. بنابراین از آنجا 
که بانك ها بستر اصلی توسعه مالی هستند؛ 
نقش بسیار مهمی در بازارهای مالی کشور 
به ویــژه در تامیــن مالی کوتاه مــدت ایفا 
می کننــد. البته بازار ســرمایه نیز با تامین 

مالــی بلندمدت تفاهم و تعامــل خوبی را با بانك هــا برقرار کرده 
و گام های خوبی در این زمینه برداشــته  اســت. با وجود این بازار 
سرمایه در تلاش است تا سهم خود را در تامین مالی به  ویژه تامین 

مالی بلندمدت افزایش دهد.
دکتر محمدی گفت: بازار ســرمایه همچنیــن در صنعت بیمه نیز 
بــا طراحی و به کارگیــری ابزارهایی همچــون اوراق بیمه اتکایی 

همکاری خوبی با این صنعت داشته است.

تحولات بورس در سال 97
وی در تشریح مهمترین  اقدامات سازمان بورس در سال ۹7 عنوان 
کــرد: کاهش هزینه های معاملاتی که به نقدشــوندگي بازار کمك 
کرد و در نتیجه افزایش تعداد دفعات معاملاتی، کاهش نرخ مالیات 
نقل و انتقالات، اعمال نرخ صفر برای ســودهای تقســیم نشده از 
ســوي سران سه قوه، بازنگری در دســتورالعمل توقف و بازگشایی 
نمادها و کاهش تعداد نمادهای متوقف از 66 نماد طي ســال های 
گذشــته به کمتر از 10 نماد معاملاتی طي ســالجاری و راه اندازی 
ابزارهای مالی اسلامی از جمله مهمترین اقدامات سازمان در سال 

گذشته بود.
دکتر محمدی ادامه داد: همچنین ما در ســال ۹7 افزایش سرمایه 
63 هزار میلیارد تومانی شــرکت ها را داشــتیم کــه این اقدام در 
مقایســه با عملکرد گذشته که بین 17 هزار میلیارد تومان تا نهایتا 
24 هزار میلیارد تومان بود؛ سیاست بسیار هوشمندانه ای محسوب 

مي شود. 
وي تاکیدکرد: راه اندازی ابزارهای مالی کلاسیك همچون آتی سبد 
سهام و تعمیق بازار اختیار معامله، عضویت سازمان بورس به  عنوان 
عضو عادی آیسکو، کمك به عرضه نفت خام، انتشار اطلاعات 360 
شــرکت زیرمجموعه نهادهاي عمومي غیردولتی بر اساس ماده 60 
اصل 44 قانون اساســی، کاهش روزهای تسویه معاملاتي از 3 به 2 
روز، انتشار صورت های مالی منطبق با IFRS، راه اندازي معاملات 
الگوریتمــی و اعطای مجوزهای رتبه بندی نیــز از دیگر مهمترین  

اقدامات بورس در سالي که گذشت؛ به شمار می رود. 
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار در ادامه با اشــاره به اقدامات 
این سازمان در سال گذشته و ذکر برخی آمارها گفت: ارزش بورس 

دکتر شاپور محمدی رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار اعلام کرد:

پیشروی بورس در جاده تامین مالی
رشد ۵۴ درصدی تامین مالی از طریق بازار سرمایه
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سا تهران و فرابورس در ســال گذشته افزایش یافت که البته این روند 

مثبت، مســتمر خواهد بود . وی افزایش 80 درصدی ارزش بازاری 
بورس و فرابورس را از جمله مهمترین  تحولات سال ۹7 عنوان کرد 
و گفت: طي 5 سال گذشته اندازه بازار سهام تهران به طور متوسط 
17.5 درصد در هر ســال و اندازه فرابورس ایران 1۹.2 درصد رشد 
ســالانه را تجربه کرده اند. همچنین طي یکماه اخیر بازار سرمایه با 

12 درصد رشد ارزش مواجه بوده که آمار بسیار خوبی است.
دکتر محمدي ســپس با اشــاره به میزان تامین مالــی پروژه ها و 
طرح های مختلف کشــور از طریق بازار ســرمایه طي 5 سال اخیر 
اظهارداشــت: رشــد تامین مالی به حدود 54 درصد رسیده و تنها 
در سال ۹7 بازار ســرمایه توانست 127 هزار میلیارد تومان تامین 
مالی کند که این موضوع نشان دهنده جایگاه مناسب بازار سرمایه 
در تامین مالی صنایع اســت. البته اگرچه این مهم نشان از افزایش 
جایگاه بازار ســرمایه در اقتصاد ایران دارد، اما تا اهداف مورد نظر 

همچنان فاصله قابل توجهی وجود دارد.
به گفته رئیس ســازمان بــورس و اوراق بهادار 
شاخص کل بورس تهران در سال ۹7 با افزایش 
86 درصدی همراه شده است. از این  رو می توان 
اذعان کرد شاخص کل دو بازار بورس و فرابورس 
در پنج ساله منتهی به سال ۹7 به  طور میانگین 
سالانه رشــد 30 و 32 درصدی را تجربه کرده 

است.
دبیر شورایعالی بورس همچنین با اشاره به اقدام 
مثبت سازمان بورس در بازنگری سیستم توقف 
و بازگشایی گفت: با بازنگری های سازمان بورس 
در این بخــش هم اکنون تعداد نمادهای متوقف 
که پیش از آن به حدود 65 نماد می رســید؛ به 
10 تا 12 نماد رســیده که این موضوع نشــان 

می دهد نقدشوندگی بازار افزایش یافته است.

برنامه های سازمان بورس در سال 98
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار همچنین 
راه انــدازی فروش اســتقراضی، پیگیری ها برای 
تشــکیل بورس بین الملل در کیش، بازنگری و 
ارتقاء چارچوب های شفافیت، تامین مالی مبتنی 
بــر اوراق، اصلاح فرآیندهــای پذیرش و تدوین 
دســتورالعمل جامع صندوق های سرمایه گذاری 
را از جمله برنامه های این سازمان در سال جدید 
برشمرد و اظهارداشــت: در حال حاضر تولید - 
فروش 12 بار به صورت الزامی افشــا می شــود. 

علاوه بر این صورت های مالی نیز 4 بار افشا می شود که در منطقه 
و دنیا کم نظیر است.

دکتر محمدی تاکید کرد: تدوین دســتورالعمل جامع صندوق های 
ســرمایه گذاری و کاهش مالیــات نقل و انتقــال از نیم  درصد به 
یك دهم درصد نیز از دیگر برنامه هایی اســت که به طور جدي در 

سال ۹8 دنبال خواهیم کرد.

فرصت هاي نو در سایه حضور فین تک ها در بورس
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار در حاشیه این نمایشگاه حضور 
تکنولوژی های مالي نوین، استارت آپ ها و فعالان حوزه فین تك در 
بازار ســرمایه را منجــر به یك برد دوگانه بــرای این بازار توصیف 
کرد و گفت: بازار ســرمایه از ورود تکنولوژی های نوین فرصت های 
جدیدی کســب می کند که این امر موجب می شود تا موقعیت های 
ویژه و ممتازی برای بازدهی و کسب سود برای فعالان این بازار رقم 
بخورد. در عین حال شــرکت هایی که در حوزه تکنولوژی نیازمند 

اســتفاده از دستاوردها و نوآوری ها هستند؛ بتوانند از این فرصت ها 
بهره ببرند.

دبیر شورایعالی بورس در خصوص میزان موفقیت استارت آپ ها در 
بازار ایران و مقایسه آن با سایر کشورها عنوان  کرد: در روز افتتاحیه 
دوازدهمین نمایشگاه فاینکس با وزیر اقتصاد به غرفه ای رفتیم که 
شــرکت حاضر در آنجا توضیح داد از سرمایه کمتر از یك میلیارد 

تومان به سرمایه بیش از 40 میلیارد تومانی رسیده  است.
وی ادامه داد: به نظر من این دســتاورد بزرگی اســت و اگر افراد 
بتوانند چنین ثروت آفرینی و خلق ارزشــی داشته باشند؛ توفیقات 
خوبــی در زمینه تقویت اقتصاد دانش بنیان در کشــور به دســت 

می آید.
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار درباره سرعت رشد استارت آپ ها 
و فین تك ها در کشــور گفت: در مورد کارهایی که نوآورانه است و 
لزوماً از کشــورهای دیگر نیز تقلید نشــده، باید بیشــتر کار کنیم 
و وقت بگذاریــم، یعنی کارهایی که کامــلًا ایرانی و در عین حال 
نوآورانه اســت؛ چراکه دنیا با شتاب بالایی 
در این زمینه جلو می رود و بازار سرمایه ما 
هم نیاز دارد تا جایگاه این شرکت ها در این 

بازار بیشتر باز شود.

افزایش نقدشوندگی بازار بدهی با 
عملیات بازار باز

رئیــس ســازمان بــورس و اوراق بهــادار 
همچنین در خصوص عملیات بازار باز گفت: 
عملیات بازار باز اقــدام مثبتی بود که باید 
هرچه سریعتر اجرایی می شد که در نهایت 
با پیگیری بانك مرکزی اواخر فروردین ماه 

به تصویب شورای پول و اعتبار رسید.
ســخنگوی ســازمان بورس و اوراق بهادار 
ضمن اشــاره بــه اینکه عملیات بــازار باز 
رویکردی است که با هدف کنترل نرخ ها و 
تنظیم صحیح نرخ بازده ها اعم از نرخ سود 
بانکی و نرخ اوراق اتخاذ شــده است، تاکید 
کرد: قطعا بازار سرمایه برای اجرای هر چه 
بهتر عملیات بازار باز با بانك مرکزی نهایت 

همکاری را خواهد داشت.
دکتر محمدی با بیان اینکه این رویکرد به 
تنظیم بازار بدهی کمك می کند، ادامه داد: 
ابزارهای سیاســتگذاری  از مهمترین  یکی 
پولی در دنیــا عملیات بازار باز اســت که 

امیدواریم در کشور ما نیز جایگاه خود را پیدا کند.
ســخنگوی ســازمان بورس با اشــاره به اینکه فعالان بورسی نیز 
می توانند از منافع عملیات بازار باز بهره مند شوند، افزود: اتخاذ این 
تصمیم با حضور بانك مرکزی به افزایش میزان نقدشوندگی اوراق 
بدهی منجر می شود.  وی به جزئیات عملیات بازار باز اشاره کرد و 
گفت: بازار باز مکانیزمی است که در آن بانك مرکزی با خرید اوراق 

بهــادار کم  ریســك و عمومــا دولتــی حجم 
نقدینگــی  را کنترل می کند. به این ترتیب 
کــه فــروش اوراق با هــدف کاهش حجم 
نقدینگی و خرید آن با هدف افزایش حجم 
نقدینگی انجام می شود. از طرف دیگر بانك 
مرکزی می تواند نرخ ســود ســپرده و سود 
اوراق بدهی را تنظیــم کند که این اقدام به 
همــه بازارهــا از جمله بازار پول و ســرمایه 

کمك می کند.

بازار سرمایه از ورود 
تکنولوژی های نوین 

فرصت های جدیدی کسب 
می کند که این امر موجب 
می شود تا موقعیت های 

ویژه و ممتازی برای بازدهی 
و کسب سود برای فعالان 
این بازار رقم بخورد. در 

عین حال شرکت هایی که 
در حوزه تکنولوژی نیازمند 

استفاده از دستاوردها و 
نوآوری ها هستند؛ بتوانند از 

این فرصت ها بهره ببرند
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معاون علمی رئیس جمهور با بیان اینکه برخی شرکت های استارتاپی 
هفته ای 10 درصد رشد می کنند، گفت: با اقدام خوب بورس در راه اندازی 
تابلوی شرکت های دانش بنیان؛ رشد خوبی در انتظار این شرکت هاست.
دکتر سورنا ستاری در مراسم افتتاحیه دوازدهمین نمایشگاه بورس، بانك و بیمه 
با اشاره به اینکه اتفاق بزرگی در حوزه استارتاپی رخ داده و فین تك ها طي این 
مدت رشــد قابل توجهی داشته اند، اظهارکرد: تلفیق بخش سنتی با این بخش 
بسیار مهم است. هم اکنون بانك ها به دنبال آن هستند که از پتانسیل فین تك ها 
استفاده کنند. وي با بیان اینکه امروزه بانك ها به دنبال خرید تکنولوژی فین تك 
هستند؛ چرا که همه می دانند در آینده شکل کنونی بانکداری تغییر خواهد کرد، 
ادامه داد: بانکداری از بین نخواهد رفت؛ اگرچه شکل ظاهری آن در حال تغییر 
است. بانك ها باید به فین تك ها بیشتر وارد شوند و بیمه ها نیز باید به این فرآیند 
بپیوندند. چنانچه صنعت بیمه وارد این حوزه نشود؛ با سرنوشت نابودی مواجه 

خواهد شد. 
به گفته دکتر ستاری فرابورس فضای بسیار خوبی برای رشد و توسعه فین تك ها 
ایجاد کرده است و اتفاق خوب دیگر که در پایان سال گذشته نهایی شد نیز بحث 

صندوق های سرمایه گذاری  جسورانه بود.
معاون علمی وفناوری ریاست جمهوری همچنین تاکید کرد که بازیگران اصلی 
سنتی اقتصاد برای رشد خود باید روی فین تك ها سرمایه گذاری کنند. وي در 
ادامــه افزود: اینکه ما چگونه می توانیم ایده های خلاقانه را در این بخش تزریق 
کنیم؛ از اهمیت بالایی برخوردار اســت. آن چیزی که باعث تحول می شود آن 
است که زیرساخت های آن درست ایجاد شود و در عین حال نوآوری نیز وجود 
داشته باشد. دکتر ستاری با اشاره به رشد شرکت های دانش بنیان و استارت آپ ها 
در دولت دوازدهم گفت: در حال حاضر حدود 4300 شرکت دانش بنیان و بیش 
از 6000 اســتارت آپ در کشور فعالیت می کنند که بخش عمده ای از آنها طی 

سه، چهار سال گذشته ایجاد شده اند.
ن  و علمی وفنــاوری ریاســت جمهــوری در ادامــه اظهارکــرد که معا

ســرمایه گذاری  روی کســب وکارهای نوپا و سرمایه گذاري  
خطرپذیر باید حدود 20 تا 30 درصد از سرمایه گذاری کشور 
را در بر بگیرد؛ چراکه دیگر با تسهیلات و اعطای وام بخش های 
اقتصادی رشــد نمی کنند. دکتر ستاری با تاکید بر اینکه 
نمی توانیم جلو نســل جدیدی که در حوزه استارت آپ ها 
وارد شــده اند را بگیریم، گفت: اینها جوان هستند 
و انگیــزه دارند؛ بنابراین اگــر بخواهند جلو آنها 
بایســتند، به جایی نمی رسند. من نیز همیشه به 
آنها گفتم هر زمانی که جلو شما ایستادند؛ بدانید 
که بعد از این اتفاق پیروزی است. وی با بیان اینکه 

بازیگران اصلی سنتی باید روی این جوانان سرمایه گذاری کنند، اظهارکرد: این 
سرمایه گذاری سبب برُد خود آن بازیگران می شود و باید بدانند که جای بهتری 

نمی توانند سرمایه گذاری کنند.
معاون علمی وفناوری رئیس جمهور ضمن قدردانی از سیاست های بانك مرکزی 
برای ایجاد فضای رشــد فین تك ها خاطرنشان کرد: این ابتکاری است که بانك 
مرکــزی دارد و از فین تك ها به خوبی اســتفاده می کند. اگر چنین نبود، قطعا 
فین تك ها به این سرعت رشد نمی کردند؛ بنابراین من همیشه بانك مرکزی را 
به عنوان نهادی که از فین تك ها به خوبی استفاده کرده است؛ مثال می زنم. وی 
با اشــاره به نقش مهم بانك مرکزی در رشــد فین تك ها گفت: بانك مرکزی در 
مقابل این صنعت نه تنها سدی ایجاد نکرد؛ بلکه موتور محرکی برای پیشروی 
فین تك ها بود. دکتر ستاری با اشاره به اینکه امروز بانك ها به راحتی از فین تك ها 
استفاده می کنند و هر روز که می گذرد فین تك جدیدی با ابتکاری جدید ظهور و 
فعالیت می کند، گفت: ما به عنوان دولت نباید دخالت کنیم که چه نوع فین تکی 
می خواهیــم؛ بلکه فین تك ها را خود مردم می ســازند و خود مردم هم انتخاب 
مي کنند. به گفته وی در حوزه فین تك و بیمه حوزه های جدید در حال توسعه 

هستند و ایده های خلاقانه باید در این حوزه وارد شود.
ستاری افزود: فین تك در حوزه بیمه یك کار جدید است و باید فناوری و نوآوری 
را مدنظر قرار داد. البته زیرساخت های نو باید در این حوزه به کار گرفته شود؛ این 
در حالی است که روی افراد، مغز و دانش باید تمرکز کرد. وی راه اندازی تابلوی 
دانش  بنیان در بورس با همکاری رئیس سازمان بورس را اتفاقی نیك در صنعت 
فین تك عنوان کرد و افزود: تابلوی دانش بنیان در بورس و فرابورس نصب شده 
و صندوق های خطرپذیر نیز در این رابطه فعال هســتند. نمی توان با وام ایجاد 
اشتغال کرد؛ استارتاپ با سرمایه گذاری خطرپذیر توسعه می یابد و با وام کاری 

از پیش نخواهد برد. 
معاون فناوری ریاست جمهوری با بیان اینکه این صنعت با سرمایه گذاری خطرپذیر 
به شــکوفایی و نوآوری دســت می یابد، گفت: تحول در زیرساخت ها باید صورت 
بگیرد. در همین راســتا تاکنون 20 جلد کتاب بــا 20 هزار ایده در دنیا در حوزه 
فین تك و اســتارتاپ منتشر شده اســت که می تواند در تحول این صنعت بسیار 
راهبردی باشــد. وی ادامه داد: امروز شرکت های بزرگ باید با خرید شرکت های 
کوچك تر به نوآوری های جدید دست یابند. به گفته دکتر ستاری با شکستن شیشه 
شرکت های استارتاپی نمی توان کاری از پیش برد. این شرکت ها رشد کرده اند و رو 
به پیروزی خواهند رفت. تنها راه این است که توسعه استارتاپ ها را در دستور کار 
قرار دهیم. وی با بیان اینکه اســتارتاپ هایی داریم که هفته ای 10 درصد رشــد 
می کننــد، گفت: با اتفاقــات خوبی که در بورس رخ داده و تابلوی شــرکت هاي 
دانش  بنیان که راه اندازی شده است؛ رشد خوبی در این حوزه را انتظار داریم. اگر 

می خواهید جوانان در کشور بمانند؛ باید روی آنها سرمایه گذاری کرد.

معاون علمی وفناوری رياست جمهوری:

فرابورس فضای خوبی برای رشد فین تک ها ایجاد کرده است
سرمایه گذاری خطرپذیر باید ۳۰ درصد بازار را در برگیرد
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قائم  مقام بانک مرکزي با اشــاره به نقش شــفافیت در ثبات و توســعه بازارهای 
مالی گفت: یکی از عواملی که در دســتیابی به هدف رشــد پرشــتاب و پایدار 
اقتصادی نقش اساســی ایفا می کند؛ توســعه بخش مالی است. اهمیت توسعه 
بخش مالــی در تجهیز منابــع مالی برای ســرمایه گذاری، تشــویق ورود و 
 تجهیز ســرمایه خارجی و بهینه ســازی ســازوکار تخصیص منابع مالی است. 
دکتر اکبر کمیجاني قائم مقام بانك مرکزی در مراسم افتتاحیه دوازدهمین نمایشگاه بورس، 
بانك و بیمه با اشــاره به اقدامات بانك مرکزی در زمینه ارتقاء شــفافیت و ایجاد زمینه های 
حضور بانك های کشــور در ســطح بین المللی و امکان تامین مالی  در عرصه های بین المللی 
تاکید کرد: بانك مرکزی در این خصوص مطالعات و اقدامات موثری را انجام داده اســت و 

فعالیت های مکمل را با جدیت دنبال می کند.
وي تاکید کرد: یکی از این اقدامات حرکت به ســمت پیاده ســازی اســتانداردهای 
گزارشــگری مالی در چارچوب دستورالعمل IFRS و شفاف سازی گزارشگری مالی 
بانك هاست که با ایجاد زبان مشترک در سطح بین المللی و ایجاد امکان ارزیابی دقیق تر 
ریسك بانك ها از طریق کاهش هزینه مقایسه موقعیت های مختلف سرمایه گذاری و 
افزایش کیفیت اطلاعات دریافتی از صورت های مالی بانك های مختلف؛ شرایط بهتری 
برای حضور بانك ها در عرصه بین المللی و تامین مالی خارجی فراهم کرده است. وی 
افزود: شفافیت اطلاعات و دسترسی فعالان بازار مالی به اخبار و اطلاعات صحیح و به 
هنگام از یکسو و ثبات متغیرهای اقتصادی از سوی دیگر به عنوان مهمترین الزامات 
کارآمدی و ثبات بازارهای مالی به حساب می آیند. تحقق این امور نیز مستلزم  طراحی 
ســازوکار بهینه و نظارت موثر مسئولان و دست اندرکاران بازارهای مالی و هماهنگی 

در امر سیاستگذاری است.
قائم مقــام بانك مرکزی با تاکید بر این موضوع کــه بانك مرکزی براي ایجاد آرامش 
در محیط اقتصاد کلان و کمك به ایجاد شــرایط امن تر براي پیشــبرد فعالیت های 
سرمایه گذاری و تولیدی اقداماتی را در زمینه ثبات بخشي به بازار ارز و کنترل نقدینگي 
اتخاذ کرده اســت، افزود: بانك مرکــزي براي کنترل جریانات ریالي به اعمال برخي 
از محدودیت ها نظیر ســقف عمومي 50 میلیــون تومان براي تراکنش هاي کارتي و 
محدودیت اســتفاده هر فرد حداکثر از دو کارت بانکي در ظرف 24 ســاعت مجموعا 
در ســقف 100 میلیون تومان و ســاماندهي استفاده از چك هاي تضمیني جایگزین 
پرداخت. اقدامات انجام شــده در این خصوص بدون ایجاد اختلال در مبادلات عادي 
جامعه، توانســت تقاضاي ســفته بازي ارز را به نحو موثري محدود کند. همچنین در 
راستای نیل به هدف مذکور »دستورالعمل سپرده سرمایه گذاري ریالي مبتني بر ارز« 
به تصویب شوراي پول و اعتبار رسید و شیوه نامه اجرایی آن نیز تهیه شده است که 

در زمان مقتضی بانك ها ابلاغ خواهد شد.
این مقام مسئول بانك مرکزی به موضوع نقدینگی پرداخت و گفت: شوک بازگشت 
تحریم ها و شــکل گیري انتظارات تورمي در شــرایطي رخ داده است که حجم بالاي 
نقدینگي موجود نیز بســتر مستعدي را براي معاملات سفته بازي ارز و بروز نوسانات 
نرخ هاي ارز فراهم آورده بود. در سایه اقدامات و تلاش هاي بانك مرکزي؛ رشد نقدینگي 

طي سال هاي اخیر نسبت به روند بلندمدت خود از کاهش نسبي برخوردار بوده است. 
بر اســاس آخرین آمارهاي موجود نقدینگي طي 12  ماهه منتهي به پایان بهمن ۹7 
معادل 22.۹  درصد رشد یافته و به 18306.5هزار میلیارد ریال رسیده است که نسبت 

به رشد دوره مشابه سال قبل )23 درصد( یك واحد درصد کاهش نشان مي دهد.
وی افزود: همچنین در راستای اجرای سیاست پولی و مدیریت بهتر نرخ سود، کنترل 
تورم، ساماندهی اضافه برداشت بانك ها و تعیین چارچوب مشخص برای اعطای اعتبار 
به بانك ها و موسسات اعتباری؛ دستورالعمل انجام عملیات بازار باز و اعطای اعتبار در 
قبال اخذ وثیقه توسط بانك مرکزی در شورای پول و اعتبار به تصویب رسیده است. 
این ابزار سیاست پولی با استفاده از اسناد خزانه دولتی در راه اندازی عملیات بازار نقش 
بسزایی خواهد داشت و به کمك این ابزار علاوه بر هدایت نرخ سود و بازار بین بانکی 
به سمت نرخ سود هدف؛ این امکان فراهم شده است تا اضافه برداشت بانك ها از منابع 
بانك مرکزی نیز بهتر از گذشته ساماندهی شود. این مقام مسئول خاطرنشان کرد: بر 
اساس قانون بانکداری بدون ربا پیش از این امکان استفاده از این ابزار وجود نداشت، 
اما با توجه به انتشار اسناد خزانه اسلامی طي سال های اخیر که حجم زیادی را شامل 

می شود؛ ابزار لازم برای اجرای عملیات بازار باز در اختیار بانك مرکزی قرار گرفت. 
دکتر کمیجانی با بیان اینکه مساله بدهي بانك ها به بانك مرکزي طي سال هاي اخیر 
همواره از مهمترین معضلات بازار پول بوده و بخش عمده رشد پایه پولي و نقدینگي 
تحت تاثیر افزایش بدهي بانك ها به بانك مرکزي رخ داده اســت، تصریح کرد: اتفاق 
مثبت رخ داده در این زمینه، کاهش بدهي بانك ها به بانك مرکزي در ماه هاي اخیر 
بوده است. طي چند ماه گذشته سعي شده تا از طریق تقویت بازار بین بانکي و مذاکره 
جدی با بانك هاي بدهکار نسبت به کنترل اضافه برداشت بانك ها اقدام جدی به عمل 
آید که خوشــبختانه این سیاســت با نتایج مثبتي همراه بوده است. وی ادامه داد: با 
اقداماتی که انجام شد، بدهی بانك ها به بانك مرکزی که در پایان مهرماه ۹7 به 182 
هزار میلیارد تومان رســیده بود؛ در پایان بهمن به 166 هزار میلیارد تومان کاهش 
یافت.  دکتر کمیجانی سیاست های اصلی بانك مرکزی را پس از استقرار دولت یازدهم 
تاکنون حمایت از تولید و اشتغال آفرینی و تامین سرمایه در گردش واحدهای تولیدی 

عنوان کرد و گفت: کل تسهیلات پرداختی از 1۹5 هزار میلیارد تومان در سال ۹1 
به 64۹ هزار میلیارد تومان در بهمن سال ۹7 رسید و سهم بخش صنعت 

و معدن نیز به 80 درصد رســیده اســت. وي 
همچنین معتقد اســت که مهمترین نکته در 
خصوص تامین مالــي بخش هاي اقتصادي؛ 
بانــك محور بودن اقتصاد ایران اســت. در این 
خصــوص باید تاکید کرد که تمرکز بانك ها به 
تامین ســرمایه در گردش بنگاه های کوچك و 
متوســط باشد و بازار ســرمایه در تامین مالی 
بنگاه هــای بــزرگ اقتصــادی و تولیدی نقش 

بسزایي ایفا کند.

دکتر کمیجاني قائم مقام بانک مرکزی خواستار شد؛

تامین مالي بنگاه های بزرگ اقتصادی از طریق بازار سرمایه 
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نخستین نشست مطبوعاتی مدیرعامل بورس تهران در سال 
98 در حالی برگزار شــد که در این نشست دکتر صحرایی 
با تشریح عملکرد بازار ســرمایه در سال 97؛ به مهمترین  

برنامه های شرکت بورس در سالجاري اشاره کرد. 
»توسعه فرهنگ ســرمایه گذاری و آموزش«،»ایجاد تعاملات بیشتر 
در حوزه بین الملل«، »پذیرش 10 شــرکت«، »عرضه اولیه ســهام 
8 بنــگاه«، »پذیرش 6 مرحلــه اوراق بدهــی«، »پذیرش 4 عدد 
صندوق های قابل معامله در بــورس«، »ورود صندوق های زمین و 
ســاختمان و پروژه به بازار«، »برگزاری دو میــز صنعت به منظور 
آسیب شناسی«، »تنوع سازی ابزارهای نوین مالی و ورود ابزار فروش 
اســتقراضی به بازار« و »توســعه و تقویت زیرســاخت ها و سامانه 
معاملات« از جمله 10 برنامه توســعه ای بورس در سال ۹8 خواهد 

بود.
دکتــر علی صحرایی مدیرعامل شــرکت بورس تهران با اشــاره به 
مهمترین  برنامه های ســال ۹8 گفت: آشنایی با ابزارهای مالی نقش 
مهمــی در ورود و پذیرش هر ابزار جدیدی در بــازار دارد. یکی از 
رسالت های شــرکت بورس نیز ایجاد امکانات و اعطای آموزش های 
لازم برای توســعه این امر اســت. به  طوری  که در ســال گذشته و 
ســال های قبل آموزش به  طور جدی از سوی شرکت بورس دنبال 
شده و این امر در سالجاری نیز با جدیت بیشتری دنبال خواهد شد. 
وی در ادامــه افزود: بر این اســاس طبــق برنامه ریزی های صورت 
گرفته قرار اســت 18هزار و 500 نفر ساعت دوره آموزشی عمومی 
و فرهنگ سازی، ناشــران، کارگزاران و فعالان بازار صورت گیرد. در 
همین راســتا پیش بینی 160هزار نفر ســاعت دوره های عمومی و 

فرهنگ سازی در تالارهای مناطق برنامه ریزي شده است.
دکتر صحرایی در ادامه به پذیرش و ورود شــرکت های 
جدید به بازار ســرمایه اشــاره کرد و گفت: همچنین 
پذیرش 10 شــرکت جدیــد، عرضه اولیه ســهام 8 
شــرکت، انتقال 4 شــرکت از فرابورس به بورس 
تهــران و پذیــرش 6 اوراق بدهی در دســتور کار 
قرار دارد. به گفته وي این اوراق شــامل انواع 
صکوک )استصناع و مرابحه(، گواهی سپرده 
و مشــارکت اســت. همچنیــن پذیرش 4 
عدد صندوق قابــل معامله در بورس نیز در 

دستور کار قرار دارد. در همین راستا قرار است صندوق های زمین و 
ساختمان و پروژه نیز ورود جدی تری به بازار داشته باشند.

وی در ادامــه خاطرنشــان کرد: برگزاری 2 میــز صنعت به منظور 
آسیب شناسی دو صنعت در سالجاری انجام می شود.

دکتــر صحرایی با تاکید بر ضرورت ابزارســازی در راســتاي بهبود 
فرآیندهای ســرمایه گذاری نیز گفت: این شــرکت در تلاش است 
در ســالجاری در حوزه ابزارها، ابزار فروش اســتقراضی که یکی از 
ابزارهای کلاسیك تلقی می شــود را طي سه ماهه نخست سال در 
بورس راه اندازی کند. بر این اســاس تاکنون تدوین مقررات اجرای 
آن صورت گرفته و به تائید کمیته فقهی نیز رسیده و در حال حاضر 
ایجاد زیرســاخت آن در دستور کار قرار دارد تا با روش بومی سازی 

این مهم به زودی به مرحله اجرا درآید.
وی همچنیــن با تاکید بــر ضرورت تقویت ســاختار فنی معاملات 
در ســالجاری اظهارداشت: به دلیل اینکه ســامانه معاملاتی بورس 
تهران یك ســامانه قدیمی و برای دو نسل گذشته است و تحریم ها 
باعث شــده که فرانسوی ها نتوانند این سامانه را به صورت جامع به 
روزرســانی کنند؛ قصد داریم از ظرفیت دانش و تجربه متخصصان 

داخلی برای طراحی یك سامانه معاملاتی جدید استفاده کنیم.
عرضه پتروشیمي نوری؛ به زودي

مدیرعامل بورس تهران در ادامه در پاسخ به زمان عرضه اولیه سهام 
پتروشیمی نوری نیز گفت: شــرکت پتروشیمی نوری سال گذشته 
مراحل ابتدایی ورود به بورس را طی کرد، اما به دلیل مشکلات مالی 
که در صورت های مالی با شرکت های زیرمجموعه و بالادستی وجود 

داشته است؛ از شفافیت های لازم برای عرضه برخوردار نبود.
دکتر صحرایی ادامه داد: بر همین اســاس مقرر شده تا موارد مورد 
نظر رفع و صورت های مالی سال جدید منتشر شود تا بتوانیم عرضه 

اولیه سهام مزبور را در بورس تهران شاهد باشیم.
مدیرعامل بورس تهران در ادامه به تنوع سازی ابزارهای نوین مالی و 
ورود ابزار جدید اشاره کرد و گفت: ابزار فروش استقراضی یك ابزار 
کلاســیك در بازار سرمایه اســت که مقررات آن تصویب و به تائید 

کمیته فقهی سازمان بورس رسیده است.
دکتر صحرایي افزود: تلاش می کنیم طي 3 ماه ابتدای ســالجاری با 
آماده سازی زیر ساخت ها و مشارکت شرکت های OMS و همچنین 

بومی سازی در سامانه معاملات؛ این ابزار به بازار وارد شود.

دکتر صحرايي مديرعامل بورس تهران تشريح کرد:

۱۰ اولویت شرکت بورس در سال ۹۸
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دکتــر صحرایی در ادامــه برنامه هــای مهم ســالجاری به تقویت 
زیر ساخت های فنی اشــاره کرد و گفت: شــرکت مدیریت فناوری 
بورس تهران مسئولیت اصلی برای توسعه زیرساخت های معاملاتی 
را بر عهده دارد. در همین راستا به دلیل محدودیت های بین المللی 
امکان ورود و به  کارگیری سامانه های معاملاتی خارجی را نداریم، اما 
مقرر شده تا با توسعه سامانه کنونی و همچنین ارتقاء و بومی سازی، 

سامانه جدید به معاملات بازار وارد شود.
دکتــر صحرایی اتکاء به دانش متخصصان داخلــی در زمینه IT را 
نقطه عطف این موضوع دانست و گفت: سامانه جدید در حال تست 
و بررسی های نهایی است. بنابراین پس از کسب استانداردهای لازم 
و مراحل نهایی وارد بازار خواهد شــد؛ چراکه جزو برنامه های اصلی 

بورس تهران محسوب مي شود.
به گفته وي با ورود سامانه جدید بخشی از معاملات به  ویژه معاملات 
بازار مشــتقه از ســامانه کنونی جدا خواهد شــد تا بار معاملاتی بر 
سیســتم کنونی کاهش یابد. به عبارت دقیق تر ســامانه معاملاتی 
کنونــی مختص بازار نقــد بوده و توانایی و کارایــی لازم برای بازار 
مشتقه را ندارد و باید ســامانه ای مناسب برای امکانات بازار مشتقه 

طراحی و وارد بازار شود.
توسعه در حوزه بین الملل

دکتر صحرایی توسعه در حوزه های بین الملل و تعامل بورس تهران 
با ســایر بورس ها را از دیگر اهداف مهم در ســال جدید دانســت و 
گفت: تعداد 12 تفاهم نامه با سایر بورس ها در سال ۹7 منعقد شده 
است. در حال حاضر تبادل متن تفاهم نامه با بورس شانگهای انجام 

و نهایی شده که در سالجاری با جدیت بیشتری دنبال خواهد شد.
روزهای بی نظیر بورس کشور

دکتر صحرایی با ارائه برخی آمارها در خصوص عملکرد بورس تهران 
در ســال گذشــته گفت: شاخص کل و هم وزن نشــان دهنده روند 
فعالیت بازار سرمایه است. شــاخص کل بورس تهران سال گذشته 
از ۹6 هــزار به 178هزار واحد رســید. همچنین شــاخص هم وزن 
از17000 واحد در ابتدای ســال به 32000 واحد در پایان سال ۹7 

رسید که نشان دهنده رشد ۹1 درصدی این شاخص است.
وی افزود: طی ســال ۹7 ارزش اســمی بازار رشد 17۹ درصدی را 
نشان می دهد. ارزش بازار 30 شرکت بزرگ برابر با 428 هزار میلیارد 
تومان بوده که 62 درصد کل ارزش بازار را تشکیل داده است. ارزش 
اســمی بازار بدهی نیز بیش از 78 هزار میلیارد و صندوق های قابل 

معامله هم ۹ هزار میلیارد افزایش داشته است.
دکتــر صحرایي با اشــاره به تنوع اوراق در بازار بدهی گفت: ســال 
گذشــته ارزش اســمی بازار بدهی با 27 اوراق مختلف مشــارکت، 
صکوک و گواهی سپرده به بیش از 7/7هزار میلیارد تومان رسید. در 
همین راســتا ارزش صندوق های قابل معامله با فعالیت 11 صندوق 

به بیش از ۹00 میلیارد تومان رسیده است.
وي در ادامه به آمار منتشــر شده توسط فدراسیون جهانی بورس ها 
)WFE( تا پایان فوریه 2018 اشــاره کرد و افزود: بر اســاس آمار 
مزبور بورس تهران از نظر رشد یکســاله شاخص؛ رتبه دوم در بین 
اعضای این فدراســیون بین المللی را با 6۹ درصد افزایش در اختیار 
دارد. همچنین طی این دوره در مقایســه رشد ارزش بازار نیز رتبه 

دوم فدراسیون را با 63 درصد رشد کسب کرده است.
عملکرد بورس در حوزه تامین مالی

مدیرعامل بورس تهران تامین مالی را یکی از اصلی ترین کارکرد های 
بورس برشــمرد و خاطرنشــان کرد: تامین مالی های صورت گرفته 
از بســتر بازار ســرمایه در سال گذشــته شــامل 1/2هزار میلیارد 
تومان عرضه اولیــه، 1/3 هزار میلیارد تومــان اوراق تبعی، 3 هزار 
میلیــارد تومان اوراق بدهــی و 21/7هزار میلیــارد تومان افزایش 
ســرمایه ها بوده که مجمــوع آن برابر با 27/2هــزار میلیارد تومان 

 بوده اســت. این ارقام نسبت به سال ۹6 رشد 77 درصدی را تجربه 
کرده است.

30 شرکت به جمع شرکت های بورسی پیوستند
مدیرعامل بورس تهران به تعداد ناشــران بورسی اشاره و اظهارکرد: 
در ســال ۹6 تعداد 6 شــرکت به بورس تهران اضافه و عرضه اولیه 
شدند که ارزش بازار این شرکت ها حدود 20هزار میلیارد تومان بوده 
اســت. همچنین در سال ۹7 سهام 2 شرکت پتروشیمی خراسان و 
بورس کالا به بورس تهران منتقل شد. تعداد 7 شرکت نیز حذف و 

به بازار فرابورس منتقل شدند.
مدیرعامل بورس تهران تعداد شــرکت های اضافه شــده به تابلوی 
بورس طي یکسال گذشته را 30 شــرکت عنوان کرد و یادآور شد: 
بر این اساس اکنون تعداد شرکت های بورس 328 شرکت است که 
128 شرکت آن در بازار اول و 18۹ شرکت نیز در بازار دوم هستند.

وی افزود: در ســال ۹7 ارزش معاملات بــورس تهران 150 درصد 
رشد داشــته؛ همچنین حجم معاملات 520 میلیارد ریال بوده که 
۹8 درصد نسبت به سال قبل افزایش داشته است. به طور میانگین 
روزانه بیش از 2 میلیارد از انواع اوراق معامله شده است که 12 هزار 
میلیارد عرضه اولیه و 13 هزار میلیــارد اوراق فروش تبعی و 217 
هزار میلیارد تومان افزایش سرمایه بوده و از این سه روش نسبت به 

سال قبل 77 درصد رشد داشته است.
دکتر صحرایی دفعات معاملات را در ســال ۹7 بیش از 33 میلیون 
دفعه اعلام کرد و افزود: بخشــی از این رشــد محصــول راه اندازی 

معاملات الگوریتمی است.
وی درباره تفکیك اشــخاص حقیقی و حقوقی در معاملات در سال 
۹7 نیز اظهارکرد: اشــخاص حقیقی 50 درصد از خریدهای بازار را 

در سال گذشته داشته اند.
دکتر صحرایی در خصوص عملکرد خود شرکت بورس به عنوان یك 
شرکت سهامی عام نیز در ســال ۹7 گفت: عملیات این شرکت در 
سال گذشــته هنوز به حسابرسی نرسیده، اما می توان گفت تنها در 

سال ۹7 به اندازه سه سال اخیر بوده است.
وی بــا تاکید بر نظارت بــر فعالیت کارگزاری ها بــه عنوان یکی از 
وظایف شــرکت بورس افزود: در راســتای اجــرای این وظیفه طی 
یکســال گذشــته بازرســی و نظارت 106 مورد بازدید از شــعب 

کارگزاری انجام شده است.
مدیرعامل شرکت بورس تعداد کارگزاران دارای مجوز مشاوره را 66 
مورد اعلام و خاطرنشــان کرد: در حوزه فرهنگ سهامداری در سال 
گذشــته 210 هزار نفر ساعت آموزش انجام شــده که با رشد 31 
درصدی نسبت به سال گذشته همراه بوده است. در این میان بخش 

زیادی از این آموزش برای آموزش سبد سهام است.
وي یادآورشــد: بازار سهام در سال ۹7 در 1800 ایستگاه معاملاتی 
خود مورد اســتقبال قرار گرفت. اکنون مزیت نقدشوندگی این بازار 
مورد توجه ویژه قرار دارد. در این میان در شــرایطی که در کشــور 
حجم نقدینگی رو به افزایش اســت و این مساله تشدید تورم را به 
همراه دارد؛ بازار سرمایه در تلاش برای جذب نقدینگی برای از بین 

بردن اثر مخرب آن و تبدیل آن به ثروت است.
مدیرعامل شرکت بورس با اشاره به افزایش میزان علاقمندی مردم به 
حضور در بازار سرمایه، بر ضرورت هدایت مردم به سمت صندوق های 

ســرمایه گذاری به عنوان ابزارهای کم ریسك تر 
تاکید کرد و یادآورشد: این مسئولیت بر عهده 
ما است که افراد جدید الورود به بازار سرمایه 
را به سمت ابزارهای کم ریسك تر هدایت کنیم 
تا رفتار توده وار در بازار ســرمایه کاهش یابد؛ 
چراکــه تنها در فروردین  مــاه تعداد کدهای 
معاملاتــی جدید برابر با 12 هــزار کد برآورد 

شده است.
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مدیرعامل بورس کالاي ایران در حاشیه دوازدهمین نمایشگاه 
بورس، بانک و بیمه طي نشســتي خبري در خصوص »عملکرد 
سال 97« و »برنامه های سال 98« بورس کالا مطالبي را مطرح 

کرد و در ادامه پاسخگوي سوالات خبرنگاران شد.
دکتر حامد ســلطانی نژاد در بخش نخســت ســخنان خود با اشاره به 
آمار ســال ۹7 بورس کالای ایران گفت: می توان ســال گذشته را سال 
رکوردهای بورس کالا نامید. در این سال شاهد رکورد جدیدی در حجم 
و ارزش معاملات محصولات پتروشــیمی بودیم؛ به طوری که بیش از 
4 میلیــون و 600 هزار تن مواد پتروشــیمی به ارزش حدود 30 هزار 

میلیارد تومان مورد معامله قرار گرفت.
وی ادامــه داد: در حوزه محصولات صنعتی و معدنی ارزش معاملات به 
32 هزار میلیارد تومان رسید که ارزش معاملات این حوزه نیز شکسته 
شــد. در تالار محصولات کشــاورزی نیز ارزش معاملات به یك هزار و 
600 میلیارد تومان رســید که در این بخش طی نیمه دوم ســال ۹7 
شاهد کاهش حجم معاملات به دلیل قرار گرفتن محصولات کشاورزی 

در نظام یارانه ای بودیم.
دکتر سلطانی نژاد با بیان اینکه ارزش معاملات فرآورده های نفتی نیز با 
ثبت ارقامی جدید به 22 هزار میلیارد تومان رسید، اظهارداشت: جمع 
بازار فیزیکی بورس کالا نیز طی ســال گذشته 88 هزار و 400 میلیارد 

تومان ثبت شد که از نظر ارزش یك رکورد محسوب می شود.
وي در ادامه افزود: در بازار مشتقه بورس کالای ایران ارزش معاملات به 
82 هزار میلیارد تومان رسید؛ در حالي که این رقم در سال ۹6 حدود 

65 هزار میلیارد تومان بود.
به گفته وی یکی از بازارهای نوظهور بورس کالا؛ معاملات 
اوراق موازی استاندارد است که به تامین مالی شرکت ها 
کمك می کند و رقم معاملات این بخش نیز در ســال 

۹7 حدود 2 هزار میلیارد تومان بود.
دکتر ســلطانی نژاد تصریح کــرد: در حوزه گواهی 
ســپرده کالایــی نیــز 1800 میلیــارد تومان 
ارزش معامــلات را شــاهد بودیم و در بخش 
صندوق های سرمایه گذاری کالایی نیز ارزش 
3 هزار و 800 میلیارد تومان به ثبت رســید؛ 

بــه این ترتیب جمع کل ارزش بازار مالی 7700 میلیارد تومان بود که 
رکوردی جدید به شمار می رود.

مدیرعامل بورس کالای ایران اعلام کرد: با توجه به آمار ثبت شــده در 
کل بازارهای بورس کالا طی سال گذشته؛ در مجموع ارزش معاملات به 
178هزار میلیارد تومان رسید تا سهم 3۹ درصدی ارزش کل معاملات 

بازار سرمایه به بورس کالا اختصاص یابد.
مهمترین برنامه های سال 98

دکتر ســلطانی نژاد در ادامــه به اهم برنامه های ســال ۹8 بورس کالا 
نیز اشــاره کرد و گفت: توســعه دارایی های پایه روی ابزارهای فعلی از 
مهمترین برنامه های بورس کالا در سالجاری است که شامل راه اندازی 
گواهی ســپرده کالایی زیره و شــمش طلا، راه اندازی قراردادهای آتی 
صندوق های کالایی و راه اندازی قراردادهای اختیار معامله صندوق های 

کالایی می شود.
وی افــزود: همچنین توســعه ابزارهای مالــی و اوراق بهادار مبتنی بر 
کالا همچون راه اندازی و انتشــار اوراق خرید دین، راه اندازی معاملات 
به روش مناقصه، راه انــدازی معاملات قرارداد آتی یك روزه و پیگیری 
تصویب دســتورالعمل معاملات حق امتیــاز از دیگر برنامه های بورس 

کالا است.
مدیرعامل شــرکت بورس کالای ایران خاطرنشــان کرد: گســترش و 
توســعه اندازه و عمق بازار و همچنین توســعه مشارکت با سایر نهادها 
از دیگر برنامه های بورس کالا اســت؛ به طــوری که در این حوزه قرار 
است تصویب ضوابط حمل و نقل بازارگاه های اینترنتی پیگیری شده و 
ضمن بهبود زیرســاخت اتصال به بانك ها و کارگزاران در شیوه حمایت 

از پژوهش های دانشگاهی بازنگری شود.
دکتر ســلطانی نژاد پشــتیبانی و بهبود کیفیت خدمات ارائه شــده به 
ذینفعان را از دیگر برنامه های بورس کالا در سال ۹8 عنوان کرد و ادامه 
داد: طراحی و استقرار سامانه تحت وب پذیرش مشتریان بازار )فیزیکی 
و مشتقه(، راه اندازی سامانه ارتباط با مشتریانCRM ، مدیریت ریسك 
لحظه ای مشــتریان در بازار مشتقه، رسیدگی الکترونیك به اعتراضات 
مشتریان، راه اندازی سامانه ثبت سفارش مستقیم، تنقیح و نشر قوانین 

و مقررات حاکم بر بورس کالای ایران از جمله آنها است.
به گفته دکتر ســلطانی نژاد بهبود، ارتقاءو یکپارچه ســازی سیستم ها 

مديرعامل بورس کالای ايران اعلام کرد:

راه اندازي گواهی سپرده زیره و شمش طلا در سال ۹۸
ظهور بازار آتی با شمایل جدید
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بهبود ســامانه نظارت بر بازار مشتقه، به روزرسانی قابلیت های سامانه 
معاملات بازار مشتقه، یکپارچه سازی نمادهای معاملاتی گواهی سپرده 
و ارتقاء سامانه های عرضه، معاملات و پس از معاملات می شود، از دیگر 

برنامه های این شرکت در سالجاری است.
مدیرعامل شــرکت بورس کالای ایران توســعه سیستم های اطلاعات 
مدیریت، تقویت و مدیریت برند شرکت و توسعه تعاملات بین المللی را 

از دیگر برنامه های بورس کالا در سال ۹8 دانست.
ظهور بازار آتی با شمایل جدید

مدیرعامل بورس کالا همچنین در این نشست به تشریح  مفهوم »بازار 
آتی یك روزه« به  عنوان یکی از اهداف این بازار برای سال ۹8 پرداخت 
و گفــت: بازار آتی یك  روزه یك تجربه جهانی اســت و اکنون در بازار 
لنــدن قراردادهــای آتی یك  روزه وجود دارد و در بســتر آن معاملات 
صورت می گیرد. در این زمینه تجربه مشــابهی هم در بازار سهام وجود 
دارد؛ به  طوری  که  فعالان بازار در این بخش یك دوره پیش   گشــایش 
دارند که به آن دوره؛ دوره مظنه گذاری می گویند. در این خصوص قبل 

از اینکه افراد وارد بازی واقعی عرضه و تقاضا شوند؛ 
مظنه هــای قیمت را با هم بــه رقابت می گذارند و 
فعال بازار در این بســتر می تواند متوجه شــود که 

مظنه بازار چه قیمتی است.
وي در تکمیــل توضیحات خــود در خصوص این 
مفهوم گفت: بازار آتــی یك  روزه در واقع یك نوع 
مظنه گذاری برای بازار روز بعد )بازار فردا( اســت؛ 
به  طوری  که  فعالان بازار در این بازار و این بســتر 
متوجه خواهند شــد که صنعتشان در روز آینده به 
کدام سمت پیش می رود. در بورس لندن این روند 
خیلی متداول اســت؛ به  طــوری  که  اکثر معاملات 
این بــازار در این قالب صورت می گیرد و در خیلی 
از بورس هــای دنیا مانند بورس دالیان هم این روند 

وجود دارد.
دکتر ســلطانی نژاد در ادامه از خبرنگاران و اصحاب 
رسانه خواســت در این زمینه به بورس کالا کمك 
کننــد و گفت: امکان ســنجی این موضــوع که آیا 
فعــالان بازار به ایــن روند بازار آتی یــك  روزه یا 
مظنه گــذاری نیاز دارند یا خیر؛ یکی از موضوعاتی 
اســت که بورس کالا به دنبال پاســخگویی به آن 
است. وي در ادامه گفت: مطالعه مختصری در این 
زمینه از ســوی بورس کالا صورت گرفته است؛ با 
این حال از کمك و همفکری خبرنگاران اســتفاده 

می کنیم.
مدیر عامل بــورس کالا در خصوص اینکه بازار آتی در زمینه های فولاد 
و پتروشــیمی به چه صورت خواهد بود و برای گســترش عملکرد بازار 
آتی در همه زمینه ها مانند فولاد و پتروشــیمی و بخش های دیگر چه 
اقداماتی در نظر گرفته شــده اســت، گفت: راه اندازی بازار آتی در این 
رابطه در دســتور بورس کالاســت، اما در این زمینه سیاستگذار صلاح 
دانسته که در خصوص بعضی از دارایی های پایه محدودیت هایی را وضع 
کرده و ایــن محصولات را از لحاظ تنظیم بازار محدود کند که اگر آن 
محدودیت ها در بازار آتی هم وارد شود؛ مقداري کار را پیچیده می کند 
و مانع از کشــف قیمت موثر بازار آتی می شود. نمونه اخیر این موضوع 
پیشــنهادی است که از ســوی بورس کالا عنوان شده که بازار گواهی 

سپرده مس را شامل می شود.
وي ادامه داد: برای اینکه بازار آتی راه اندازی شــود؛ ابتدا باید یك بازار 
نقد مستمر وجود داشته باشد. اینکه به  صورت هفتگی کالایی در بورس 
کالا عرضه شود، اما بازار آتی آن محصول به  صورت روزانه باشد؛ توجیه 
صحیحی ندارد و باید یك بازار نقد روزانه وجود داشته باشد تا بر مبنای 

آن یك بازار آتی روزانه به وجود آید. بنابراین در ابتدا باید بازار گواهی 
ســپرده به  عنوان بازاری که معاملات هــر روز می تواند در آن صورت 

گیرد؛ به وجود آید. 
دکتر ســلطاني نژاد خاطرنشــان کرد: در این خصوص بورس کالا روی 
کالای مس پیشــنهاد چنین بازاری را ارائه داده که این پیشنهاد مورد 
موافقت سه ارگان »شــرکت ملی صنایع مس«،  »بورس کالای ایران« 
و »ایمیدرو« و همینطور قریب به اتفاق شــرکت های تامین ســرمایه 
کالای مس و فعالان بازار ســرمایه قرار گرفته است که هم بازار گواهی 
سپرده و هم بازار آتی برای محصولاتی مانند مس یا در بازار پتروشیمی 
روی محصولاتی مانند پی.وی.سی صورت پذیرد. اتاق بازرگانی هم این 
موضوع را از فعالان بازار ســرمایه پیگیری کرده اســت. بورس کالا هم 
تمایل دارد که این فضا شکل بگیرد؛ این در حالی است که دغدغه هایی 
هم از ســوی سیاســتگذار بازار وجود دارد که آنها را باید مرتفع کرد و 
بحث سهمیه بندی هایی که روی این کالاها وجود دارد نیز از دغدغه های 

دیگر این بازار است.
وي در ادامه به موضوع تنظیم بازار این کالاها اشاره کرد و گفت: چنین 
عاملــی مانع از راه اندازی یك بازار خوب برای 
گواهی ســپرده و فیوچرز می شود؛ اخیرا هم 

با این پیشنهادها خیلی موافقت نشده است..
بازار مشتقه حرفه ای می شود

مدیرعامــل بورس کالای ایــران در ادامه این 
نشســت در خصوص ادامه روند معاملات آتی 
ســکه در بورس کالا اظهار کرد: در ســال ۹7 
بازار نقدی ســکه دچار التهابات دقیقه ای بود 
و قیمــت مرجعی که بتوانــد مبنای مبادلات 
آتی قرار بگیرد، وجود نداشت؛ اما در سالجاری 
قرار اســت بازار آتی به  صــورت تخصصی تر و 
حرفه ای تر و با شــکل جدیــد روی واحدهای 
صندوق های ســرمایه گذاری کالایی راه اندازی 

شود.
وی افزود: در ســالجاری فرصتی فراهم است 
که ابزارهای مشــتقه را بر مبنای دارایی پایه 
توســعه دهیم؛ لذا راه اندازی بازار مشتقه روی 
واحدهای صندوق سرمایه گذاری می تواند این 

بازار را به سمت حرفه ای شدن پیش ببرد.
دکتر سلطانی نژاد در خصوص آخرین وضعیت 
عرضه ســیمان در بورس کالا گفت: در حوزه 
ســیمان در سال ۹6 شــاهد دامپینگ قیمت 
ســیمان و حضور واســطه ها در بازار سیمان 
بودیم؛ به  طوری که این بازار وضعیت مناسبی 
نداشت و پراکندگی جغرافیایی شرکت های تولید کننده سیمان نیز باعث 
شــد که ارزش گذاری این محصول دچار مشکل شود؛ بنابراین پیشنهاد 
شــد که ارزش گذاری این محصول را به بورس کالا بسپاریم تا قیمت ها 

در مکانیزم بازار کشف شود. 
وي ادامه داد: انجمن تولیدکنندگان سیمان و بورس کالای ایران پیشنهادی 
در این زمینه داده اند که اگر عرضه مستمر سیمان در بورس کالا انجام شود؛ 
شاهد شفافیت بازار این محصول خواهیم بود. وی در ادامه به تکمیل زنجیره 

ارزش محصولات فولادی در بورس کالا اشاره کرد و 
افزود: باید کل زنجیــره محصولات صنعتی در 
بورس کالا عرضه شود تا شاهد شفافیت معاملات 
کل زنجیره باشــیم و بتوانیــم در مورد بازار این 
محصولات به نتایج خوبی برســیم؛ به  طوری که 
اگر صنایع پایین دستی بدانند که عرضه محصولات 
به  صورت مســتمر صورت می گیرد، التهابات بازار 

کاهش می یابد.

بازار آتی یک  روزه در واقع 
یک نوع مظنه گذاری برای 
بازار روز بعد )بازار فردا( 

است؛ به  طوری  که  فعالان 
بازار در این بازار و این بستر 

متوجه خواهند شد که 
صنعتشان در روز آینده به 

کدام سمت پیش می رود. در 
بورس لندن این روند خیلی 
متداول است؛ به  طوری  که  

اکثر معاملات این بازار در این 
قالب صورت می گیرد
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دکتر هامونی با اشاره به تاثیرگذاری رویداد فین استارز بر رشد 
و پیشرفت استارت آپ ها گفت: اســتارت آپ هایی که موفق به 
پیدا کردن سرمایه گذار شوند و رشد کنند؛ می توانند درخواست 
پذیرش در فرابورس داده و به مرحله عرضه اولیه ســهام خود 

برسند.
دکتــر امیر هاموني مدیرعامــل فرابورس ایران طی نشســت خبری در 
دوازدهمین نمایشــگاه بین المللــی بورس، بانك و بیمه بــه ارائه آماری 
از عملکرد این رکن بازار ســرمایه در ســال ۹7 و فروردین ماه سال ۹8 
پرداخت و از برنامه های توسعه ای و در دست اقدام فرابورس در سال پیش 

رو سخن گفت.
وي با اشاره به اینکه شاخص کل فرابورس )آیفکس( سال ۹7 رشد 106 
درصدی را تجربه کرد و از این نظر در جایگاه نخست پربازده ترین شاخص 
بازار در میان بورس های عضو WFE  قرار گرفت، گفت: همچنین ارزش 
بازار از رقم 120 هزار میلیارد تومان در آخرین روز کاری سال ۹6، به رقم 
257 هزار میلیارد تومان در آخرین روز کاری سال ۹7 رسید که رشدي 

بالغ بر 80 درصدی را نشان می دهد.
بــه گفتــه وی ارزش معاملات فرابورس در ســال ۹7 رکــورد جدیدی 
ثبت کــرد؛ به طوری که به رقــم 101 هزار میلیــارد تومان در مجموع 
دادوستدهای انجام  شده در تمامی بازارها رسید و با افزایش 71 درصدی 

نسبت به سال ۹6 رو به رو شد.
دکتر هامونی همچنین گفت: فرابورس ایران در ســال گذشــته توانست 
از طریق پذیره نویســی اوراق و سهام شرکت های ســهامی عام، افزایش 
سرمایه شرکت ها، عرضه های اولیه سهام و اسناد خزانه اسلامی به میزان 
34 هــزار و ۹00 میلیارد تومان تامین مالی برای دولت و 

بنگاه ها به ارمغان آورد.
وی همچنین با اشــاره به آمار معامــلات فرابورس در 
فروردین ماه ســالجاری از افزایش شــاخص کل این 
بــورس از ســطح 2250 واحدی به ارتفــاع 2400 
واحدی خبر داد و اظهارکــرد: ارزش بازار نیز از 
رقــم 257 هزار میلیارد تومــان به 276 هزار 
میلیارد تومان رسید و ارزش معاملات با رشد 
187 درصدی نســبت به فروردین ماه ســال 

گذشته رقم 7600 میلیارد تومان ثبت شد.
فین استارز فرصتی برای شنیدن صدای اکوسیستم نوآوری

وی با اشــاره به نحوه حضور فرابورس در دوازدهمین نمایشــگاه بورس، 
بانك و بیمه اعلام کرد: چند ســالی اســت که در این نمایشگاه با چهره 
جدیدی حاضر می شویم. قصد بر این بوده که از این فرصت استفاده کنیم 

و صدای اکوسیستم نوآوری را در این بازار بشنویم.
مدیرعامل فرابورس به نحوه چگونگی حضور استارت آپ ها در فین استارز 
اشــاره کرد و گفت: فین تك ها و استارت آپ ها برای حضور در این رویداد 
ثبت نام می کننــد و ما با بررســی حوزه های فعالیت آنها؛ آن دســته از 
استارت آپ ها که واجد شرایط لازم باشــند را براي حضور در این رویداد 

انتخاب می کنیم.
دکتر هامونی از اســتقبال گسترده اســتار ت آپ های فین تك از رویداد 
فین استارز خبر داد و افزود: فین اســتارز برنامه ای است که بر اساس آن 
بازار ســرمایه می خواهد نوآوری ها و رفع چالش ها را از خود شروع کند. 
سال های گذشته اســتارت آپ هایی در این رویداد حضور داشتند که یك 
تیم دو نفره بودند و در حوزه های مختلف فین تك فعالیت می کردند، اما 
هم اکنون که در قالب رویداد فین اســتارز رشــد کرده اند؛ به شرکت های 

بزرگ و موفقی تبدیل شده اند.
به گفته مدیرعامل شــرکت فرابــورس اســتارت آپ های ناموفق نیز اگر 
مقاومت و پایداری داشــته باشند؛ می توانند پیشــرفت و کاربران خود را 
در بازار ســرمایه جذب کنند. امیدواریم بتوانیم به بازار سرمایه و بهبود 

تکنولوژی از طریق همین استارت آپ ها کمك کنیم.
مدیرعامل شرکت فرابورس ایران ادامه داد: ما استارت آپ های بزرگی در 
کشــور داریم که اکنون به شــرکت های بزرگی تبدیل شده  و درخواست 
عرضه اولیــه در فرابورس را داده اند؛ اما برخی از فین تك ها با ادبیات بازار 
ســرمایه آشنا نیستند. دو بحث شــفافیت و حاکمیت شرکتی مهمترین 
مواردی اســت که در حال حاضر برای ورود استارت آپ ها به فرابورس با 
آنها مشــکل داریم؛ چراکه این شــرکت ها باید ادبیات بازار سرمایه را یاد 

بگیرند و به استانداردهای لازم برسند.
آخرین وضعیت بازار بدهی

دکتر هامونی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه جمع کل بازار 
بدهی کشور 101 هزار میلیارد تومان اســت که 75 هزار میلیارد تومان 

مديرعامل فرابورس ايران:

شاخص کل فرابورس رشد ۱۰6 درصدی را تجربه کرد
کمیته بلاک چین در فرابورس تشکیل شد
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از ایــن بازار را به خود اختصاص داده اســت که شــامل اوراق بانك ها و 
بورس های مختلف و اوراقی که فاقد بازار هستند؛ می شود.

وی اضافه کرد: همچنین 8 هزار میلیارد تومان اوراق فاقد بازار داریم که 
فرابورس تلاش کرده تا قسمت بزرگی از آن را پذیرش کرده و بفروشد.

مدیرعامل فرابورس با بیان اینکه مردمی کردن اقتصاد یکی از محورهای 
اصلی اقتصاد مقاومتی است، تصریح کرد: سازوکاری که در بازار سرمایه 
وجود دارد؛ باعث مردمی شــدن اقتصاد می شود. از سوی دیگر در بحث 
مبارزه با مفاسد اقتصادی نیز بازار ســرمایه عملکرد خوبی داشته است؛ 
هرچند که قطعا با نقطــه مطلوب فاصله زیادی داریــم، اما به هر  حال 
اکوسیستم بازار سرمایه طوری طراحی شده است که امکان فساد در آن 

کم است.
عملکرد بازار دارایی فکری زیر ذره بین

دکتر هامونی در ادامه با بیان اینکه در حال حاضر 318 دارایی فکری در 
بورس ایده فرابورس درج شده است، گفت: از این تعداد 300 اختراع، 15 
طرح صنعتی و 3 علامت تجاری هستند که برای 12 مورد از آنها معامله 

انجام شده که شامل 8 اختراع، 2 طرح صنعتی و 2 برند می شود.
وی با اشــاره به انجام 10 میلیارد تومان معاملــه برای دارایی های فکری 
اظهارکرد: ما دومین کشــور در دنیا هســتیم که این مقدار معامله را در 

زمینه دارایی فکری محقق کرده ایم.
به گفته مدیرعامل فرابورس این امر می تواند به عنوان تجربه ایران در سایر 
بورس ها نیز مورد توجه قرار گیرد؛ چراکه اســتادان، دانشــجویان و افراد 
خلاق توانســته اند 10 میلیارد تومان از این بازار درآمد کســب کنند؛ در 
حالی که اگر این بازار نبود، این طرح ها با قیمت نازلی خریداری می شدند.

دکتر هامونی با بیان اینکه ما پس  از دارایی فکری قصد داریم شرکت های 
دانش بنیان را وارد بازار ســرمایه کنیم تا ســهام  آنها ثبت شود، گفت: در 
همین راستا وی ســی ها و صندوق های جســورانه را ثبت کردیم و مجوز 
دادیم که تاکنــون 550 میلیارد تومان پول تجهیــز کرد ه اند و این موارد 
می تواند به تامین مالی اکوسیســتم نوآوری و دانش بنیان در کشور کمك 

کند.
وی با بیــان اینکه بــه صندوق هــای Fund of Funds مجوز دادیم، 
تصریح کرد: از طریــق راه اندازی این صندو ق هــا ظرفیت جدیدی برای 
دولت و نهادهــای حاکمیتی رقم خواهد خورد تــا منابع مالی نهادهای 
حاکمیتی به جای ســرمایه گذاری مســتقیم؛ در صندوق های جسورانه 
دانشــگاهی و بخش خصوصی تزریق شــود. بدین ترتیب سرمایه گذاری 
روی شرکت های دانش بنیان و اســتارت آپ ها و به طور کلی اکوسیستم 
دانش بنیان به مســیر بهتری هدایت مي شــود که امیدواریم در تابستان 

امسال شاهد پذیره نویسی این صندوق ها باشیم.
مدیرعامل فرابورس ایــران همچنین در خصوص شــرایط معامله میان 
خریداران و صاحبان سهام دارایی های فکری اظهارکرد: این معاملات هم 
می تواند به صورت نقد و هم به صورت شــرایطی انجام شود. اگر شرایطی 
باشــد؛ مهم است که خریدار بدهکار بانکی نباشــد و علاوه بر این بدهی 

مالیاتی نداشته باشد.
به گفتــه وی مالکیت دارایی ها نیز باید در ابتدا ثبت شــود و در ادامه به 
لحاظ علمی بودن و داشتن نوآوری نیز توســط پارک های علم و فناوری 

پردیس و دانشگاه تهران که با آنها همکاری می کنیم؛ بررسی می شوند.
دکتر هامونی در خصوص سیگنال های اشتباهی که به استارت آپ ها برای 
ورود به بازار سرمایه داده می شــود، توضیح داد: شاید خریداری بخواهد 
برای چانه زدن فضای مذاکرات را با سیگنال های اشتباه به نفع خود تغییر 
دهد، اما توصیه من به اســتارت آپ ها این است که تحت الشعاع برخی از 

این اتفاقات قرار نگیرند و کار خود را ادامه دهند.
وي در ادامه درباره معاملات غیرواقعی برای افزایش قیمت سهام برخی از 
استارت آپ ها گفت: در بحث ارزش  گذاری برخی از استارت آپ ها می گویند 
که ارزش ســهام من بیشتر از این حرف هاســت. البته استارت آپ ها باید 

اعتماد به نفس داشته باشند، اما نباید اغراق کنند.

وی تاکیدکرد: ارزش گذاری برای هر شــرکتی را بازار مشخص می کند و 
هیچ کس در مقامی نیست بگوید که ارزش این شرکت بالاتر یا پایین تر از 

میزان واقعی آن است.
مدیرعامــل فرابورس ایران افــزود: برخی از اســتارت آپ ها می خواهند 
یك شــبه پولدار شــوند؛ این در حالی اســت که باید بدانند بسیاری از 
شــرکت های موفق ســالیان دراز خاک صنعت را خورده اند تا پیشرفت 
کرده اند. این موارد را استارت آپ ها باید یاد بگیرند؛ چراکه قرار نیست تا 
وضعیت اقتصادی و شــاخص ها کمی تغییر می کند، بگویند مشکل برای 

ادامه راهمان وجود دارد و محدودیت  داریم.
دکتر هامونی با اشــاره به اهمیت داســتان های شکســت  اکوسیســتم 
اســتارت آپی در رشــد اســتارت آپ هایی که در حال فعالیت هستند، 
اظهارکرد: استارت آپ ها باید علاوه بر داستان های موفقیت، داستان های 
شکست افراد فعال در حوزه نوآوری را نیز بخوانند؛ چراکه این کار کمك 

بزرگی به پیشرفت آنها می کند.
مدیرعامل فرابورس ایران در ادامه در خصوص محقق نشدن تامین مالی 
هزار میلیارد تومانی از طریق صندوق های ســرمایه گذاری جسورانه در 
سال گذشــته تصریح کرد: اقداماتی که در حوزه سرمایه گذاری جسورانه 
صورت گرفته؛ بســیار امیدوارکننده است. البته چالش هایی هم داشتیم. 
مثلا قرار بود سال گذشته سرمایه گذاری به هزار میلیارد تومان برسد، اما 
در همان زمان حکمی به وی ســی های بانکی دادند که علاوه بر سازمان 
بورس واوراق بهــادار؛ بانك مرکزی هم باید مجوز دهــد که ما آنها را به 
بانك مرکزی فرســتادیم و این موضوع در حال بررسی است. امیدواریم 

وی سی های بانکی بتوانند مجوز لازم را دریافت کنند.
دکتر هاموني در ادامه با اشاره به اینکه تامین سرمایه از طریق وی سی با 
تسهیلات بانکی متفاوت است، افزود: مشارکت در قالب وی سی هزینه ای 
ندارد و تفاوت تامین مالی بانك محور با وام نیز همین است. اینکه گفتیم 
در وی ســی ها از منابع غیربانکی استفاده می شود؛ منظور از منابع بانکی 

تسهیلات بانکی بود.
وی ادامه داد: در زمینه وی ســی بانکی، بانك ها قرار نیســت منابعی را 
تزریق کنند؛ بلکه می توانند مدیریت برخــی فاندها را در اختیار بگیرند 
که این مساله کاملا جدا از بنگاهداری بانك هاست و ما می توانیم بانك ها 
را به عنوان مدیران صندوق های کشــور بدانیم. همانطور که در دنیا نیز 
بانك ها مدیریت صندوق های بزرگ و مهم را در اختیار دارند، اما سرمایه 

و وجوه برای مردم است.
مدیرعامل فرابــورس ایران دربــاره ورود اوراق بدهی خــارج از بازار به 
فرابورس گفت: از زمانی که این مشــکلات را با دولت مطرح کردیم؛ در 
بحث انتشار اوراق صرفا مکانیزم بازار به کار می رود و تمامی این اوراق در 
بازار سرمایه پذیرش می شود که برخی از این اوراق امسال سررسید شده 

و بخش دیگری نیز تا سال ۹۹ قطعا سررسید خواهد شد.
وی همچنین به اوراق خارج از بازار ســرمایه که فرابورس پذیرش کرده 
است، اشاره و اظهارکرد: ســه تا چهار هزار میلیارد تومان اوراق خارج از 
بازار وجود داشت که به دلیل مشکلات فقهی لازم بود شورایعالی بورس 
برای پذیرش در بازار ســرمایه براي آنها مجوز بدهــد که پس از آن این 

اوراق را پذیرش کردیم.
دکتر هامونی همچنیــن با بیان اینکه بحث رمز ارزهــا در حیطه وظایف 
بازار سرمایه نیســت، گفت: نکته مهم در این زمینه اســتفاده از فناوری 
بلاک چین در این بازار اســت. در همین راســتا یك کمیته بلاک چین را 

زیرنظر هیات مدیــره فرابورس ایجــاد کردیم که 
پس از 6 ماه این کمیته بررســی های خود را از 
روند های جهانی و فین تك هایی که در داخل در 

این زمینه فعالیت می کنند؛ اعلام خواهد کرد.
وی در نهایــت اعلام  کــرد: حوزه های ATO و 
STO مهمترین مواردی هستند که می توانند 
از فناوری بلاک چین در بازار ســرمایه برای آنها 

استفاده کنند.
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مدیرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه 
وجوه )سمات( در نشســت خبري که در حاشیه دوازدهمین 
نمایشگاه بین المللی بورس، بانک و بیمه برگزار شد؛ به تشریح 
عملکرد این شــرکت در سال گذشته و برنامه های آتی آن در 

سالجاري پرداخت.
حسین فهیمی از طراحی سامانه توزیع سود در این شرکت خبر داد و 
گفت: این ســامانه که با به کارگیری پیمانکاران داخلی و ظرفیت های 
شــرکت طراحی شده اســت؛ ظرف یکی دو ماه آینده به بهره برداری 

خواهد رسید.
وی افزود: این ســامانه قادر خواهد بود سود اوراق بهادار، یونیت های 
صندوق ها، صکوک و اســناد خزانه را دریافت و به صورت متمرکز در 

حساب بانکی منتخب فرد واریز کند.
فهیمی همچنین اظهارداشــت: به عنوان یك پیش نیاز سامانه سجام 
را طراحی و پیاده ســازی کرده ایم تا ضمن شناسایی دقیق مشتریان 

بتوانیم خدمات گسترده ای را ارائه دهیم.
وی ادامه داد: ســال گذشته این سیســتم راه اندازی شد و تا به امروز 
بیــش از یك میلیون نفر از فعالان بازار ســرمایه در ســامانه ثبت نام 
کرده اند و اطلاعات به روزی از سرمایه گذاران در اختیار داریم. این در 
حالی اســت که برای اولین بار در ایران خدمت شناســایی مشتری را 
به صورت الکترونیك فراهم کرده ایم که در هیچ بخشــی مانند بانك و 

گمرک این الگو وجود ندارد.
فهیمی گفت: در مرحله بعد در 27 اســفند ۹7 با تصویب هیات مدیره 
سازمان بورس اعلام شد در صورتی که سرمایه گذاران 
در ســامانه ثبت نام کنند؛ دیگر نیازی به شناســایی 
مجــدد در بــازار ســرمایه ندارند و مشــتری بعد از 
درخواســت خدمات می تواند از همه ســرویس ها 

استفاده کند.
مدیرعامل سمات اعلام کرد: بخش دوم تمرکز 
ســپرده گذاری مرکزی اوراق و تسویه وجوه 
بر ایــن مبنا تعریف شــد که بــا توجه به 
محدودیت های جهانی بر اساس تحریم ها و 

نوسانات نرخ ارز به بومی سازی پلتفرم های داخلی رو بیاوریم.
فهیمی افزود: اولین پلتفرم ســامانه جامع تسویه معاملات بورس های 
کالایی در ســال ۹7 راه اندازی و بخش انرژی آن فعال شــد و ارتباط 

سیستم با بانك ها و سازمان مرتبط برقرار است.
وی گفت: تا به امروز بیش از 10 میلیون و  800 هزار کد سهامداری 
از ســوی سپرده گذاری مرکزی صادر شده که 55 هزار کد آن مربوط 

به  فروردین ۹8 بوده است.
مدیرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق و تسویه وجوه همچنین 
تصریح کرد: در سالجاری نیز بهره برداری از سایر بخش ها در بورس های 
دیگر  انجام می شود. بر همین اساس راه اندازی قرارداد آتی سبد سهام 
طــی مباحثات طولانی شــرعی و قانونی نیز یك اتفــاق مهم بود که 
اجرایی شــد و در ســپرده گذاری مرکزی اوراق و تسویه وجوه تمامي 

عملیات تسویه معاملات این ابزار در سامانه انجام شد.
فهیمی اعلام کرد: ســال گذشــته در زمینه فعالیت هــای جاری نیز 
سپرده گذاری مرکزی اوراق و تسویه وجوه فعالیت های زیادی همانند 
ارتباط با مراجع ثبتی، قضایی و ... را شــکل داد تا فرآیندها تســهیل 

شود.
وی در ادامه اظهارداشت: تا به امروز 28 هزار میلیارد تومان بین 140 
هزار شــخص حقیقی و حقوقی ســود پرداخت شده است و ۹0 هزار 

میلیارد تومان خالص تسویه انجام شد.
مدیرعامل ســپرده گذاری مرکزی اوراق و تسویه وجوه افزود: در کنار 
بزرگترین دستاوردهای سال ۹7 باید از سامانه جامع تسویه معاملات 
بورس هــای کالایی نام برد که از بخش انرژی آن بهره برداری عملیاتی 
صورت گرفت و زیر بار رفت. در ســالجاری بقیه معاملات بورس های 

کالایی نیز به این سامانه خواهند پیوست.
مدیرعامل ســپرده  گذاری مرکزی اوراق و تســویه وجوه در خصوص 
برنامه های ســال ۹8 هم اظهارداشت: حدود 1000 دفتر کارگزاری و 
دفاتر پیشــخوان احراز هویــت را انجام می دهیم تا شفاف ســازی و 
شناســایی دقیقی در این خصوص صورت گیرد. در ســالجاری قصد 
داریم دفاتــر را به 2 هزار دفتر برســانیم تا دسترســی بهتری برای 

سرمایه گذاران شکل گیرد.

فهیمی مديرعامل سمات اعلام کرد:

بهره برداری از سامانه توزیع سود در آینده نزدیک
صدور ۵۵ هزار کد معاملاتی جدید در فروردین ۹۸



27

98
ت  

ش
یبه

رد
 - ا

 3
ه  6

مار
  ش

م -
هار

ل چ
سا

هــدف اصلی از برپایــی رویداد فاینکس 2019 توســعه فرهنگ 
ســرمایه گذاری صحیح در دارایی های مالی است که شامل هر سه 

حوزه بورس، بانک و بیمه می شود.
یاسر فلاح رئیس ستاد برگزاری دوازدهمین نمایشگاه بین المللی بورس، بانك 
و بیمه )فاینکس 201۹( ضمن بیان مطلب فوق اظهارداشت:  مطابق با آمارها 

سطح ســواد مالی یعنی دانش و مهارت سرمایه گذاری 
صحیح در کشــور پایین است؛ در نتیجه این نمایشگاه 
تــلاش می کند تا در حد توان خود این ســطح را ارتقاء 

دهد. 
وي درباره تاکید به شعار »رونق تولید« برای سال ۹8 و 
این رویداد اقتصادی گفت:  سرمایه گذاری در دارایی های 
مالــی به منزلــه حمایت از صنایع داخلــی و کمك به 
اقتصاد ملی اســت؛ چراکه سرمایه گذاران با خرید سهام 
شرکت هاي تولیدی به تولید کالاهای آن شرکت کمك 

می کنند و خود هم به سود می رسند.
فلاح در خصوص پایین بودن ســواد مالی گفت:  ضعف 
سواد مالی موجب شــده گاه عده ای به بازارهای کاذبي 
همچون بــازار ارز روی آورند کــه فعالیت غیرضروری 
در آنها برای اقتصاد کشــور مضــر و برای خود فرد هم 
با ریســك های زیادی همراه اســت. با ایــن وصف اگر 
مشــارکت کنندگان بتوانند هم مفاهیم سواد مالی را به 
مشــتریان خود منتقل کرده و هم کسب وکار خود را به 
خوبی عرضه و در نتیجه مشــتری جدید یا قوی تری را 
جذب کنند؛ همه با هم سود کرده اند که در نهایت موجب 

رونق تولید،  اشتغالزایی و ... می شود.
وي همچنین در خصوص دوازدهمین نمایشــگاه بورس، بانك و بیمه گفت: 
یکی از موضوعات فراگیر در این حوزه تعیین شعار »مشارکت بیشتر-اقتصاد 
بهتر« برای فاینکس دوازدهم اســت. به همین دلیل ما یك مسابقه حضوری 
با عنوان دانش مالی به رویدادهای نمایشگاه امسال اضافه کردیم. به علاوه از 
بانك ها و بیمه ها خواستیم مقولات جدید مانند ارزهای دیجیتال که امروزه 
مورد توجه قرار گرفته است را مدنظر خود قرار دهند و دوره های آموزشی برای 
آن در نظر بگیرند تا بازدیدکنندگان بتوانند سطح دانش خود را در این زمینه 
افزایش دهند. همچنین تعدادی کارگاه با حضور مقامات ارشد بین المللی نیز 

برگزار و با استقبال خوبي مواجه شد.
فلاح درباره برگزاری کارگاه های آموزشــی برای فاینکس دوازدهم گفت: 
اهمیت فاینکس 201۹  و جایگاه بین المللی آن؛ دو موسسه بین المللی را 
بر آن داشت تا حضور خود را در این رویداد بین المللی قطعی کنند. انجمن 
بین المللی روابط عمومی IPRA  و شرکت ARJAN CAPITAL دو 
نهادی بودند که به برگزاری سه کارگاه آموزشی 
پرداختند. این کارگاه ها دارای مترجم همزمان 
بوده و مدرس آنها نیز مقامات ارشد این دو نهاد 
بین المللی هســتند و در پایان دوره آموزشــی 
گواهینامه هایی نیز به شرکت کنندگان اعطا  شد.

مدیر برگزارکننده این نمایشگاه در زمینه مشارکت 
خارجی ها با توجه به تحریم ها هم اظهارداشــت: 
شــرکت های خارجی بر اساس منطق خاصی در 
نمایشگاه حاضر می شوند. ممکن است مجموعه ای 
مایل نباشد به صورت مدیریت غرفه در نمایشگاه 
حاضر شــود، اما بخواهد خدماتی مانند دوره های 
معتبر آموزشــی را برپا کند. این هم شکل دیگری 
اســت که ما در آن موفقیت های مناســبی کسب 
کرده ایم. فلاح تاکیدکرد: پیشتر به حضور دو نهاد 
بین المللی و برگزاری کارگاه آموزشــی اشاره شد؛ 
ضمن آنکه برخی شرکت های خارجی نیز موافقت 
خــود را در ایــن خصوص اعلام داشــته اند. وجه 
دیگری از جنبه بین المللی نمایشگاه در استفاده از 
خدمات شــرکت های خارجی است. در خصوص 
تســهیلات نیز ما هزینه ای بیشتر از حد متعارف 

برای بخش بین الملــل نداریم. وی در خصوص حوزه 
رســانه ای تاکید کرد: ما رسانه اختصاصی به نام 
فاینکس تی وی در نمایشــگاه ایجاد کردیم که از 
دوره دهم فعالیت خود را شــروع کرده است. این 
رسانه به شکل ویژه رویدادهای اصلی نمایشگاه را 
بــه طور زنده روی شــبکه های اجتماعی پخش و 
محتواهــای تولیــدی خود را نیــز از طریق همان 

مجاری منتشر می کند.

رئیس ستاد برگزاري دوازدهمین نمايشگاه بین المللي بورس، بانک و بیمه اعلام کرد:

توسعه فرهنگ سرمایه گذاری از اهداف فاینكس ۲۰۱۹

ضعف سواد مالی موجب 
شده گاه عده ای به 

بازارهای کاذبي همچون 
بازار ارز روی آورند که 

فعالیت غیرضروری 
در آنها برای اقتصاد 

کشور مضر و برای خود 
فرد هم با ریسک های 
زیادی همراه است. 
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ابزارهای مالی بازار سرمایه به خصوص اوراق سلف موازی استاندارد 
در بورس کالای ایران از جمله ابزارهایی اســت که می تواند قفل 
تامین مالی صنایع مختلف را باز کند و در تامین سرمایه در گردش 

صنایع به ویژه برای بازه زمانی کوتاه مدت نقش آفرین باشد.
محمودرضــا خواجه نصیــری مدیرعامل شــرکت تامین ســرمایه تمدن 
ضمن بیان مطلب فوق گفت: در شــرایط فعلی اقتصاد که مشــکل اصلی 
تولیدکنندگان و صنایع تولیدی مشکلات مالی و موضوع تامین سرمایه در 
گردش است؛ باید به  دنبال راهکارهایی برای جبران سرمایه در گردش مورد 
نیاز برای بهبود شــرایط تولید بود. در این رابطــه بورس کالای ایران با در 
اختیار داشــتن ابزارهای مختلف می تواند به تامین سرمایه در گردش مورد 

نیاز صنایع کمك بسزایی کند.
وی افزود: یکی از این ابزارها که می تواند در تامین سرمایه در گردش مورد 
نیاز صنایع مفید واقع شــود؛ اوراق سلف موازی اســتاندارد است که برای 
تامین ســرمایه در گردش صنایع در کوتاه مدت موثر اســت. این در حالی 
اســت که تامین مالی صنایع از بستر بازار پولی برای بازه بلندمدت مناسب 
بوده و برای تامین ســرمایه در گردش و بازه های زمانی کوتاه مدت چندان 

کاربرد ندارد.
خواجه نصیری تاکید کرد: این روش های تامین مالی در کنار سایر مزیت ها 
دو ویژگی اصلی دارند. یکی از این مزیت ها این اســت پولی که وارد بورس 
می شــود، فقط صرف تامین مالی می شود؛ بنابراین اگر دغدغه تولید داریم 
بهتر اســت از این مسیر برای تامین مالی فعالان آن بهره ببریم. نکته بعدی 
این اســت که خریداران و متقاضیان این اوراق مشخص هستند و در نهایت 
شفافیتی ایجاد می شود که از فساد جلوگیری می کند. به این ترتیب بورس 
کالای ایران طي ســال هاي اخیر به تدریج از بخــش معاملات فیزیکی به 
ســمت معاملات اوراق بهادار مبتنی بر کالاهــا و ابزارهای تازه مالی پیش 
رفته که این بستر می تواند برای انواع کالاها و محصولات تولیدی بخش های 

مختلف توسعه یابد.
این کارشــناس ارشــد بازار ســرمایه در خصوص تامین 
مالی صنایع و بنگاه های اقتصادی از بســتر بازار سرمایه 
اظهارکرد: اوراق ســلف موازی اســتاندارد که به پشتوانه 
محصول تولیدی بنگاه های اقتصادی قابل انتشار است؛ 
به  عنوان ابزاری مناسب از سوی مجموعه بازار سرمایه 

ایران به اقتصاد کشور معرفی شده است.
خواجه نصیــری افزود: آن دســته از بنگاه های 
اقتصادی بزرگ که نیازمند منابع مالی با حجم 
بالا برای پیشــبرد فعالیت های اقتصادی خود 
هســتند و نمی توانند به راحتی و با نرخ مناسب 

مبالغ مزبور را از طریق نظام بانکی تامین کنند؛ می توانند با مراجعه به بازار 
سرمایه منابع مالی مورد نیاز خود را از طریق ابزارهای مالی اسلامی موجود 

فراهم کنند.
وی معافیت مالیاتی، نقدشوندگی بالا، ضمانت کالایی و دارا بودن تضامین 
معتبر را از مهمترین مزایای این اوراق برشمرد و گفت: بر اساس تبصره یك 
ماده 7 قانون توسعه ابزارها و نهادهای مالی جدید در راستای تسهیل اجرای 
سیاســت های کلی اصل 44 قانون اساسی و بنابر بخشــنامه سازمان امور 
مالیاتی کشور؛ معاملات اوراق سلف استاندارد از معافیت مالیاتی برخوردار 
اســت. همچنین با توجه به اینکه اوراق ســلف موازی استاندارد هم مشابه 
سایر اوراقی که در بازار ســرمایه منتشر می شود، دارای بازارگردان است و 
می تواند به  صورت آنی و از طریق سامانه های بورس به فروش برسد؛ بنابراین 
ســرمایه گذاران می توانند به واسطه نقدشوندگی بالای این اوراق در صورت 

 نیاز به آسانی از این سرمایه گذاری با سود معقولی خارج شوند. 
به گفته خواجه نصیری این اوراق به پشــتوانه کالا صادر شــده و به ضمانت 
نهادهــای مالی معتبر و در برخی موارد حتی به پشــتوانه دولت منتشــر 
می شــود؛ بنابراین ســرمایه گذاران از ضمانت و بازپرداخت اصل و سود آن 

خیال آسوده ای خواهند داشت.
وی در خصوص اینکــه کدام بخش از ابزارهای بورس کالا امکان توســعه 
بیشــتري را دارند، گفت: کمیته فقهی ســازمان بورس و سیستم آمادگی 
ایــن امر را دارند که هر ابزاری را طراحی کنند. پیشــنهاد من به عنوان یك 
تحلیلگر اقتصادی این است که اگر برای آینده به فکر این موضوع هستیم که 
کدام بخش از تامین مالی در شــرایط فعلی مهم بوده و امکان توسعه دارند؛ 
بحث سرمایه در گردش است و ابزارهای تامین مالی کوتاه مدت بورس کالا 
مثل اوراق ســلف موازی استاندارد در این رابطه می تواند به کمك صنایع و 

تولیدکنندگان بیاید.
خواجه نصیــری در خصوص نقش بــورس کالا در ایجاد رونق تولید و تحقق 
شــعار امســال گفت: باید کمك کرد تا ابزارهای بورس کالا راهی پیدا کند 
تا ظرفیت تولید شــرکت های تولیدکننده کامل شــود. برای رسیدن به این 
هدف باید استفاده از ابزارهایی که برای رفع مشکل کمبود نقدینگی و تامین 
سرمایه در گردش از جمله ابزارهای سلف های بلندمدت و کوتاه مدت کاربرد 
دارند؛ توســعه یابد یا باید ابزارهای معاملاتی دیگر را برای تسهیل معاملات 

به کار گرفت.
وی عملکرد ســال گذشــته بورس کالا را مثبت ارزیابي کرد و در خصوص 
مهمترین اقدام این مجموعه گفت: سال گذشته اقدامات موثری در این بازار 
صورت گرفت و می توان گفت بورس کالا بهترین بســتر برای کشف قیمت 
واقعی کالاها و جلوگیری از محدودســازی قیمت ها و ممانعت از بروز رانت 

است.

مديرعامل شرکت تامین سرمايه تمدن تشريح کرد: 

باز شدن قفل تامین مالی صنایع با کلید اوراق سلف موازی استاندارد
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در جریان برگزاری دومین روز از دوازدهمین نمایشگاه بین المللی 
بورس، بانک و بیمه؛ مدیرعامل شــرکت اطلاع رسانی و خدمات 
بورس به نمایندگی از ســازمان بــورس و اوراق بهادار با انجمن 

جهانی روابط عمومی )IPRA( تفاهم نامه همکاری امضا کرد.
این تفاهم نامه با حضور یاســر فلاح مدیرعامل شــرکت اطلاع رســانی و 
خدمات بورس و اســوتلانا استاوروا رئیس هیات مدیره انجمن بین المللی 
روابط عمومی و عالی رتبه ترین مقام این نهاد بین المللی به امضای طرفین 
رســید. ســال گذشــته انجمن بین المللی روابط عمومی پس از بررسی 
فعالیت های سازمان بورس و اوراق بهادار در زمینه ارتقاء سطح سواد مالی 
با عضویت این ســازمان در انجمن فوق موافقت و پس از آن نیز موافقت 
خود را با امضای تفاهم نامه همکاری مشــترک با این سازمان اعلام کرد. 
این نخســتین بار بود که یك مقام از انجمن بین المللی روابط عمومی به 

ایران سفر می کند.
یاســر فلاح مدیرعامل شرکت اطلاع رسانی و خدمات بورس عنوان کرد: 
بــا هدف بهبود ارتباطات جهانی و همچنین اقداماتی که در دســتور کار 
سازمان بورس قرار دارد؛ با انجمن بین المللی روابط عمومی ارتباط برقرار 
کردیم و مقرر شــد که این نهاد مهــم جهانی در بزرگ ترین رویداد مالی 

خاورمیانه )فاینکس 201۹( حضور داشته باشد.
مدیرعامل شــرکت اطلاع رســانی و خدمات بورس با تاکید بر اینکه باید 
همکاری بسیار گسترده ای با ایپرا داشته باشیم، افزود: قصد داریم با کمك 
ظرفیت های ایپرا و از طریق انتشار بولتن ها و نشریات و با استفاده از فضای 

مجازی آخرین دستاوردهای ایران را در جهان منعکس کنیم.
فلاح افزود: امضای تفاهم نامه همکاری با ایپرا فتح  بابی بود که از طریق آن 

اخبار اقتصادی ایران به گوش جامعه جهانی می رسد.
اسوتلانا استاوروا نیز در این جلسه چگونگی مبارزه با اخبار جعلی، چگونگی 
رساندن صدایی مشخص با وجود صداهای مختلف و نیز چگونه پیدا کردن 
مخاطبان هدف را از جمله موضوعات مهم مورد نظر در این انجمن دانست 
و گفت: با توجه به اینکه طي ســال های آینده هوش مصنوعی زندگی را 
تحت تاثیر قرار می دهد؛ توانایی پاســخ به چنین پرسش هایی با توجه به 

چالش های پیش رو امری ضروری است.
وی اضافه کرد: اگر بخواهیم ارزش واقعی موضوعی را به مخاطب برسانیم؛ 
بایــد این موضوعات و چالش ها را مدنظر قرار دهیم که براي این کار نیاز 

به فراگیری مهارت هایی داریم.
مالك حســینی مشــاور وزیر و رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی 
وزارت اقتصاد هم در این مراســم حضور استاوروا را فرصت جدیدی برای 
همکاری با ایپرا دانست و گفت: ما علاقمند هستیم به رغم شرایط تحریم 
و مشــکلات این نوید را بدهیم که از امروز دریچه جدیدی برای همکاری 

مشترک با ایپرا و شورای اقتصادی شکل بگیرد.

وی ادامــه داد: امیدواریم با امضاي این تفاهم نامــه بتوانیم ورود افراد را 
به ایپرا تســهیل کنیم. بر همین اساس منتظر نتایج مثبت این اتفاق در 

آینده هستیم.
حســینی در مــورد موضوع مطرح شــده در خصوص روند رو به رشــد 
هوشمندسازی در دنیا گفت: هسته مهم در شکل گیری و ایجاد ارتباطات؛ 
انسان ها هستند. بر همین اساس باید اقداماتی را در راستاي کنترل این 

هوشمندسازی در نظر داشته باشیم.
اســتاوروا در پاسخ به حسینی اظهارکرد: ایپرا جانب سیاسی هیچ طرفی 
را نمی گیرد. البته پیام شما را از طریق هیات مدیره ایپرا پیگیری و خود 
را متعهد می کنم تا در خصوص مشــکلات ارتباطی ایجاد شــده متاثر از 
تحریم؛  راه حلی ســودمند برای هر دو طرف پیدا کند. وی تصریح کرد: تا 

زمانی که با یکدیگر در ارتباط هستیم؛  راه حلی پیدا خواهد شد.
آشنایی »استاوروا« با ابزارهای مالی در فاینکس 2019

اســتاوروا همچنین در حاشیه حضورش در این نمایشگاه گفت: با حضور 
در نمایشگاه بورس، بانك و بیمه با ابزارهای مالی جدید آشنا شدیم.

رئیس هیات مدیره انجمن بین المللی روابط عمومی)IPRA(  که یکی از 
سخنرانان مراسم افتتاحیه فاینکس 201۹ نیز بود؛ ضمن ابراز خوشحالی 
از حضور در این مراسم، به فعالیت های این انجمن اشاره کرد و گفت: ایپرا 
حــدود 12 هزار عضو از روابط عمومی های مختلف دنیا دارد. تلاش علوم 
ارتباطات در راستای ایجاد شفافیت اطلاعات است که روابط عمومی نیز 
بــه عنــوان جزئي از این علم در این راه قدم بــر می دارد. وی ادامه داد: با 
حضور در این نمایشگاه با انواع ابزارهای موجود در بازار سرمایه و استفاده 

از آنها آشنا شدیم.
بر اســاس مفاد این تفاهم نامه شــرکت اطلاع رسانی و خدمات بورس به 
عنوان بازوی اجرایی ســازمان بورس و اوراق بهادار در حوزه فرهنگسازی 
به عضویت پیوســته این انجمن در می آید. معرفی ســخنرانان و مربیان 
آموزشــی از میــان اعضای این انجمن برای رویدادهــا، امکان معرفی 5 
اثر برتر به صورت ســالانه به رویداد جایزه طلایی جهانی، دسترســی به 

آخرین رویدادهای برپا شده توسط این انجمن و دسترسی به مقالات 
و گزارش های این نهاد بین المللی از جمله مفاد 

این تفاهم نامه است.
ایــن تفاهم نامه که زمینه فعالیت بین المللی و 
انتقــال تجارب بین طرفیــن را در حوزه های 
مختلــف به ویژه در حیطــه اقدامات مرتبط با 
ارتقاء سطح سواد مالی فراهم می کند؛ به عنوان 
نخســتین تفاهم نامه همکاری مشــترک بین 
انجمــن بین المللی روابط عمومــی و یك نهاد 

ایرانی شناخته شده است.

 امضای تفاهم نامه همكاری انجمن جهاني روابط عمومي 
و سازمان بورس و اوراق بهادار
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مدير بازاريابی شرکت تامین سرمايه نوين اعلام کرد:

احتمال مشكل کوتاه مدت در بازارسرمایه
مدیر بازاریابی شــرکت تامین سرمایه نوین با اشاره به اینکه 
بازار ســرمایه در سال 98 به دلیل شرایط خاص اقتصادی از 
جمله تحریم ها و کسری بودجه دولت با چالش مواجه است، 
گفت: بازار سرمایه ممکن است با توجه به مشکلاتی که وجود 
دارد؛ در کوتاه مدت دچار مشکل شود، اما در بلندمدت قطعا 
مشکلاتش برطرف خواهد شد و شرایط واقعی سهم ها را به 

سرمایه گذاران نشان خواهد داد.
علــی جبل عاملی ضمن بیان این مطلب تصریح کرد: از آنجا 
که نیــاز به صادرات غیرنفتی و ارز مطرح اســت؛ بنابراین 

شرکت های صادرات محور و شرکت هایی که تکیه بر منابع داخلی دارند و با محدودیت های کمتری 
در شرایط اقتصادی کنونی مواجه هستند، قطعا چشم انداز روشن تری در بازار سرمایه دارند.

عضو هیات   مدیره شــرکت مشاور سرمایه گذاری صندوق تامین سرمایه نوین در ادامه به برگزاری 
دوازدهمین نمایشگاه بورس، بانک و بیمه اشاره کرد و افزود: در این شرایط خاص اقتصادی برگزاری 
نمایشگاه بسیار موثر است و شرکت های بازار سرمایه در کنار بازار پول و بیمه در نمایشگاه حضور 
پیدا کردند تا غیر از هدف بازاریابی و ارائه محصولات و خدمات به مشتریان، به 
موضوع مسئولیت اجتماعی بپردازند و مردم را با بازار سرمایه آشنا کنند؛ به 
گونه اي که در جلوگیری از سرازیر شدن نقدینگی به بازارهای غیرمولد مثل 

ارز و طلا سهم داشته باشند.
مدیر بازاریابی شــرکت تامین سرمایه نوین اظهارکرد: استقبال مردم از 
دوازدهمین نمایشگاه بورس، بانک و بیمه بسیار خوب بود و کارگاه های 
آموزشــی در نمایشگاه با استقبال عموم مواجه شد که این نشان 
می دهد مردم به دنبال بالا بردن سواد مالی و مدیریت دارایی خود 
هستند و تمرکز آنها فقط در پول درآوردن نیست؛ بلکه خواهان آن 
هستند تا دارایی خود را به گونه ای سرمایه گذاری کنند که حداقل 

آسیب را از نوسانات اقتصادی متحمل شوند. 

رونمایی از سپر ریسک مالی 
و نرم افزار جامع مدیریت 

ریسک نهادهای مالی

در حاشــیه دوازدهمین نمایشــگاه بین المللی بورس، بانک و 
بیمه و در پنل تخصصــی تامین مالی صنعت ریلی که با حضور 
ســعید فلاح پور معاون نظارت بر نهادهای مالی سازمان بورس و 
محمودرضا خواج  نصیری مدیرعامل شرکت تامین سرمایه تمدن 
برگزار شد؛ از لوگوی سپر ریسک مالی و نرم افزار جامع مدیریت 

ریسک تمدن رونمایی شد.
فلاح پور در این مراسم با بیان اینکه بحث مدیریت ریسک برای 
تمام کسب وکارها اهمیت دارد، گفت: مدیریت ریسک به معنای 
حذف ریسک نیست. مفهوم مدیریت ریسک در نهادهای مالی به 

خاطر ماهیت این نهادها اهمیت ویژه تری پیدا می کند.
وی افزود: مفهوم مدیریت ریسک در پیاده سازی بسیار مهم است 
و باید با نظام مدیریت واقعی و قوانین کشور تطبیق داشته باشد.

معاون نظارت بر نهادهای مالی ســازمان بورس با بیان اینکه بر 
اســاس ساختار ســازمانی واحد مدیریت ریسک باید زیر نظر 
مدیرعامل سازمان باشد، گفت: مدیریت ریسک در یک سازمان 
نه  تنها موجب قفل شدن فعالیت های یک سازمان نمی شود؛ بلکه 

کمک  کننده نیز خواهد بود.
فلاح پور تصریح  کرد: باید میان کاری که صورت می گیرد و مدیریت 
ریسک تعادل برقرار باشد و نکات مهم در این رابطه رعایت شود.
معاون نظارت بر نهادهای مالی ســازمان بورس گفت: با مدیریت 

ریسک نظام های داخلی تامین سرمایه تقویت می شود.
ایجاد مدل مفهومی در خصوص ریسک نهادهای مالی

محمودرضا خواجه نصیری مدیرعامل شرکت تامین سرمایه تمدن 
نیز در این مراســم گفت: شرکت تامین سرمایه تمدن در مسیر 

توسعه خود برنامه ریزی های مختلفی داشت.
وی با بیان اینکه سال گذشته به دنبال آن بودیم تا فرآیند توسعه 
را به سمت خدمات مالی سوق دهیم، عنوان داشت: بر همین اساس 
کلینیک درمانگری مالی تمدن تاســیس شد تا بتواند تاثیرات 

مثبتی بر بازار سرمایه کشور داشته باشد.
مدیرعامل شرکت تامین سرمایه تمدن همچنین تصریح  کرد: بعد 

از رشد؛ ثبات یک نهاد مالی است که اهمیت دارد.
خواجه نصیــری با بیان اینکه 28 ماه کامل روی مفهوم مدیریت 
ریســک کار کرده و از برترین های این حوزه دعوت به همکاری 
کردیم، گفت: مجموع این تلاش هــا به ایجاد مدل مفهومی در 
خصوص ریســک نهادهای مالی و تولید نرم افزار جامع مدیریت 

ریسک تمدن منجر شد.
مدیرعامل شرکت تامین سرمایه تمدن ادامه داد: با سپر ریسک 
مالی تمدن می توان مفهوم مدیریت ریسک را برای تمام نهادهای 
مالی اجرایی کرد تا به عنوان یک ســاختار قابل اتکا مورد توجه 
قرار داشته باشد. به گفته خواجه نصیری به کمک این نرم افزار در 
لحظه تمام سرفصل های ریسک یک نهاد مالی سنجیده می شود 
و هزینه، فایده و شرایط ریسک نهادهای مالی مورد ارزیابی قرار 

می گیرد.

 ارائه خدمات نو 
آغاز فصل جدید کاری بیمه البرز

مدیرعامل بیمه البرز گفت: بــرای انعقاد بیمه نامه های ارزی با 
مشکل رو به  رو هستیم، اما امیدواریم رویکرد بانک مرکزي و بیمه 
مرکزی در قبال تامین ارز تغییري نکند. رسول تاجدار درباره 
نمایشگاه بین المللی بورس، بانک و بیمه گفت: برگزاری چنین 
نمایشــگاه هایی در دنیا متداول است و کشورمان هم از این 
موضوع مستثنی نیست و 12 سال پیاپی چنین رویداد مهمی 
را برگزار کرده اســت. یکی از اهداف اساسی این نمایشگاه 
فرهنگ سازی برای حضور و مشارکت مردم عادی و آشنایی 
آنهــا با بازارهای تخصصی بــود. وی ادامه داد: هر چه تعداد 

مردم در فاینکس بیشتر باشد؛ بازخورد موفقیت ما نیز بیشتر خواهد بود. البته برگزاری کارگاه های 
تخصصی از سوی شرکت های برگزارکننده نقش مهمی در جذب حضور آنها ایفا کرد.

تاجدار با اشاره به اینکه ارائه خدمات جدید با کیفیت اما کم ابهام در این نمایشگاه می تواند سرآغاز 
فصل جدید کاری گروه مالی کشور باشد، بیان کرد: بیمه البرز یک بسته جدید خدماتی که در بخش 
بیمه عمر اســت، برای مشتریان خود دارد که آنها می توانند با حضور در این نمایشگاه بی واسطه با 
مدیران به گفتگو بپردازند و اطلاعات مورد نیاز خود را کسب کنند. مطمئنا همه شرکت  های حاضر 
در نمایشگاه خدمات جدیدی داشته اند که می تواند بخش جدیدی برای سالجاری باشد. وی با تاکید 
بر اینکه شرکت ما به هر طریقی به دنبال افزودن خدمات و تولید نیست، اظهارکرد: هیچ شرکتی از 
افزایش خدمات و تولید ناراحت نمی شود، اما ما خدماتی به مردم و ذینفعان ارائه می کنیم تا بتوانیم 
ریسک مناسب آن را پوشش دهیم. بر همین اساس امسال در خصوص وضعیت ارز و تحریم اقدامات 
مفیدی انجام داده ایم؛ به گونه ای که شــرایطی مشــابه با شرایط دوران دفاع مقدس را دوباره طی 
می کنیم. در همین راستا مجلس شورای اسلامی، دولت و بیمه مرکزی با تعریف صندوق ویژه تحریم 

و اختصاص بودجه یک میلیارد دلاری اقدامات موثری در این خصوص انجام خواهند داد.
مدیرعامل بیمه البرز در ادامه افزود: شــرکت های زیادی هســتند که بیمه نامه های خود را ارزی 
می خواهند، اما در این خصوص مشــکل اصلی تامین ارز در زمان پرداخت خسارت است. اینکه در 
لیست بیمه مرکزی در نوبت قرار گیرد، آیا نوبت آن در زمان لازم می شود یا خیر؟ از جمله ابهامات 
اســت. تاجدار با بیان اینکه البته در این خصوص رویکرد مناسبی در نظر گرفته شده است، گفت: 

امیدواریم این رویکرد تغییری پیدا نکند تا با این شرایط بتوانیم پاسخگوی نیاز مشتریان باشیم.
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سا مديرعامل شرکت سبدگردان هدف اعلام کرد:

 فاینكس دوازدهم 
متفاوت با سال های گذشته

گفت:  هدف  ســبدگردان  شرکت  مدیرعامل 
بیمه  و  بانک  بورس،  نمایشــگاه  دوازدهمین 
برای آگاهی  بخشی صحیح به مردم برگزار شد 
و فرصتی برای آحــاد جامعه بود تا با کم ترین 
هزینه سازوکار سرمایه گذاری در بازار سرمایه 

را بیاموزند.
عباسعلی حقانی نسب در ادامه افزود: به عقیده 
بنده باید هدف از برگزاری فاینکس را به یک 
هدف خاص یعنی »شیوه صحیح سرمایه گذاری 

غیرمستقیم« متمرکز کنیم تا بتوانیم کار را توسعه دهیم و بازار سرمایه را میان 
همه اقشار مردم با سطوح آگاهی مختلف جا بیندازیم.

وی ادامه داد: مهمترین روش تجربه شــده جهانی برای توسعه اقتصادی کشور 
و خلق ثروت برای مردم عادی نیز بحث شــراکت در بورس اوراق بهادار است؛ 
بنابراین هدف ما نیز این بود که روش صحیــح  ورود مردم به بورس را از طریق 

نمایشگاه فرهنگ   سازی کنیم.
حقانی  نسب اظهارکرد: هدف متولیان بازار سرمایه از برگزاری چنین نمایشگاهی 
این بود که به مخاطبان بگویند نه  تنها با ورود به بورس متحمل زیان نمی شوند؛ 
بلکه حتی می توانند سودآوری بیشــتری از دیگر بازارهای موازی مشروط  بر 
داشــتن دانش و زمان برای تحلیل در خرید و فروش سهام داشته باشند. وی 
افزود: خبرها حاکی از آن اســت که ســازمان بورس و زیرمجموعه هاي آن در 
تلاش هســتند تا در نمایشگاه امســال تعامل با بازارهای پول و بیمه و اصلاح 
نظام سرمایه گذاری غیرمســتقیم را نهادینه کنند؛ بنابراین به عقیده بنده این 

نمایشگاه نسبت به سال های گذشته متفاوت است.

مديرعامل شرکت کارگزاری بانک سامان مطرح کرد:

 »فروش استقراضی«
مسیری برای رشد مضاعف 

بازار سرمایه
شــاخص بورس از ســال گذشته 
تاکنون روند بسیار خوبی داشته و 
این موضوع بازتاب بسیار خوبی در 
افــکار عمومی و جامعه ایجاد کرده 
است و سبب شده تا سرمایه گذاران 
به خروج از بازارهای موازی و ورود به 

بازار سرمایه تشویق شوند.
بانک  مدیرعامل شرکت کارگزاری 
سامان ضمن بیان این مطلب گفت: 

وزیر اقتصاد معتقد است هنوز سهم بازار سرمایه در اقتصاد به اندازه واقعی 
خود نرسیده است؛ بر همین اساس باید در راستاي گسترش بازار سرمایه 
برنامه های ویژه ای طراحی کرد. بنابراین با توجه به فضای موجود نخست 
لازم است وجود رشدهای بازار سرمایه )مانند رکوردشکنی اخیر شاخص( 

بیشتر اطلاع رسانی شود.
وی اضافه کرد: در شــرایطی که قیمــت ارز با مقدار ناچیزی تغییر فورا 
اطلاع رسانی می شود؛ این انتظار در بازار سرمایه هم وجود دارد که رشد و 
تغییرات آن بهتر اطلاع رسانی شده و پیشرفت این بازار در ابعاد وسیع تری 
شناسانده شــود. در همین راستا رسانه ها به خصوص صدا و سیما نقش 
پررنگی دارند. مهرآور تصریح کرد: بهتر است در محیط های آکادمیکی 
مانند دانشگاه ها هم واحد بورس اوراق بهادار را جدی تر بگیریم و در این 
خصوص از اساتیدی استفاده کنیم که در بازار سرمایه حضوري فعال دارند 
و در جریان مستقیم آن هستند. این فعال بازار سرمایه در ادامه به نکته ای 
دیگر در راســتای گسترش فضای بازار سرمایه اشاره کرد و گفت: ما باید 
بتوانیم ابزارهای مالی را اشاعه دهیم. به طور مثال اگر در شرایط مساعد 
کنونی بتوانیم ابزار hort Sell )فروش استقراضی( را وارد بازار کنیم؛ علاوه 
بر رشد کنونی از کاهش قیمت ها نیز می توانیم بهره مند شویم. از این طریق 

می توانیم با دو طرفه کردن معاملات به توسعه بازار هم بپردازیم.
مدیرعامل شرکت کارگزاری بانک سامان ضمن پیش بینی روند رو به رشد 
بازار سرمایه در ادامه سالجاری گفت: اگر بتوانیم مجددا بازار آتی سکه را 
هم راه اندازی کنیم و همچنین مدیریت بهتری برای بازار داشــته باشیم؛ 

شاهد نتایج مطلوبتری نیز در بازار سرمایه خواهیم بود.
وی در رابطه با مصوبه اخیر مجلس در خصوص جریمه مدیرانی که از ارائه 
اطلاعات شــفاف خودداری می کنند، تاکید کرد: به نظر من جریمه مالی 
اتفاق مناســبی در این راستا نیست؛ بلکه جریمه های غیرنقدی از جمله 
کاهــش دوره مدیریت برای چنین مدیرانــی اثرگذارتر از جریمه نقدی 
اســت. در واقع چنین عملکردی سبب می شود تا مدیران به دنبال حفظ 
اعتبار و موقعیت خود از عملکردشــان بیشتر مراقبت کنند. مهرآور در 
پیش بینی از صنایع پیشــرو طي شش ماهه نخست سال 98 با توجه به 
رشــد کامودیتی ها و ارز اذعان کرد: البته در کشور ما با توجه به شرایط 
سیاسی پیش بینی اقدامی سخت است، اما اگر شرایط به طوری  که اکنون 
وجود دارد، باقی بماند؛ به نظر من صنایعی مانند فولاد، مس، پتروشیمی و 

پالایشی می توانند همچنان عملکرد مثبت خود را ادامه دهند.
این کارشــناس بازار ســرمایه ادامه داد: در این فضا اگر وعده های بانک 
مرکزی هم )مانند احتســاب بالاتر نرخ ارز در صورت های مالی بانک ها( 

عملیاتی شود؛ شاهد اوضاع بهتری در صنایع بانکی داشته باشیم. 
وی در پایان به تاثیر ماه شمار شدن سودهای 

بانکی در صنایع بانکی گفت: با این اتفاق 
بانک ها توانستند مقداری نفس بکشند 
و ســودها مقداری منطقی تر شده است. 
بنابراین اگر به بانک ها کمک شــود تا در 
رشته هایی که تخصص دارند، فعالیت خود 
را گسترش دهند؛ در این شرایط با وضعیت 
بهتری در بانک هــا رو به رو خواهیم بود و 

زمینه برای رقابت پذیری آنها با دیگر صنایع 
ایجاد می شود.

مدیرعامل بیمه ملت از عرضه بسته 
»بیمه خانواده« خبر داد

مدیرعامل بیمه ملت گفت: به زودی مجموعه ای 
از بیمه نامه هــا را در یک قالب بــه نام »بیمه 

خانواده« عرضه می کنیم.
علی صلاحی نژاد گفت: رخداد نوروزی امســال 
یعنی ســیلی که در برخی مناطــق به وقوع 
پیوست، بیانگر آن بود که صنعت بیمه کالاها و 
پوشش های خود را به خوبی توضیع و ارائه نکرده 
بود؛ بنابراین نفروختن بهتر از فروش ناقص است.  
وی افزود: در همین راســتا بیمه ملت تصمیم 

دارد تمام پوشش های بیمه ای خود را به صورت کامل به مشتریان ارائه کند؛ یعنی 
بیمه گزاران باید توضیحات کامل از محصول را به بیمه شوندگان بدهند. نخست ارائه 

اطلاعات جامع، سپس توجه به نرخ آن برای ما اولویت دارد.
مدیرعامل بیمه ملت با اشاره به اینکه این شرکت بیمه در 3 استان سیل زده حدود 
226 میلیارد تومان پوشــش بیمه ای ارائه کرده اســت، گفت: در پوشش هایی که 
صورت گرفت، خسارتی که وارد شده حدود 2 میلیارد به بیمه ملت و 8 میلیارد به 

بخش اتکایی این شرکت تعلق دارد. 
صلاحی نژاد اظهارکرد: یکی از مهمترین مزیت های نمایشگاه بورس، بانک و بیمه رو 
به  رو شدن با بازارهای جدید بود. خوشبختانه یا متاسفانه استارتاپ هایی که وارد 
بازار شده اند؛ نوظهور هستند و همین موضوع باعث می شود مدیران عامل شرکت ها 
تدابیر خاصی برای این اســتارتاپ ها در نظر بگیرند. یکی دیگر از مزیت های این 
نمایشگاه فروش محصولات به طور مستقیم برای مشتریان است. در همین راستا  

بیمه ملت توانست رقم قابل توجهی بیمه نامه در این نمایشگاه به فروش برساند.
وی با تاکید بر اینکه قرار اســت مجموعه ای از بیمه نامه هــا را در یک قالب به نام 
بیمه خانواده عرضه کنیم، افزود: بســته ای که برای یک خانواده نیاز است مانند 
بیمه نامه های درمان انفرادی، عمر، حوادث، ثالث و ... با نرخ ارزنده رقابتی به زودی 

از سوی بیمه ملت عرضه خواهد شد.
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مدیران و اعضای نهادهای سرمایه گذاری ایران با هدف آشنایي 
از این مجموعه  با پتانسیل ها و ظرفیت هاي شرکت ذوب آهن؛ 
بازدید و با مدیرعامل و جمعی از مســئولان این شرکت دیدار 

و گفت وگو کردند.
به گزارش خبرنگار ما؛ مهندس منصور یزدی زاده مدیرعامل ذوب آهن 
اصفهان در این بازدید ابتدا از شــرایط تولید و پروژه های توســعه این 
شــرکت گزارشي ارائه داد و در ادامه با اشــاره به ثبت سومین رکورد 
تولید سالانه این شرکت در سال گذشته که با تولید 2 میلیون و 400 
هزار تن چدن با دو کوره بلند حاصل شــد، گفت: این شــرکت مطابق 

برنامه امسال 3 میلیون و 50 هزار تن چدن تولید خواهد کرد.
مهنــدس یزدي زاده افزود: بخش های مختلف خط تولید این شــرکت 
طی سال های گذشــته نوسازی شــده و تغییرات اساسی یافته است؛ 
بنابراین به لحاظ تکنولوژیك و فنی در شرایط بسیار خوبی قرار دارد.

وي یکــی از مهمتریــن پروژه های در دســت اقدام این شــرکت را 
پــروژه pci  )تزریق پودر زغــال به کوره بلند( معرفــی کرد و گفت: 
پودر زغال در کوره بلند جایگزین کك می شــود که 30 درصد هزینه 
تمام شــده محصولات این شــرکت را در برمی گیــرد؛ در نتیجه این 
 پروژه تاثیر اقتصادی خوبی در این شــرکت دارد و به زودی راه اندازی 

می شود. 
توزیع سود سال آینده 

مدیرعامل ذوب آهن در ادامه به برنامه ها و استراتژی های شرکت اشاره 
کرد و گفت: بــا توجه به طرح های متنــوع و برنامه ریزی  هاي صورت 

گرفته؛ حرکت به سمت خروج از زیان انباشته را در دست کار داریم.
مهندس یزدی زاده ادامه داد: بر همین اســاس امیدواریم پس از صفر 
شدن زیان انباشته؛ توزیع سود را در سال ۹۹ میان سهامداران داشته 
باشیم. وی با اشــاره به اینکه سال گذشته با مشکلات عمده ای مواجه 
بودیم، گفت: در حالی ســال گذشته یکی از بهترین دوره  های تولید را 
سپری کردیم و توانستیم رکوردی مناسب را ثبت کنیم که با مشکلات 

زیادی مواجه بودیم. 
وی در ادامه با اشــاره به اینکه ســال گذشته یکی از 3 رکورد مناسب 
در تولید را ثبت کردیم، گفت: در ســال ۹7 موفق به تولید 2 میلیون 
و 410 هزار تن چدن شــدیم که این رکــود با فعالیت 2 کوره صورت 
گرفته است. چنانچه 3 کوره به تولید می پرداختند؛ قطعا به 3 میلیون 

تن تولید چدن دست می یافتیم.
مهندس یــزدی زاده بیش از 20 درصد افزایش تولید در ســال ۹8 را 

مدنظــر قرار داده و گفت: طبق پیش بینی هــای صورت گرفته باید در 
سالجاری به تولید 3 میلیون و 50 هزار تن چدن برسیم.

مدیرعامــل ذوب آهن در ادامه به 3 معضل بزرگ اشــاره کرد و گفت: 
طبــق برنامه ریزی هاي صورت گرفته  باید به پایداری در آب، پایداری 
در زمینه تامین مواداولیه و بهبود ســرمایه در گردش دست یابیم. این 
3 موضوع از اساسی ترین مشکلاتی است که ذوب آهن سالیان طولاني 

با آن دست وپنجه نرم می کند.
مهندس یزدی زاده با اشــاره به معضل کمبــود آب گفت: همواره در 
زمینه تهیه آب مورد نیاز با مشــکل مواجــه بودیم، اما این موضوع در 
ســال ۹7 با شرایط بسیار دشــواری همراه شد. در کنار آن بحث مواد 
اولیه نیز به عنوان یك درد مزمن ذوب آهن از چندین ســال گذشــته 

وجود داشته است.
وي به راهکارهای مدنظر برای عبور از این موارد و معضلات پرداخت و 
گفت: همانطور که عنوان شــد یکی از مشکلات ما رسیدن به پایداری 
در زمینه تامین مواداولیه اســت که در این زمینه اقدامات مناســبی 
صورت گرفته اســت. این موارد هم از جانب ذوب آهن و هم از سمت 
وزارت صنعت، معدن و تجارت و ایمیدرو در حال پیگیری اســت تا به 

بحث پایداری در مواد اولیه )سنگ آهن( دست یابیم.
وی ادامه داد: در رابطه با دستیابی به زغالسنگ نیز با مشکلاتی مواجه 
هســتیم. در حالی کیفیت زغالســنگ مورد نیاز این شرکت در کشور 
بســیار پایین است که این امر سبب شــده تا به واردات این محصول 
بپردازیم. به عبارت دقیق تر کیفیت زغالسنگ داخلی ما جوابگوی کك 
مصرفی نیست و این امر سبب شده تا به واردات این محصول بپردازیم.
مهندس یزدی زاده در ادامه به مدیریت این معضلات اشاره کرد و گفت: 
خوشبختانه به رغم مشکلات ناشی از تحریم ها؛ مدیریت صحیحی در 

زمینه واردات زغالسنگ داریم و آسیبی از این زمینه نداشته ایم.
وي گفت: همچنین با مذاکــرات و توافق های صورت گرفته با انجمن 
زغالسنگ، فضایی ایجاد شــد تا از فضای چانه زنی برای تعیین قیمت 
نهایی محصول خارج شــویم. این روند با تابعیت قیمت از نرخ شمش 
همراه شد؛ به طوری که تعیین 26/5 درصد نرخ شمش فولاد خوزستان 

بسیاری از مشکلات و چانه زنی ها در این زمینه را مرتفع کرده است.
مهنــدس یزدي زاده تاکیــد  کرد: بحث پایــداری در زمینه تامین آب 
نیز از دیگر اقدامات مهم اســت. هر چند امسال به واسطه بارش های 
مناســب مشکلی در این زمینه نخواهیم داشت، اما برنامه ریزی شده تا 
با بهره مندی از  پســاب های منطقه آب صنعتی مصرفی تامین شود. به 

مهندس يزدي زاده مديرعامل ذوب آهن اصفهان: سهامداران سال آينده سود دريافت مي کنند

دکتر اسلامي تاکیدکرد: استفاده از ظرفیت های بازار 
سرمایه تنها راه  عبور از بحران های موجود

معصومه صالحي
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مصرفی کارخانه تنها محدود به آب شرب مصرفی کارکنان خواهد بود.
به گفته یزدی زاده تامین آب از پســاب مناطق نجف آباد، فولادشهر و 
زرین شــهر بوده که به تازگی خریداری پســاب منطقه فلاورجان نیز 

مطرح شده و در حال پیگیری است.
مهندس یزدی زاده در ادامه به قراردادهای جدید شــرکت اشاره کرد و 
گفت: در حالی قراردادی بــا راه آهن در زمینه تولید ریل میلی منعقد 
شده بود که در این راســتا یك محموله ریل به راه آهن فروخته شد و 
تحویل دادیم. همچنین به تازگی نشست  ها و برنامه ریزی های مناسبی 
برای ادامه این همکاری برگزار شده است. وی ادامه داد: افزون بر این 
در انتهای سال گذشته یك قرارداد 15 هزار تنی با معاونت زیرساخت 
وزارت راه منعقد شد. در این راستا تضامین مورد نیاز برای تحویل ریل 
در محل داده شد و باید در این میان یك شرکت بازرسی برای بررسی 

نهایی معرفی شود که اخیرا به اجرا درآمد.
به گفته مهندس یزدی زاده تولید این محصول ظرف 6 ماه بوده که در 
این راستا 1500 تن در هفته گذشته تولید شده است. وي تولید ریل 
برای متروی اصفهان را مدنظر قرار داد و گفت: در راســتای تولید ریل 
متروی اصفهان نیز قرارداد بســته شده و برای خطوط پرسرعت ریلی 

نیز برنامه های زیادی داریم.
دکتر اسلامي: نقش مهم بورس در عبور از تنگناهاي اقتصادی

دکتر ســعید اســلامی بیدگلی دبیرکل کانون نهادهای سرمایه گذاری 
ایران نیز در ایــن بازدید یکی از مهمترین معضلات برای شــرکت ها 
و بنگاه های فعال را شــرایط نامســاعد حاکم بر اقتصاد کشور دانست 
و گفــت: پیش بینی های صــورت گرفتــه از وضعیت اقتصــاد ایران 
در ســالجاري چندان مناسب و مطلوب نیســت؛  به  طوری  که رشد 
اقتصــادی از منفی 3 تا 8 درصد و همچنیــن نرخ تورم نیز بالای 30 

درصد پیش بینی شده است.
وی در ادامه به پیش بینی صورت گرفته توسط صندوق بین المللی پول 
اشــاره کرد و گفت: طبق موارد اعلام شده از سوی این نهاد نرخ رشد 
منفی 5.6 درصد و نرخ تورم 37 درصدی برای ســالجاری پیش بینی 

شده است. 
دکتر اسلامی با اشاره به اینکه بازگشت ایران به بازارهای بین المللی و 
رفع تحریم ها می تواند نقطه مثبتی برای رســیدن به رشدهای مناسب 
باشــد، گفت: هر چند تمامی فعــالان اقتصادی از شــرایط نامطلوب 
و رکورد تورمی آگاهــی کامل دارند، اما در این وضعیت اســتفاده از 
ظرفیت های خالی مجموعه های بزرگ که به تنهایی ســهم مناســبی 
از رشد اقتصادی کشــور دارند؛ می تواند گامی مثبت و اهرمی کمکی 
در جبران کمبودهای ناشــی از دور ماندن فضای بین المللی باشند. به 
 طوری  که با سرمایه گذاری و بهره مندی از این پتانسیل ها و ظرفیت ها؛ 
رشدهای منفی یاد شده بهبود یافته و به شرایط مطلوب دست یابیم.

وی در ادامه به فرصت های زیاد در چنین مجموعه های بزرگي اشــاره 
کرد و گفت: از ســوی دیگر به دلیل شرایط و مشکلات حاکم بر شبکه 

پولی کشور که طی سال های گذشــته وجود داشته و به نظر می رسد 
امسال نیز ادامه یابد؛ نوعی قفل شدگی در این حوزه مشاهده می شود.

دکتر اسلامی بیدگلی اســتفاده از ظرفیت های بازار سرمایه را تنها راه 
عبور از بحران های مزبور دانســت و گفت: البته بخشی از توجه کنونی 
فعالان اقتصادی که معطوف بازار ســرمایه شده، ناشی از فهم و درک 
واقعی این بازار نبوده؛ بلکه ناشــی از قفل شــدگی شبکه پولی و نظام 
بانکی در تامین نقدینگی مورد نیاز شرکت هاســت. به عبارت دقیق تر 
شــاید این بنگاه ها چاره ای جز اســتفاده از ظرفیت های بازار سرمایه 

نخواهند داشت.
به گفته دکتر اســلامی تامین مالی از بســتر بازار سرمایه می تواند به 
ایجاد شفافیت، کاهش فساد و توسعه فرهنگ سرمایه گذاری در کشور 
کمك زیــادی کند. به این ترتیب تاثیر موارد مزبور منجر به توســعه 
کشور و دستیابی به رشد اقتصادی خواهد شد. در این  صورت احتمالا 
بعد از رفع تنگناهای مزبور و عبور از شــرایط بحرانی کنونی می توانیم 
از پتانسیل بازار سرمایه برای رســیدن به رشدهای بیشتری بهره مند 

شویم.
دبیرکل کانون نهادهای سرمایه گذاری در ادامه انجام تامین  مالی های 
بزرگ و بلندمدت را تنها از بســتر بازار سرمایه میسر دانست و گفت: 
چنانچه سال های پیش از این قانونی در زمینه این موضوع یعنی انجام 
تامین مالی های بزرگ از کانال بازار سرمایه تصویب شده بود؛ بسیاری 
از مشکلات کنونی مرتفع شده بود. به طور مثال تا یك سقفی از تامین 
مالی مجاز به استفاده از سیستم بانکی بوده و از آن محدوده فراتر، باید 

از ابزارهای موجود در بازار سرمایه استفاده شود. 
دکتر اســلامی ادامه داد: هر چند شرایط نامساعد اقتصادی را در حال 
حاضر شاهد هســتیم، اما شــاید همین تنگنا ها عاملی برای استفاده 
بیشــتر و توجه فعالان به پتانســیل ها و ظرفیت های موجود در بازار 
سرمایه باشــد. به عبارت دقیق تر شاید تنگناهای موجود در بازار پول؛ 
فرصت طلایی برای توســعه بازار ســرمایه به ویژه در بخش قوانین  و 

مقررات اثرگذار بر کشور باشد.
به گفته وي باید سیاستگذاران بورسی نیز از این فرصت ها برای توسعه 
ابزارها اســتفاده کنند. باید بازار سرمایه از این فرصت طلایی استفاده 
کند تا توانایی خود را برای به ظرفیت مطلوب رساندن بنگاه های بزرگ 
اقتصادی نمایان سازد تا به این ترتیب کاهش رشد اقتصادی را از این 

طریق جبران کنیم.
دبیرکل نهادهای ســرمایه گذاری ایران گفت: با توجه به اینکه در سال 
رونق تولید هســتیم و با توجه به شــرایط خاصی که در سالجاری با 
آن مواجه هســتیم؛ توسعه صنایع بزرگی همچون ذوب آهن اصفهان و 
راه اندازی ظرفیت خالی این صنایع اهمیت بســیار زیادی برای اقتصاد 

کشور دارد .
وی افزود: فرصت های توســعه ای بســیار خوبی در ذوب آهن اصفهان 
وجود دارد کــه نیاز به ســرمایه گذاری دارد و می تواند بازده بســیار 

مناسبی داشته باشد.
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مقدمه: همانطور که در شماره قبل ماهنامه بورس وبانك به معرفی افق ها و برنامه های 
پیش رو و آینده شــرکت مادر تخصصي توســعه معادن وصنایع معدني خاورمیانه 
)میدکو( پرداختیم؛ در این مقاله تحلیلی بیشتر به روند قیمتی طي ماه هاي گذشته  

یعنی فروردین و اردیبهشت می  پردازیم.
این شــرکت با هدف سرمایه  گذاري در بخش معادن وصنایع معدني کشور تاسیس 
شد. این هلدینگ عمدتا در زنجیره فولاد فعالیت مي کند. از شرکت هاي استخراج و 
فرآوري سنگ آهن و زغالسنگ در نخستین حلقه این زنجیره گرفته تا شرکت هاي 
تولید کنســانتره و گندله سنگ آهن و فولادسازي که به عنوان آخرین حلقه از این 
مجموعه شناخته مي شود. همچنین شرکت هاي مهندسي و تخصصي حوزه مرتبط 
به همراه شــرکت هایي که در زمینه احــداث کارخانه های عمدتاً معدني وصنعتي 
فعالیت مي کنند؛ در زمره شــرکت های زیرمجموعه  این هلدینگ قرار دارند. از این 
حیث میدکو به عنوان یکي از کامل ترین هلدینگ هاي کشــور و منطقه شــناخته 

مي شود.
فلزات اساسي به عنوان سومین گروه با اهمیت در بازار بورس

اگرچه بخش صنایع فلزات اساســي سهم کمتري از نفت وپتروشیمي در کل تولید 
ناخالص داخلي دارد؛ با این حال ارزش بازار این صنعت رتبه سوم را در بورس ایران 
به خود اختصاص داده است. توجه بازارهاي مالي به این صنایع نشان از اهمیت آن 
نزد فعالان اقتصادي دارد. با پیدایش جایگاه واقعی صنایع فلزات اساسی؛ قیمت سهام 
فعال ترین شــرکت هاي این صنعت طي سه ماهه اخیر روند افزایشی داشته است. 
بورس و فرابورس ســبب شکل دهي سازوکار و ساختار واسطه هاي مالي بر شالوده 
صنایع فلزي شــده اســت و موجبات رشــد و پویایي این صنعت را فراهم مي کند. 
هلدینگ میدکو به لحاظ ارزش بازاری و گســتردگی فعالیت جزئ 4 شــرکت برتر 

در این حوزه است.

نمودار 1 : سهم ارزش کل بازار به تفکیک گروه های صنعت

نمودار2 : روند قیمت پایانی سهم طي 2 ماهه اخیر
میدکو در سال جدید و همزمان با صعود تاریخی شاخص بورس به 226000 هزار 
واحد؛ خوش درخشید و همانند دیگر شرکت های هم گروه خود افزایش ارزشی قابل 

توجه را تا قبل از برگزاری مجمع سالانه شرکت تجربه کرد.
روند قیمتی سهم نشان می دهد از اواخر سال گذشته همزمان با اوج گیری افزایش 
قیمت های موثر بر صنعت میدکو مثل ارز و ســنگ آهن و حاشــیه سود مناسب تا 
روز مجمع ســالانه شــرکت؛ قیمت سهام به مرز 440 تومان رسید. بعد از برگزاری 
مجمع و تقسیم سود به مبلغ 242 ریال )۹8 درصد سود محقق شده( قیمت سهم 

تعدیل شده است.
در مجمع سالانه شرکت عنوان شده است که بدهی های ارزی شرکت های گروه بر 
اساس نرخ نیمایی تسعیر شده است، اما با توجه به شرایط جدید نرخ ارز در کشور و 
انجام تعدیلات احتمالی حسب شرایط مربوطه؛ تعیین مبلغ قطعی بدهی های ارزی 
در تعدادی از شــرکت های گروه منوط به توافقات آتی با بانك های عامل و صندوق 
توسعه ملی است. این امر بیانگر این موضوع است که شرکت حتی با وجود تحریم در 
حوزه های مختلف کشور همچون حمل ونقل دریایی و فلزات اساسی که اخیرا توسط 

آمریکا اجرا شد؛ همچنان با قدرت به فعالیت های اقتصادی خود ادامه می دهد. 
قیمت داخلی فلزات در مســیر دلار افزایشــی نمی تواند کاهشــی باشد و با فرض 
کاهــش صادرات؛ عمده محصولات مازاد از محل رشــد موجودی انبارهای داخل 
)گواهی ســپرده کالا + بازرگانان + مصرف کنندگان( قابل جذب اســت. بنگاه های 
تولیدکننده به دلیل رشد قیمت محصولات، شاهد رشد سودآوری و افزایش ارزش 
سهام خود در بورس خواهند بود. البته این رشد به صورت یکسان بین شرکت های 
تولیدی توزیع نشــده و واحدهایی که سهم بیشتری از بازار داخل داشته و مصارف 
ارزی کمتري دارند، در موقعیت بهتری قرار خواهند داشت؛ لذا هلدینگ میدکو به 
دلیل برخورداری از شرایط مطلوب می تواند با پیشبرد برنامه ها و اهداف ترسیم شده 

شرکت در سال ۹8 در مسیر صعود بماند.

جدول1 : خریدو فروش حقیقی وحقوقی در فروردین 98

نمودار 3: روند تعداد دفعات معاملات در بازه 2 ماهه اخیر
روند تعداد دفعات معاملات صعودی است و نشاندهنده مهر تائید بر این موضوع است 
که همبستگی مثبت با رشد قیمت وجود دارد؛ به نحوی که تقاضای مضاعف سبب 

افزایش قیمت شده است.

از لحاظ ارزش بازاری و گستردگی فعالیت؛

میدکو جزو 4 شرکت برتر حوزه صنایع  معدني در بورس
علیرغم تحریم ها و مشکلات موجود میدکو با قدرت به فعالیت های اقتصادی خود ادامه می دهد

محمود خسروي
کارشناس ارشد بازار سرمایه
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آئین معارفه مهندس جمشــید ملارحمان مدیرعامل جدید شــرکت 
معدنی وصنعتی گل گهر با حضور مدیران ارشد کشوری و استانی، مدیران 
شــرکت های تابعه و معاونان این مجتمع، نمایندگان مجلس و رئیس نظام 
مهندسی معدن؛ در محل این مجتمع در سیرجان استان کرمان برگزار شد.
بــه گزارش خبرنگار ما؛ مهندس ایمان عتیقی معــاون مدیرعامل و مدیر مجتمع 
صنعتي گل گهر در این مراسم گفت: گل گهر در زمینه توسعه فولاد پیشقدم بوده و 

در بازار سرمایه نیز یکی از پیشگامان است.
وی افزود: در این توسعه ها نقش مهندس ملارحمان که در ایمیدرو حضور داشت؛ 

بسیار پررنگ بود و در واقع در توسعه ها نقش بسزایی داشت.
مهنــدس عتیقی خطاب به مهندس ملارحمان و با تاکید بر اینکه قدردان زحمات 
مهندس تقی زاده هستیم؛ خاطرنشان کرد: تمامی کارکنان گل گهر هم قسم شده اند 
تا در توســعه این مجموعه در کنار شــما باشیم و در راستاي اهداف مجموعه تمام 

تلاش خود را به کار ببندیم.
وي با تشکر از مدیران وزارت صمت و ایمیدرو براي انتخاب مهندس ملارحمان به 
عنوان مدیرعامل جدید این مجموعه گفت: مهندس ملارحمان آشــنایي کاملي با 

مجموعه گل گهر دارد. 
مهندس اسماعیلي: گل گهر با تشکیل کنسرسیوم هایی باید به سمت 

اکتشاف گام بردارد
مهندس داریوش اسماعیلی رئیس سازمان نظام مهندسي معدن ایران نیز از دیگر 
سخنرانان این مراسم بود. وي گفت: گل گهر این پتانسیل را دارد تا به شرکتی مانند 
»ریوتینتو« تبدیل شــود. این شرکت می تواند در اکتشافات پیشرو باشد. در همین 
راستا پهنه معدنی بهرام گور با ذخیره 200 میلیون تن به گل گهر واگذار شده است 

که می تواند برای تامین مواد اولیه تولید این مجموعه اثرگذار باشد.
وی در ادامه گفت: تمام طرح های گل گهر با نظر فنی مهندس ملارحمان در ایمیدرو 
اجرا و تائید شده است؛ بنابراین وي با مجموعه گل گهر بیگانه نیست و خوشبختانه 
آشنایي خوبي با این مجموعه دارد که این یکی از نقاط قوت مدیرعامل جدید است.
مهندس اسماعیلي خاطرنشان کرد: در نقشه راه توسعه گل گهر؛ مهندس جلالی مآب 
نقش ارزنده ای را در این مسیر داشته و مهندس تقی زاده نیز با تجربه و درایتي که 
داشتند؛ فازهای توسعه ای را به خوبی پیش برده است. قطعا مهندس ملارحمان هم 
با کارنامه درخشان و توانمندي بالایي که دارند، به سرعت پیشرفت طرح های توسعه 
خواهند افزود. رئیس نظام مهندســی معدن تصریح کرد: اوج فعالیت های مجموعه 

گل گهر طی 10 تا 12 سال گذشته بوده است.
مهندس ملارحمان:  اولویت گل گهر؛ اجرای طرح هایی است که از خروج 

ارز جلوگیری کند
مهندس جمشید ملارحمان مدیرعامل شرکت گل گهر نیز در جمع مدعوین حاضر 
در این مراسم گفت: استراتژی بخش معدن توسط مقام معظم رهبری تبیین شده 

است و باید از معدن به عنوان سرمایه ملی یاد کرد.

وی در ادامه افزود: باید توســعه اکتشــافات هدف گذاری شــود تا پشتوانه ای برای 
فعالیت های معدنی باشــد. یکی از اساســی ترین اهداف مــا در مجموعه، تکمیل 
طرح های توســعه اي است؛ با توجه به شرایط موجود و تحریم ها مهندسی معکوس 

برای خلق ارزش و توسعه مجموعه در دستور کار خواهد بود.
وی به مســئولیت های اجتماعی نیز اشــاره داشت و گفت: توجه به مسئولیت های 
اجتماعی موضوعی علمی است و سلیقه ای نیست. قطعا یکی از اهداف ما این است 
که یك ریال از منابع گل گهر به هدر نرود و در راستای توسعه و ایجاد ارزش افزوده 

مصرف شود.
مهندس ملارحمان در ادامه گفت: اولویت ما توسعه و تولید است؛ تولید حداکثری 
در برنامه ماســت و طرح های توســعه باید با سرعت اجرایی شود. اولویت ما اجرای 

طرح هایی است که از خروج ارز جلوگیری و به توسعه اقتصادی کشور کمك کند.
مدیرعامل گل گهر گفت: طرح های توسعه ما در بخش هایی با تاخیر روبرو بوده است؛ 
بنابراین ما باید این تاخیرها را به سرعت برطرف کنیم و با استقرار نظام صحیح کنترل 

پروژه طبق زمان بندی طرح ها را اجرایی کنیم. 
مهندس ملارحمان تاکید کرد: اگر توان داخلی نبود؛ امروز گل گهر به اینجا نمی رسید. 
تمام توسعه هایی که در گل گهر رخ داده؛ حاصل تلاش همکاران ماست که امیدوارم 

بتوانیم قدردان زحمات آنها باشیم. 
وي همچنین گفت: اکتشاف به صورت نامحدود پشتیبان توسعه پایدار بخش معدن 

محسوب می شود؛ ما نیز آن  را دنبال خواهیم کرد.
مهندس ملارحمان افزود: نگاه به توســعه و تولید در طرح های زیربنایی کشور باید 
مهمترین نگاه ما باشد. ما مهندسي معکوس برایمان یك اولویت است تا خالق صنعت 

باشیم نه خریدار صنعت و بتوانیم روزي فروشنده صنعت به دنیا باشیم.
به گفته وي صیانت از معادن با بهره برداري بهینه میســر مي شود. با توجه به اینکه 

منابع محدود است؛ باید برنامه ریزي درستي براي آن داشته باشیم.
مهندس ملارحمان در ادامه تاکید کرد: باید نگاه ویژه اي به ســرمایه انساني داشت 
و از معیشــت و حقوق آنها دفاع شــود که این از اهداف مهم و اولویت من اســت. 
تمام تلاشــمان نگاه هوشمندانه به نظام مهندسی و ایجاد همدلی و صمیمیت بین 

همکاران است.
گفتنی است شرکت گل گهر با ارزش بازاری حدود 34 هزار میلیارد تومان جزو 10 
شــرکت بزرگ بورس تهران به شــمار می رود. این شرکت اخیرا با ثبت فروش ۹72 
میلیاردی در اردیبهشت ماه توانست طي دو ماهه سالجاری فروش 1881 میلیاردی 
را به همراه بیاورد؛ به این معنی که روند فروش این شرکت همچنان صعودی است. 
شایان ذکر است گل گهر در گزارشی بسیار عالی توانست در عملکرد 12 ماهه سال 
۹7 به سود 122 تومانی به ازای هر سهم دست یابد. سودی که به نسبت دوره مشابه 
ســال قبل رشد قابل توجه 108 درصدی داشته است. همچنین رشد 7۹ درصدی 
ســود عملیاتی و رشد 2300 درصدی درآمدهای متفرقه از عوامل اصلی پرواز سود 

گل  گهر است.

مهندس ملارحمان مديرعامل شرکت گل گهر:

باید از معدن به عنوان سرمایه ملی یاد کرد
مهندس عتیقي: گل گهر یکی از پیشگامان بازار سرمایه است 
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مراسم معارفه شرکت کشت وصنعت شریف آباد براي بررسی آخرین 
وضعیت مالی و عملکردی این شــرکت 52 میلیارد تومانی با حضور 
عبدالامیر باروتکوب مدیرعامل شرکت، بهزاد مشعری مدیر بازرگانی 
هلدینگ کشاورزی کوثر به عنوان ســهامدار عمده، علی کریمی 
معاون بهره برداری و تولید »زشریف« و فردین آقابزرگی مدیرعامل 
کارگزاری بانک دی به عنوان کارگزار عرضه کننده سهام برگزار شد و 
مدیران این مجموعه در خصوص جایگاه این شرکت در صنعت، محور 
فعالیت ها و شرایط عرضه اولیه سهام آن در بازار فرابورس توضیحاتي 

را ارائه دادند.
عبدالامیر باروتکوب مدیرعامل و نائب رئیس شرکت کشت وصنعت شریف آباد در 
این نشست به ارائه توضیحاتی در خصوص »زشریف« پرداخت و گفت: مجموعه 
شرکت کشت وصنعت شریف آباد در سال 55 با نام شرکت کشت وصنعت عمران 
شــریف آباد با ظرفیت هزار راس دام فعالیت خود را آغاز کرد و در حال حاضر 
ظرفیت اسمی این شــرکت 4500 راس دام مولد و ۹ هزار راس گله است. وی 
تعداد جمعیت دامی فعلی این مجموعه را 3500 راس دام مولد و 7 هزار راس 
گله اعلام کرد و افزود: شــرکت شریف آباد با برنامه ریزی های صورت  گرفته در 
حال نزدیك شدن به ظرفیت اسمی خود در تعداد راس مولد و راس گله است.

به گفته باروتکوب مجموعه شریف آباد علاوه بر کار دامپروری و تولید شیر در 
قزوین؛ کارخانه دیگری نیز در شهرک صنعتی شکوهیه قم دارد و این شرکت 
از معدود مجموعه های کشــت وصنعت در ایران به شمار می رود که هم شیر 

تولید می کند و هم آن را فرآوری کرده و به بازار مصرف می رساند.
وی همچنین وضعیت صنعت دامپروری در دنیا را تشریح و اظهارکرد: در دنیا 
کل شیر تولیدی صنعت دامپروری 800 میلیون تن است که زمینه ساز ایجاد 
470 میلیون فرصت شغلی در جهان شده است و پیش بینی می شود در یك 

دهه آینده کل شیر تولیدی در جهان به ۹50 میلیون تن برسد.
مدیرعامل شــرکت کشــت وصنعت شــریف آباد عنوان کرد: در کشــور ما 
بهره بــرداران زیربخش امــور دام ایران حدود یك میلیــون و 520  هزار نفر 
مشغول به کار هستند که از این تعداد 372 هزار نفر بهره بردار در قسمت دام 

سنگین فعالیت می کنند.
باروتکوب با اشاره به اینکه یکی از برنامه های آینده شریف آباد اصلاح و بازسازی 
بخــش قدیمی دامپروری بابــت افزایش ظرفیت اســت، اضافه کرد: مواردی 
همچون ایجاد سالن ماگ خانه برای شیردهی گوساله، تکمیل و بهره برداری 
خط شــیردوش دوم به ظرفیت 84 واحد، تکمیل سیســتم تهویه، استفاده، 
بهره برداری و ایجاد خط PMR برای بحث خوراک ســازی، افزایش میانگین 
تولید شیر، احداث خط تولید پنیر UF و تولید محصولات در قطرهای پت از 
500 سی سی تا 2 لیتری و اختصاص سالن برای تولید انواع پنیرهای سنتی و 

محصولات پودری از دیگر برنامه های آتی این مجموعه به شمار می رود.
بهزاد مشــعلی مدیر بازرگانی و امور بین الملل گروه کشاورزی کوثر به عنوان 
نماینده سهامدار عمده »زشریف« نیز در این نشست با بیان اینکه این شرکت 
دارای 6 زنجیره است که در هر کدام شــرکت های مختلفی در حال فعالیت 
هستند، گفت: ما درصددیم تمامی این شرکت ها را به لحاظ نقش بازار سرمایه 

در بحث تامین منابع مالی و شفافیت بنگاه های اقتصادی وارد این بازار کنیم.
وی شرکت کشــت  وصنعت شریف آباد را نخستین شرکتی که در سالجاری از 
سوی گروه کشاورزی کوثر در بازار فرابورس عرضه اولیه می شود، اعلام کرد و 
افزود: تا پایان ســال ۹8  نیز در صورتی که رویه های مربوط به پذیرش و درج 
برخی شرکت های زیرمجموعه گروه کشــاورزی کوثر عملیاتی شود؛ 4 تا 5 

شرکت دیگر را نیز وارد بازار سرمایه خواهیم کرد.
مشعلی با بیان اینکه نگاه ما در مجموعه شرکت سرمایه گذاری کشاورزی کوثر 
این است که شــرکت ها را بر اساس فعالیت  آنها در یك زنجیره از مواد اولیه تا 
تولید محصول نهایی و عرضه قرار دهیم، ادامه داد: برای شرکت کشت وصنعت 
شریف آباد نیز که در زنجیره دام سنگین قرار می گیرد؛ برنامه ای را پیش بینی 
کرده ایم که در بلندمدت یعنی طي 4 تا 5 سال آینده در این زنجیره قرار بگیرد.

سیدعلی کریمی معاون بهره برداری و تولید شرکت کشت وصنعت شریف آباد 
نیز در این نشست اعلام کرد: »زشریف« مجموعه کاملی است که هم در کنار 
دامپروری اراضی مکانیزه ۹00 هکتاری دارد که نیازهای علوفه ای گله را تامین 

می کند و از این نظر در دسته شرکت های بزرگ گروه قرار می گیرد.
نماد »زشریف« در تابلو معاملات بازار دوم نقش بست

در گروه زراعت و خدمات وابسته در مجموع بازارهای اول، دوم و پایه فرابورس 
11 شــرکت در نمادهای »زقیام«،   »زفکا«، »زدشــت«، »زماهان«، »آبین«، 
»زبینا«، »زگلدشت«، »تلیســه«، »زکشت«، »زشگزا« و »آینده« وجود دارد 
که بــا عرضه   10 درصد از ســهام »زشــریف« این نماد نیز بــه جمع گروه 
شرکت های زراعی پیوست.  بر همین اساس اولین عرضه اولیه امسال فرابورس 
ایران در سال ۹8 با عرضه 10 درصد از سهام شرکت کشت وصنعت شریف آباد 
و کشف قیمت 4200 ریالی هر سهم این شــرکت رقم خورد. در جریان این 
عرضه 52 میلیون سهم از کل سهام شرکت کشت وصنعت شریف آباد عرضه 
شــد و 37۹ هزار و ۹6 نفر در این عرضه مشارکت کردند. دامنه ثبت سفارش 
در عرضه اولیه این شرکت که به روش بوک بیلدینگ انجام شد؛ از مبلغ 4100 
تا 4200  ریال در نظر گرفته شد که هر ســهم »زشریف« در سقف این بازه 
یعنی 4200  ریال قیمت خورد. همانگونه که اشــاره شــد؛ 37۹ هزار نفر در 
عرضه 10 درصد از سهام شرکت کشت وصنعت شریف آباد مشارکت کردند که 
در این میان  به هر یك از 376 هزار و 222 کد معاملاتی 13۹ سهم تخصیص 

یافت.

در پنجاه و سومین »يک ديدار- يک عرضه« فرابورس صورت گرفت؛

کشت وصنعت شریف آباد فرابورسي شد
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جشــن افزایش ظرفیت تولید پارازایلین پتروشــیمی نوری با 
حضور مدیرعامل شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس برگزار 

شد.
مهندس جعفر ربیعي مدیرعامل شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس 
در مراســم تجلیل از دســت اندرکاران پروژه ارتقاء عملکرد واحد تولید 
پارازایلین پتروشــیمی نوری گفت: از حضور در جمع دســت  اندرکاران 
این پروژه بسیار خوشــحالم؛ چراکه این کار مصداق واقعی کار جهادی 

و بسیجی است.
وي در ادامه افزود: به ثمر رسیدن این پروژه شبیه عملیات »فتح المبین« 
در دفاع مقدس است و به جرات می توانم بگویم این پروژه »فتح المبین« 
صنعت پتروشــیمی و افتخار آن متعلق به صنعت است و مربوط به فرد 

یا مجموعه خاصی نیست.
وي تاکید کرد: با توجه به مشکلات پیش آمده برای این واحد و انصراف 
طرف اروپایی از انجام پروژه ارتقاء عملکرد دو راه  بیشــتر نداشتیم؛ یا 
تعطیلی این واحد یــا انجام عملیات ارتقاء برج هــای جذب با اتکاء به 

توانمندی های داخلی که ما راه دوم را انتخاب کردیم.
مهندس ربیعي گفت: بخش دیگــری از این عملیات در تندگویان بود. 
تندگویــان یعنی  پت و اگر پت  تعطیل می شــد؛ یعنی صنعت لبنیات، 
نوشــابه و ... با مشکلات عدیده اي روبرو مي شد که در جریان این پروژه 

اقدامي صورت گرفت تا مشکلی برای آن صنایع پیش نیاید.
وي در ادامــه افزود: بــرای تامین پارازایلین مورد نیــاز طی انجام این 
پروژه شخص مهندس زنگنه با حمایت ویژه تامین پارازایلین مورد نیاز 
را در هیات دولت پیگیری کردند که اگر پیگیری ایشــان نبود؛ تولید و 
تامین پت در این مدت با مشــکلات متعددي روبرو می شــد. همچنین 
پتروشیمی اصفهان نیز در این مدت در تامین پارازایلین کمك شایانی 

کرد.
وي اظهارداشــت: دســت اندرکاران این پروژه قله خودباوری و  خاکریز 
 خوداتکایی را فتح کردند و توانستند از صنعت و توان و تخصص فرزندان 

کشور استفاده کنند.
مهندس ربیعي با اشــاره به اینکه مقام معظم رهبری امســال را سال 
رونق تولید نامیدند؛ تاکید کرد: این موضوع به صنعت پتروشــیمی هم 
بــاز می گردد؛ همانطور که تولید داخــل و اقتصاد مقاومتی این صنعت 
را شامل می شــد . در واقع ما امسال باید هرچه مي توانیم تولیداتمان را 

کیفی تر و اندکي بالا ببریم.
وي گفت: باید با تلاش خود در این صنعت کاری کنیم تا نقشه کسانی 
که نمی خواهند موفقیت و بهروزی این ملت را ببینند؛ نقش بر آب شود.

توانایی تولید 100 درصد پارازایلین کشور در پتروشیمی نوری
تقي صانعي مدیرعامل پتروشــیمی نوری نیز در این مراسم با اشاره به 
توانایی تامین 100 درصد پارازایلین کشــور در این مجتمع؛ بر افزایش 
11 میلیــون دلاری ماهانه درآمد این شــرکت با اجرای این پروژه خبر 

داد.
وي با بیان اینکه این دستاورد برای نخستین بار در جهان بدون حضور 
شــرکت صاحب لیسانس اروپایی در پتروشــیمی نوری به دست آمده 
اســت، عنوان کرد: ظرفیت تولید این مجتمع طي شــش ماه نخســت 
ســالجاري معادل 108 درصد بود. بر همین اســاس پتروشیمی نوری 

توانایی تامین 100 درصد پارازایلین کشور را داراست.
وی بــا تاکید بر اینکه ایــن پروژه در مدت 137 روز به انجام رســید، 
تصریح کرد: برای به انجام رســاندن این پروژه 36 هزار نفر ساعت کار 
مهندسی انجام شــد و در طول مدت اجرای پروژه، اقدامات HSE  به 
بهترین وجه ممکن صورت گرفت؛ به نحوی که هیچگونه حادثه ای طی 

این پروژه رخ نداد.
به گفته صانعی در قراردادی که با فرانســوی ها داشتیم؛ قرار بود طی 4 
ماه انجام شــود که انجام این پروژه بدون حضور طرف اروپایی و با ۹00 
میلیــارد تومان با خلوص ۹۹/8 درصد انجام شــد که به تبع آن حدود 
51 میلیارد تومان صرفه جویی صورت گرفت. در عین حال با انجام این 
پــروژه 11 میلیون دلار به درآمــد ماهانه و حدود 133 میلیون دلار به 

درآمد سالانه مجتمع اضافه خواهد شد.
مدیرعامل پتروشــیمی نوری در ادامه به نتایج ارتقاء عملکرد برج های 
جذب اشــاره کرد و گفت: کســب دانــش فنی بازطراحی بازرســی و 
راه انــدازی غربال هــای مولکولی، تامیــن پارازایلین مصرفی کشــور و 
صادرات پارازایلین مازاد بر مصرف داخلی و افزایش ظرفیت تولید واحد 
پارازایلیــن از 460 هــزار تن به 750 هزار تن در ســال از جمله نتایج 

اجرای این پروژه برای شرکت به شمار می رود.
وی اضافــه کرد: ایجــاد ظرفیت خالی برای دریافت و فرآوری ســالانه 
180 هزار تــن مخلوط زایلین علاوه بر تولید مجتمع؛ منجر به افزایش 

سودآوری 22 میلیون دلاری شرکت خواهد شد.
صانعی با اذعان به اینکه نخستین محموله پارازایلین بعد از بهره برداری 
از این پروژه  برای پتروشیمی تندگویان بارگیری شده است، خاطرنشان 
کرد: دلگرمــی مدیریت هلدینگ خلیج فارس که به ما اعلام کردند این 
پــروژه را با نظر خودتــان انجام دهید و اگر موفقیتی به دســت نیامد 
مسئولیت آن را قبول می  کنند؛ در اجرای این پروژه برای ما بسیار حائز 

اهمیت و حیاتی بود.

مهندس ربیعي مديرعامل هلدينگ خلیج فارس:

رکورد تولید پارازایلین در صنعت پتروشیمی شكست
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اواخر اردیبهشــت ماه مجلس شورای اســلامی طرح »ساماندهی بازار 
خودرو« را تصویب کرد. به موجب مــاده 4 این طرح واردات خودروهای 
سواری تمام برقی و تمام هیبریدی تا زمان تولید آنها در داخل از پرداخت 
حقوق ورودی معاف خواهد بود. همچنین طبق پیشــنهادی که به ماده 6 
این طرح الحاق شده است؛ شــرکت های خودروسازی موظف شدند در 
هنگام فروش؛ قیمت تمام  شــده خودرو، درصد ســود و قیمت قطعی را 
محاسبه و به شورایعالی رقابت اعلام کنند؛ این در حالي است که از مرداد 
ماه ســال گذشته با تصمیم شوراي هماهنگي سران سه قوه قیمت گذاري 
خودرو از شــوراي رقابت گرفته و به سازمان حمایت از مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان واگذار شده است. گرچه مصوبه اخیر مجلس شرکت های 
خودروسازی را موظف به اعلام قیمت تمام شده در هنگام فروش به شورای 
رقابت می کند و تا حدودي بازگشــت شورا به بحث قیمت گذاری را جدی 
کرده اســت؛ اما از دید دست اندرکاران و فعالان بازار خودرو این مصوبه با 
ابهامات متعددي مواجه است. ابهام اصلي این است که قیمت گذار خودرو 

در نهایت چه نهادي خواهد بود؟!
این مصوبه مجلس به دنبال نابســامانی هایی که طي ماه هاي اخیر در بازار خودرو 
و قیمت گذاری آن وجود داشــت؛ صادر شد و بدین شکل بحث ورود شورای رقابت 
به قیمت گذاری بار دیگر مطرح گردید. این در شــرایطی بود که از ســال گذشته و 
به دنبال مصوبه هیأت هماهنگی ســران ســه قوا قرار بر این شد سازمان حمایت از 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان به عنوان تنها مرجع کارشناسی قیمت در کشور 
تعیین شود؛ بر همین اساس تمامی مراجع قانون گذاری و تعیین قیمت مکلف شدند 
نظرات کارشناسی آن را مدنظر قرار دهند که در این حالت دیگر شورای رقابت نقش 
قبلی را در قیمت گذاری نداشــت. حال گویا ورق برگشته و بر اساس مصوبه جدید 
مجلس قرار است مجددا هنگام فروش قیمت تمام  شده خودرو، درصد سود و قیمت 

قطعی محاسبه و به شورایعالی رقابت اعلام شود.
امیرحســین کاکایی عضو هیات علمی گروه مهندسی خودرو دانشگاه علم وصنعت 
در این خصوص مي گوید: طرح ساماندهی بازار خودرو که اخیرا در مجلس شورای 
اسلامی به تصویب رسیده است؛ با واقعیت ها و شرایط فعلی کشور متناسب نیست.
وي گفت: اولاً مصوبه اخیر مجلس در خصوص ساماندهي بازار خودرو بسیار مبهم 
و غیراصولي اســت و مســیر افکار عمومي را منحرف کرده است. زیرا مشکل ما در 
شرایط فعلي ساماندهی بازار خودرو نیست؛ بلکه در سال رونق تولید، مشکل اصلي 
ســاماندهی صنعت خودرو و بازار آن اســت. در واقع باید با تمرکز بر روي صنعت و 

رونق تولید؛ به  ثبات و کیفیت در بازار دست یابیم.
این کارشناس صنعت خودرو با بیان اینکه دوستان هدف را گم کرده اند، گفت: در 
بندي از این مصوبه آمده است خودروي هیبردي حتما باید صفر باشد؛ در حالی که 
فعلًا واردات خودرو ممنوع است. در واقع امسال؛ سال رونق تولید است، ارز نداریم و 
جنگ اقتصادی است و از لحاظ اقتصادي و سیاسي نمی توان خودرو وارد کشور کرد 
و این کار ممنوع است. در واقع دغدغه واردات خودروی هیبریدی و محیط  زیست 
باید در زمان صلح و شــرایط عادی مطرح شــود؛ چراکه در حال حاضر مساله حائز 

اهمیت بقای صنعت خودروسازی و ثبات بازار خودرو است.
کاکایي با اشــاره به اینکه ابهام بعدي ورود شــورای رقابت به بحث قیمت گذاري 
خودرو اســت، افزود: باید دید هدف از اینکه قیمت گذاري شفاف ســازی شــده  را 
به شــورای رقابت داده اند؛ چیســت؟ آیا منظور این است که مجددا شورای رقابت 
قیمت گذاری کند؟ خود این موضوع یك مســاله اســت. دیگر اینکه گفته مي شود 
حساب هاي خودروسازان روشن و کامل شود و یا اینکه قیمت گذاری توسط شورای 

رقابت صورت گیرد.
وي تاکید کرد: موضوعي که مطرح اســت اینکه چرا الان حساب هاي خودروسازان 
مبهم است؟ چرا طي سال هاي گذشته شورای رقابت اعداد و ارقامی که خودروساز 
ارائه مي کرد را باور نداشت؟ در مجموع وضعیت صنعت خودرو طي سال های گذشته 
و ضمناً وضعیت اقتصاد کلان در سالجاري ذاتا دارای ابهام است. فقط بحث صنعت 

خودرو نیست؛ بلکه کل اقتصاد کشور امسال با چالش و ابهام روبه رو است.
کاکایي بر این عقیده اســت: فرض کنید خودروسازی که شورای رقابت اصلًا به آن 
اعتمــاد ندارد، اگر اعداد جدیدی مقابل آنها قرار دهد آنها باور می کنند؟ در نتیجه 
می خواهید دوباره آن حســاب ها را بررســی کنید که این کار حداقل یکی دو سال 
طول می کشد. البته این کار خوبی است یکبار برای همیشه تکلیف روشن شود که 
چگونه مي توان شفاف سازي کرد؟ این اقدام خوبي است، اما ذاتا راه حل شرایط فعلي 

این نیست و بدین صورت ساماندهي خودرو صورت نخواهد گرفت.
به گفته وي در این مصوبه مجلس معلوم نیست شفاف سازي یعنی چه؟ به کجای این 
موضوع بی اعتماد هستند؟ چه مسئول و مرجعی باید این شفافیت را صحه گذاری 
کند؟ اینها چیزهایی است که مبهم است و باعث دردسر خواهد شد؛ چراکه کشور 
امروزه در شرایط بحرانی قرار دارد و باید به سرعت اقدامات جدی تري صورت گیرد؛ 
نه اقدامات بلندمدت. البته اقدام بلندمدت هم به اندازه خود ارزشــمند اســت، اما  

همزمان باید اقدامات کوتاه مدت نیز انجام شود.
کاکایي تاکید کرد: واقعیت این است که بیش از 10 هزار میلیارد تومان زیان رسمی 

در گفت وگو با کارشناسان بازار خودرو مطرح شد؛

مصوبه »ساماندهي بازار خودرو« مبهم و غیراصولي است
مساله حائز اهمیت در شرایط کنوني بقای صنعت خودروسازی و ثبات بازار خودرو است

معصومه صالحي
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سا خودروسازان برای سال گذشته بود. علت اصلی این زیان علیرغم اینکه قیمت های 

خــودرو در بازار بالا بــوده و مصرف کننده با قیمت های نجومی خودرو را خریداري 
کرده، چه چیزی بود؟ زیان بسیار سنگین خودروسازها ناشی از قیمت گذاری شورای 
رقابت بود. قطعا در چنین شرایطي و با ورود شورای رقابت اصولاً مبحث قیمت گذاری 
رسمی و دستوري، تنش در بازار و افزایش زیان ها و تحمیل خسارت های کلان به 
کشــور چیز دیگري به دنبال نخواهد داشت. متأسفانه هجمه های تبلیغاتی خیلی 

زیادی طي دو سه هفته گذشته شروع شده است.
این کارشــناس بازار خودرو مي گوید: از سوي دیگر گفته مي شود واردات خودروی 
دست دوم انجام شود. از نظر من این موضوع هم یك هجمه تبلیغاتی است و قطعاً 
مسئولان ذیربط با اتخاذ راه حلي مانع از این حرکت نادرست خواهند شد. اگر از نظر 
تبلیغاتی به این موضوع پرداخته شود؛ مدتي بازار به رکود خواهد رفت. هیجان ها از 

بین مي رود، اما اتفاق خاصی در بازار رخ نخواهد داد. 
وي تاکید کرد: مسئولان ذیربط مي گویند دستور دادیم تا تولید دو برابر شود. این در 
حالي است که با  دستور دادن که تولید دو برابر نمی شود. افزایش تولید نیاز به برنامه 
دارد. حل مشکلات تولید برنامه مي خواهد. برنامه ها هم باید علمی باشد. آنچه که 
مسلم است اینکه خودروسازان هر کاری که مي توانستند طي سال هاي اخیر انجام 
دادند، اما متأسفانه همه عوامل علیه تولید اقدام می کند. حالا هم مشاهده می کنیم 
مجلس به جای اینکه برای تولید راه حل ارائه دهد؛ در مورد بازار آن هم از نوع واردات 

و قیمت گذاری و تجربه های شکست خورده قبلی صحبت مي کند.
کاکایي اظهارکرد: تجربه یکسال گذشته نشان می دهد روش قیمت گذاری دستوری 
زیان وحشــتناکی را به صنعت خودروسازی وارد کرده؛ به طوری که این صنعت از 
نقدینگی خالی شده اســت. به گفته وی قیمت گذاری دستوری در شرایط تورمی 
فعلی حاشیه سود بالایی نسبت به نرخ های بازار ایجاد می کند که طبق تجربه تنها 

دلالان از آن سود می برند.
برگشت شورای رقابت به قیمت گذاری خودرو برخلاف تصمیم 

سران 3 قوه است
از سوي دیگر احمد نعمت بخش دبیرانجمن خودروسازان نیز در این خصوص معتقد 
است: تصمیم بازگشت شورای رقابت به حوزه قیمت گذاری خودروها بر خلاف نظر 
شورای هماهنگی اقتصادی سران سه قوه بوده و مجلس نمی تواند به تنهایی چنین 

تصمیمی بگیرد.
وي گفت: البته با توجه به درایت نمایندگان مجلس بعید اســت که تصمیم گرفته 
باشند قیمت گذاری خودرو که از مردادماه سال گذشته با تصمیم شورای هماهنگی 
ســران سه قوه از شورای رقابت گرفته و به ســازمان حمایت از مصرف کنندگان و 

تولیدکنندگان واگذار شده است؛ مجدداً به شورای رقابت واگذار شود.
به گفته وي زماني که عملکرد شــورای رقابت طي ســال های گذشته را نگاه کنیم؛ 
می بینیم زیان هاي  زیادی به خودروسازان وارد کرده است. از طرف دیگر در رابطه 
با انحصار نیز هیچ اقدامی انجام ندادند؛ ضمن اینکه اختلاف قیمت بازار و کارخانه 

هم بیشتر شده است.
دبیر انجمن خودروســازان افزود: در مصوبه اخیر مجلس شورای اسلامی قید شده 
که خودروسازان قیمت تمام شده خود را به شورایعالی رقابت اعلام کنند؛ برخی از 
این مصوبه برداشت کرده اند که قرار است مجدداً شورای رقابت تعیین کننده قیمت 

خودرو باشد، اما ما چنین برداشتی از این موضوع نداشته ایم.
وی ادامه داد: اگر هم قرار باشــد که این گمان محقق شــود؛ باید گفت این موضوع 
در مغایرت با تصمیمی اســت که شــورای هماهنگی اقتصادی سران سه قوه سال 
گذشته گرفته و به تصویب رسانند که به موجب آن شورای رقابت از قیمت گذاری 
خودرو کنار گذاشــته و این امر به ســازمان حمایت سپرده شود. قاعدتاً زمانی که 
تصمیمی توســط سران سه قوه گرفته می شود؛ مجلس نمی تواند به تنهایی خلاف 

آن مصوبه ای صادر کند.
نعمت بخــش تاکید کرد: ضمن ایکه اگر مجلس تصمیم به چنین موضوعی گرفته 
باشد، بســیار جای تعجب است؛ چراکه شورای رقابت در گذشته عملکرد درستی 
نداشــته و برای خودروسازان مشکلات زیادی را  ایجاد کرده  است. از آن زمان بین 
قیمت کارخانه ای خودروها و بازار آزاد اختلاف زیادی ایجاد شــد که  همچنان این 

اختلالف قیمت وجود دارد.
وی مدعی شد: علاوه بر این زمانی که یك شورا برای قیمت خودرو تصمیم می گیرد؛ 
فساد و امضاهای طلایي گسترش می یابد؛ لذا از اینکه مجددا شورای رقابت را مسئول 

تعیین قیمت خودرو قرار دهیم باید  پرهیز کرد.
نعمت بخش در پاسخ به سال خبرنگار ما مبني بر اینکه اگر قرار باشد شورای رقابت 
در قیمت گذاري دخالت کند، بازار خودرو مجددا دچار نوسان خواهد شد، تاکید کرد: 

قطعاً همینطور است. زیرا چند دلیل وجود دارد که بازار به سمت افزایش قیمت ها 
پیش رفته است. اولاً وجود پول های سرگردان و نقدینگی جامعه است. بانك ها سود 
سپرده ها را کم کردند. ارزش ریال نسبت به سایر ارزها به یك سوم تقلیل پیدا کرده 

و به موازات آن تمامي کالاها با افزایش قیمت رو به رو شده اند.
وي خاطرنشــان کرد: علت دیگر انتظارت تورمی جامعه اســت. در واقع زماني که 
خودروســازان سرکوب مالی می شوند و قیمت خودرو را پایین نگه می دارند، مردم 
برای اینکه در این خودروها  ارز به کار رفته و دولت فشار آورده که قیمت خودرو بالا 
نرود؛ برای خرید هجوم می آورند. بنابراین اگر قرار باشد شورای رقابت به این موضوع 
ورود پیدا کند؛ با این استدلالی که گفتم همچنان وقتی سایت خرید و فروش خودرو 
باز می شود و ظرف دو دقیقه ظرفیت تکمیل می شود و به خریداران واقعی نمی رسد؛ 

باز هم به این موضوع دامن زده مي شود.
وي در ادامه با ابراز امیدواري از اینکه نمایندگان به انجمن ها بها دهند، تاکیدکرد: 
انجمن ها و تشکل ها در این صنعت استخوان خرد کرده اند؛ لذا انتظار داریم حرف ما 
را هم بشنوند. معتقدیم با توجه به شرایط موجود؛ تنها راه حل این است که اولاً کمك 
کنند تا شرکت های خودروسازی بتوانند تولیدات خود را افزایش دهند. از سوي دیگر 
بر اساس دستوراتی که وزارت صنعت، معدن و تجارت به خودروسازها داده مبني بر 
اینکه سفارشات دیماه سال گذشته را به قیمت هاي قبل تحویل دهند؛ دو شرکت 

ایران خودرو و سایپا هر کدام 10 هزار میلیارد تومان زیان کردند.
نعمت بخش همچنین خاطرنشان کرد: قانون برنامه پنجم توسعه ماده 101 و قانون 
اصل 44 ماده ۹0  به این مضمون است که اگر دولت قیمت کالایی را کمتر از قیمت 
واقعی تعیین کرد؛ باید به آن کالا کمك زیان دهد. نمي شــود دولت دســتور دهد 
کالایی که 10 تومان تمام شود 8 تومان فروخته شود؛ مگر اینکه کمك زیان دهد. 
ما به دکتر جهانگیری نامه نوشتیم تا ضررهایي که بر اساس دستور وزارت صمت در 
خودروســازی پیش آمده را در بودجه در نظر بگیرند؛ اما فایده اي نداشت. از طرفی 
دیگر گفتیم حالا که کمبود بودجه دارید؛ لااقل به ما وام بدهید. قبل از عید مصوب 
شد که تسهیلات ارزی به ما بدهند، اما این مهم هم هنوز به نتیجه نرسیده است. از 
سوي دیگر بیش از 50 درصد تولیدات خودروسازان نیز به دلیل کمبود قطعه و به 
صورت ناقص  کف کارخانه مانده است. در واقع به دلیل ضعف بنیه مالي خودروسازان 
نمي توانند مطالبات خود را به قطعه ســازان بپردازند؛ در نتیجه آنها هم نمي توانند 
به تعهدات خود در ارتباط با تامین قطعه به خودروســازان به خوبي عمل کنند. در 
نتیجه تعدادي خودرو به صورت ناقص کف کارخانه قرار دارد که خود این موضوع 

از لحاظ ارزشي رقم بالایي مي شود. 
به گفته وي تنها راه این اســت که به خودروســازان کمــك زیان بدهند یا هرچه 
سریع تر به آنها وامي تعلق گیرد تا نقدینگی خودروسازان رشد یابد و بتوانند مطالبات 
قطعه ســازان را بدهند. از آن طرف قطعه ساز هم قطعات مورد نیاز را به خودروساز 
بدهد که در نتیجه آن تولیدات خودروساز افزایش مي یابد و تکلیف خودروهاي ناقص 
هم روشــن مي شــود. ضمن آنکه با عرضه زیاد خودرو قیمت حاشیه بازار به شدت 
کاهش مي یابد. وي در ادامه با تاکید بر اینکه این چه عقل و تدبیری اســت که ما 
دلال بازی را رونق دهیم، گفت: ایراد به مردم نیســت؛ چراکه مردم نگران نگهداری 
ریال هستند که روز به روز ضعیف تر می شود و می خواهند آن را به کالایي با ارزش تر 
تبدیل کنند که یکی از این کالاها خودرو است. نمی توان مردم را سرزنش کرد؛ بلکه 
باید کاري کرد تا آنها به این کار تشــویق نشــوند. این چه تدبیری است که ما راه را 
برای ســودآوری دلال هایي فراهم می کنیم که مالیات نمی دهند؟ خودروساز را به 

زیان می کشانیم و مردم هم به قیمت واقعي خودرو نمي خرند.
نعمت بخش گفت: مسئولان ذیربط باید کمك کنند نقدینگی به رشد تولید منجر 
شود و اجازه دهند خودرو در حاشیه بازار فروخته شود تا هم قیمت ها کاهش یابد 
و هم شرکت ها از زیاندهی خارج شوند. در آن صورت مردم هم به قیمت خودروی 

واقعی دسترسی پیدا خواهند کرد.
این مصوبه هیچ کارکردی در بحث قیمت  گذاری ندارد 

نجفــي نماینده مجلس و عضو کمیســیون صنایع و معــادن هم در این خصوص 
مي گوید: این مصوبه هیچ کارکردی در بحث قیمت  گذاری ندارد. علیرغم ضرورتی 
که در این زمینه وجود داشت؛ از کفایت، دقت و جامعیت لازم برخوردار نیست و در 
فرآیند قیمت گذاری مدخلیت قانونی و مشخصی از ناحیه این مصوبه برای شورای 
رقابت ایجاد نخواهد شد. وي با بیان اینکه صرفاً یك بحث اطلاع رسانی است، گفت: 
این مصوبه نه شأن نظارتی و نه شأن قیمت گذاری برای شورای رقابت ایجاد نمي کند 
و فقط  اطلاع رســانی و اعلامی است که خودروسازان انجام می دهند. در واقع هیچ 
تدبیری از دل این مصوبه برای اینکه این شورا بتواند در امر نظارت و کنترل قیمت 

حضور پیدا و مداخله کند؛ نخواهد بود.
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گروه خودروسازي ســایپا با تولید 42 هزار 
و 851 دســتگاه خودرو در اردیبهشت ماه؛ 
بیشــترین میزان تولید محصول طي 10 ماهه 

گذشته را به ثبت رساند.
بر اساس این گزارش گروه خودروسازي سایپا موفق 
شد 42 هزار و 851 دستگاه انواع محصولات خانواده 
X100، تیبا، تیبا2، ســاینا، کوییك، ســراتو، انواع 
وانت نیسان و سایر خودروهاي تجاري نیمه سنگین 
و ســنگین را در مدت فوق الذکر تولید کرده و عنوان 

خودروساز برتر کشور را از آن خود کند.
ســایپا به  عنوان خودروساز برتر کشور طي دو ماهه 
نخست امســال نیز بالغ بر 57 هزار دستگاه خودرو 
تولید کرده اســت. گفتني است گروه سایپا آخرین 
بار در تیرماه ۹7 و پیش از اعمال رســمي تحریم ها 
و محدودیت هاي بین المللي موفق شــده بود بیش 
از 40 هزار دســتگاه خودرو در بــازه زماني یکماهه 
تولید کند که در اردیبهشت ۹8 این رکورد 10 ماهه 

شکسته شد.
گروه خودروســازي ســایپا در حالي توانسته عنوان 
خودروســاز برتر کشــور را از آن خود کند که طي 
یکســال گذشــته موانع و مشــکلات فراواني نظیر 
افزایش قیمت ارز و رشد بي سابقه قیمت تمام شده، 
کمبود نقدینگي مورد نیاز تولید، وجود موانع فراوان 
در زمینــه واردات مواد اولیــه و قطعات برخوردار از 
فناوري هاي پیشرفته و محدودیت نقل و انتقال بانکي 
بین المللي فراروي جریان تولید وجود داشته است، اما 
سایپا با حمایت های وزارت صنعت، معدن و تجارت و 
اجرای تدابیر این وزارتخانه و نیز برنامه ریزي و اتخاذ 
روش هاي اصولي در ســطح گروه؛ توانست در زمینه 

اجراي راهبرد ملی »رونق تولید« موفق عمل کند.
بر همین اســاس گروه صنعتي ســایپا طي دو ماهه 
سالجاري؛ در مجموع  57 هزار و ۹57 دستگاه انواع 
خودرو تولید و میزان 28 هزار و 676 دستگاه خودرو 

به فروش رسانده است.
بر اســاس این گزارش در دوره مورد بررســي؛ گروه 
صنعتي ســایپا در مجموع تعــداد 57 هزار و ۹57 
دستگاه انواع خودرو در گروه پراید، تیبا، سراتو، آریو 

S300  و چانگان CS35 تولید کرده است. 
همچنیــن در دوره مذکور تعــداد کل فروش انواع 
خــودرو در این شــرکت به میــزان 28 هزار و 676 
دستگاه گزارش شده که درآمد حاصل از فروش این 

تعداد خودرو در شرکت سایپا طي مدت مورد بررسي 
بیش از ۹ هزار و ۹4۹ میلیارد ریال بوده است.

این گزارش حاکی اســت در میــان تولیدات گروه 
خودروسازي سایپا؛ طي مدت مذکور 2۹ هزار و8۹1 
دستگاه خودرو پراید تولید و بیش از 14 هزار و861  
دســتگاه به فروش رسید که درآمد حاصل از فروش 
این خودرو در این مدت حدود 3 هزار و 637 میلیارد 
ریال بوده اســت. ضمن  آنکه میانگیــن نرخ فروش 
ایــن خودرو حدود 244 میلیــون و 756 هزار ریال 

مي باشد. 
بر همین اساس این خودرو توانست 52 درصد از کل 
تولید و 52 درصد از کل تعداد فروش شرکت سایپا را 
به خود اختصاص دهد  که سهم بیش از 37  درصدي 
از مبلغ ریالي حاصل از فروش محصولات شرکت را از 

آن خود کرده است.
تیبا دومین خودروي تولیدي این شــرکت نیز طي 
دوره مذکور توانست بیش از 25 هزار و 505 دستگاه 
تولیــد و تعداد  11 هزار و 163 دســتگاه به فروش 
رساند که درآمد حاصل از فروش آن در دوره مذکور 
بالــغ بر 3 هــزار و  4۹5 میلیارد ریال بوده اســت. 
میانگین نرخ فروش خــودروي پراید در دوره مورد 
بررســي حدود 313  میلیون و 104 هزار ریال بوده 

است.
به این ترتیب این خودرو توانست در مدت مذکور 44 
درصد از کل تعداد تولیــد و 3۹ درصد از کل تعداد 
فروش را به خود اختصاص دهد که از لحاظ ارزشــي 
نیز 35 درصد از کل درآمد حاصل از فروش شــرکت 

را شامل مي  شود.
بر اســاس گزارشي که ســایت کدال بورس تهران 
منتشر کرده است؛ طي 2 ماهه سالجاري تعداد 84۹ 
دستگاه خودرو ســراتو تولید و تعداد 653 دستگاه 
از ایــن خودرو به فروش رســید که درآمد حاصل از 
فروش این خودرو در دوره مورد بررســی حدود  یك 
هزار و 26۹ میلیارد ریال بوده است. بر همین اساس 
میانگیــن نرخ فروش خودرو ســراتو در مدت مورد 
اشــاره مبلغ یك میلیارد و ۹43 میلیون و 713 هزار  

ریال گزارش شده است. 
به موجب این گزارش خودرو سراتو توانست در مدت 
فوق الذکر یك درصد از کل تولید شــرکت سایپا و 2 
درصــد از کل تعداد فروش محصولات این شــرکت 
را به خــود اختصاص دهد و ســهم 13 درصدی از 
مبلــغ ریالی حاصل از فــروش محصولات را در کل 

شرکت کسب کند. بررســی گزارش عملکرد گروه 
خودروسازي سایپا در مدت مورد بررسي حاکی از آن 
است که در این دوره  تولید خودرو آریو S300  صفر 
بوده اســت، اما تعداد 2۹8  دستگاه از این خودرو که 
در انبار موجود بوده است؛ به فروش رسیده که درآمد 
حاصــل از فروش این محصــول در این دوره حدود 
168 هــزار و 43۹ میلیارد ریال بوده و میانگین نرخ 
فروش این خودرو در سالجاری حدود 565 میلیون و 

231 هزار ریال گزارش شده است. 
بر همین اساس خودرو آریو S300 در 2 ماهه سال 
۹8 توانســت سهم  یك درصدی از کل تعداد فروش 
این شرکت را کســب کند که سهم آن از کل مبالغ 

ریالی حاصل از فروش شرکت نیز 2 درصد است.
بر اســاس این گــزارش که در ســایت کدال بورس 
تهران منتشر شده؛ خودروي چانگان CS35  نیز در 
مدت مورد بررســي از وضعیت تولید و فروش نسبتا 
خوبي برخوردار بود. این خودرو طي 2 ماه سالجاري 
حدود هزار و 552 دستگاه تولید و حدود هزار و 541 
دســتگاه به فروش رسیده است که درآمد حاصل از 
فروش آن بیش از یك هزار و 268  میلیارد ریال بوده 
و میانگیــن نرخ فروش این خــودرو نیز حدود 822  
میلیون و ۹11 هزار ریال شــده است.  به این ترتیب 
خودرو چانگان توانســت در مدت مذکور 3 درصد از 
کل تعداد تولید و 5 درصد از تعداد کل فروش و 13 
درصد از کل درآمد ریالي حاصل از فروش این گروه 

خودروسازي را از آن خود کند. 
زامیاد؛ پرپتانسیل ترین شرکت خودرویي در 

بازار بورس 
این گــزارش حاکیســت؛ ســهام زامیــاد یکي از 
شرکت هاي زیرمجموعه گروه خودروسازي سایپا در 
بازار بورس و اوراق بهادار تهران طي هفته هاي اخیر با 

رشد بسیار خوبي مواجه شده است.
با توجه بــه عملکرد مثبت زامیاد در ســالجاري از 
نظــر تولید و فروش محصول و افزایش 73 درصدي 
درآمدهاي این شــرکت نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته؛ سهام زامیاد بیشترین میزان رشد را در بازار 

بورس کشور تجربه کرد.
طي روزهاي گذشته نیز سهام زامیاد در کنار رادیاتور 
ایران از دیگر شرکت هاي اقماري سایپا پربازده ترین 

سهام گروه خودرویي لقب گرفت.
گفتنــي اســت ســهام خودروســازان بــه  ویژه 
شــرکت هاي گروه خودروسازي ســایپا در کانون 

جدول آمار تولید و فروش انواع محصولات شرکت سایپا در سال 1397
سهم از کل )درصد(دوره یک ماهه منتهی به 1397/12/29شرح

نرخ فروش تعداد فروشتعداد تولیدنام محصول
)ریال(

مبلغ فروش 
)میلیون ریال(

 سهم از کل 
 سهم از کلسهم از کل تعداد فروشتعداد تولید

 مبلغ فروش
29,8911۴,8612۴۴,7۵6,2083,637,322۵2۵237پراید
2۵,۵0۵11,163313,10۴,2733,۴9۵,183۴۴393۵تیبا

8۴96۵31,9۴3,713,6291,269,2۴۵1213سراتو
S3000298۵6۵,231,۵۴۴168,۴39012آریو

cs3۵ 1,۵۵21,۵۴1822,911,7۴61,268,1073۵13چانگان
بدنه هاي 
16016069۵,306,2۵0111,2۴9011صادراتي

SKD۵7,9۵728,676۴,۵8۵,023,6۵09,9۴9,۵۴۵100100100
7,772,063100,00100,00100,00جمع

معصومه صالحي

سهام خودروسازان؛ موتور رشد بورس

سایپا خودروساز اول کشور شد



41

98
ت  

ش
یبه

رد
 - ا

 3
ه  6

مار
  ش

م -
هار

ل چ
سا توجه ســرمایه گذاران بورس قرار دارد و با توجه  به 

روند صعودي و رو به  رشــد فعالیت هاي شرکت هاي 
خودرویــي در زمینه تولیــد و عرضه محصولات به  
بازار؛ نقش بسیار زیادي در جذب سرمایه به بورس 

ایفا مي کند.
تدوین استراتژي هاي جدید سایپا با رویکرد 

ارتقاء بهره وري
در همین راستا مدیرعامل گروه خودروسازي سایپا از 
تدوین سیاست ها و استراتژي هاي جدید در این گروه 
بــا محوریت حفظ و ارتقاء بهره وري خبر داد و گفت: 
با اجراي این برنامه ها؛ فرآیند اقدامات در ســایپا به  

سمت بهبود کلي حرکت خواهد کرد.
بــه گفته وي گروه ســایپا با اجراي سیاســت هایي 
نظیر ارتقاء بهره وري نیــروي کار، کاهش هزینه ها، 
انجام پروژه هاي مؤثر، حذف موازي کاري ها و ســایر 
روش هاي موجود تلاش مي کنــد راندمان عملکرد 
مجموعــه را در همه حوزه ها بــه  ویژه جلب رضایت 
مشتریان ارتقاء دهد. این در حالي است که بسیاري 
از مشــکلات اقتصادي کشــور با اتخاذ تصمیمات 
مبتني بر افزایش بهره وري، صرفه جویي در هزینه ها 
و استفاده حداکثري از منابع و امکانات داخلي قابل 

رفع خواهد بود.
وي به راه اندازي پویش ملي داخلي ســازي قطعات 
خودرو توسط گروه خودروســازي سایپا اشاره کرد 
و گفت: تلاش مي کنیم با اســتفاده از ظرفیت هاي 
موجــود در مراکز علمــي و پژوهشــي، حوزه هاي 
دانشگاهي و تحقیقاتي و شــرکت هاي دانش بنیان 
ایراني؛ طراحي، ساخت و تجاري سازي انواع قطعات 
و متعلقــات مربوط به خودرو را در داخل تولید کرده 

و زمینه افزایش بهره وري اقتصادي را فراهم کنیم. 
مدیرعامل گروه سایپا گفت: پایش مداوم فرآیندها، 
کنتــرل فعالیت ها، اجراي سیاســت هاي مبتني بر 
چابك سازي و توســعه هم افزایي از جمله مهمترین 
رویکردهاي در دســت اجرا در گروه خودروســازي 

سایپا است.
سایپا مدل موفق بهره وري در صنایع کشور 

این در حالي اســت که رئیس سازمان ملي بهره وري 
ایران نیز با اشاره به عملکرد گروه خودروسازي سایپا 
در زمینــه افزایش بهره وري گفــت: در میان صنایع 
کشــور؛ سایپا به  خوبي توانســته دستورالعمل هاي 

مختلف بهره  وري را به اجرا درآورد.
 ایــن خودروســاز طي ســالیان گذشــته در حوزه 
بهره وري فعالیت هاي مســتمر و منسجمي داشته و 
همواره به  عنوان یك مــدل موفق در ردیف صنایع 

کشور مطرح بوده است.

پهلواني در بازدید از نمایشــگاه بهره وري گروه سایپا 
ادامــه داد: در گروه خودروســازي ســایپا جوانان و 
متخصصان با انگیزه، خلاق و مبتکر فعالیت مي کنند 
که توانســته اند با اســتفاده از ظرفیت هاي داخلي و 
کمترین هزینه؛ نوآوري و پروژه هاي بهبود مؤثري را 
به  اجرا درآورند. در همین راســتا دبیرخانه بهره وري 
ســایپا عملکرد بسیار منســجم و مناسبي داشته و 
توانسته مشارکت همه واحدهاي مختلف سازمان را 

در اجراي پروژه هاي بهره وري جلب کند.
سایپا رکورددار تولید خودرو در شرایط سخت 
بر اســاس این گزارش ســایپا تحویــل خودروهاي 
معوق مشــتریان خود را به  صورت روزانه و مستمر 
به اجرا درآورده و در کنار دســتیابي به موفقیت در 
برنامه افزایش تولید؛ به  دنبال پاسخگویي به نیازهاي 
موجود در بازار اســت. در واقع کســري چند قطعه 
داراي فناوري پیشــرفته یا هاي تك که فناوري آن 
در اختیــار یك منبع خارجي اســت؛ موجب ناقص 
ماندن تعدادي از محصولات گروه ســایپا شده که با 
برنامه ریزي هاي صورت  گرفته، این شرکت در حال 
تأمین قطعات مذکور است و این خودروها به  محض 
رفع کسري تحویل مشتریان خواهند شد. در همین 
راســتا رئیس هیأت مدیره گروه خودروسازي سایپا 
مي گوید: تمامي خودروهاي داراي کســري قطعات 
پیشرفته در این مجموعه در حال تکمیل شدن است 
و به  محض رسیدن به مرحله تجاري؛ به بازار عرضه 

خواهند شد.
به گفته وي با توجه به شــعار امســال یعني رونق 
تولید؛ گروه ســایپا با هدف حفــظ جریان تولید، 
جلوگیري از توقف خطوط و فعالیت زنجیره تأمین 
مأموریت تولیــدي خود را به  اجــرا درآورده و از 
ابتداي سال تاکنون به  دلیل دستیابي به بالاترین 
تیراژ تولید؛ توانسته جایگاه خودروساز برتر کشور 

را از آن خود کند.
رئیس هیأت مدیره گروه خودروســازي سایپا با بیان 
اینکه کمبود چند قطعه برخوردار از فناوري پیشرفته 

به  دلیل تحریم ها و محدودیت هاي رخ داده، افزود: با 
توجه به جلسات مستمر مدیریت ارشد گروه سایپا و 
سازندگان فعال در زنجیره تأمین؛ این مشکل تحت 
پایــش و کنترل قرار دارد و تلاش ما این اســت که 
بتوانیم در کمترین زمان ممکن خودروهاي موجود 

در پارکینگ ها را به سطح تجاري برسانیم.
نجفیــان گفت: اقدام ســایپا در تولیــد بدون وقفه 
محصولات موجب استفاده کامل از زمان و بهره وري 
ناشي از تولید شده و از توقف فعالیت زنجیره تأمین 

نیز جلوگیري کرده است.
تولید در سایپا رونق گرفته است

طــي ماه هاي اخیر تولید خودرو در ســایپا افزایش 
یافته و شــاهد رونق گرفتن فعالیت ها در این شرکت 
خودروساز هســتیم. عزیز اکبریان نماینده مجلس 
شــوراي اســلامي نیز در بازدید از خطــوط تولید 
شرکت ســایپا و دیدار با مدیرعامل و مدیران ارشد 
ایــن گروه افزود: برنامه افزایــش تولید محصول در 
گروه خودروسازي سایپا طراحي شده که با دستیابي 
به اهداف آن؛ زمینه رشــد عرضه خــودرو به بازار و 
پاســخگویي به تعهدات قبلي و نیازهاي موجود نیز 
فراهم خواهد شــد. در همین راستا مجلس شوراي 
اســلامي در حال تدوین گزارشــي از فعالیت هاي 
خودروسازان به  ویژه سایپا براي ارائه به رئیس جمهور 
و رئیس مجلس اســت تا با ارائه راهکارهاي جدید؛ 
شــعار رونق تولید در سالجاري محقق شود. نماینده 
مــردم کــرج در مجلس شــوراي اســلامي گفت: 
نشســت هاي مختلفي با وزراي اقتصادي و معاونان 
رئیس جمهور براي بهبود فعالیت در صنعت خودرو 
برگزار شده و ضرورت حمایت و تدوین قوانین جدید 
براي رشــد تولید در این صنعت مــورد تأکید قرار 

گرفته است.
به گفته اکبریان صنعت خــودرو نیازمند همکاري 
همه جانبــه دولت، مجلس و بانك مرکزي اســت تا 
تســهیلات ارزان  قیمت با هدف حمایت از تولید در 

اختیار این صنعت قرار گیرد.
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SKDچانگان CS35آریو S300سراتوتیباپراید

تعداد تولیدنام محصولردیف
1۴,861پراید1
11,163تیبا2
6۵3سراتو3
۴S300 298آریو
۵CS35 1,۵۴1چانگان
6SKD160

317,787جمع

تعداد تولید هریک از محصولات سایپا
تعداد فروشنام محصولردیف

1۴,861پراید1
11,163تیبا2
6۵3سراتو3
۴S300 298آریو
۵CS35 1,۵۴1چانگان
6SKD160

297,320جمع

تعداد فروش هریک از محصولات سایپا

سهم از کل 
تعداد تولید

سهم از کل 
تعداد فروش

سهم از کل 
مبلغ فروش
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نفت ایرانول در ســال 97 به رکــورد فروش 170 
میلیون لیتر انواع روغن موتور به مبلغی حدود 21 

هزار میلیارد ریال دست یافت.
عیسی اسحاقی مدیرعامل شرکت نفت ایرانول ضمن بیان 
مطلب فــوق گفت: این ارقام برای ســال قبل از آن150 
میلیون لیتر به ارزش فروش حدود 13 هزار میلیارد ریال 
بوده و سهم بازار از 27 درصد به بیش از 30 درصد رسید.
وی افزود: ما بر اســاس اســتراتژی 8 ســاله ای که برای 
ایرانــول تدوین شــده؛ پیش می رویم. در همین راســتا 
خوشــبختانه توانستیم طي 6 سال رکورد تولید، فروش و 
صادرات روغن موتور ســهم بازار و سود را بشکنیم و سال 
۹7 بر اساس این استراتژی پیش رفتیم. همچنین فروش 
مقــداری انواع روغــن موتور حــدود 20 درصد و فروش 
 مبلغی کل حدود 65 درصد نســبت به سال ۹6 افزایش 

یافت.
وی در پاسخ به این سوال که علت کاهش صادرات ایرانول 
در ســال ۹7چه بود؟ گفت: بر اساس بخشنامه شستا ما 
طي 6 ماهه اول ســال گذشته به رغم افزایش قیمت ارز؛ 

صادرات مان با کاهش زیادی مواجه بود.
اســحاقی تصریح کرد: با توجه بــه کاهش صادرات طي 6 
ماهه اول ســال گذشته اما با افزایش فروش داخلی سعی 
کردیم تا سود را جبران کنیم که خوشبختانه طي ۹ ماهه 
اول سال ۹7 با رشد 65 درصدی سود نسبت به سال ۹6 

مواجه شدیم.
وی در مورد پیش  بینی سود ایرانول طي 12 ماه سال ۹7 
گفت: هنوز این سود قطعی نشده است، اما مصوبه هیات 
دولت که در اسفند قطعی شد و بر اساس این مصوبه نرخ 
خوراک از آبان ماه )یعنــی 5 ماه قبل( از نرخ ارز 4200 
به نیمایی تبدیل شــد و فروش محصولات نهایی افزایش 
قیمتی نداشت. در همین راستا ما بیش از 3 هزار میلیارد 

 ریال به دلیل داشتن دو پالایشــگاه مابه التفاوت خوراک 
پرداخت کردیم که همین موضوع ســود ما را به شــدت 
تحت تاثیر خود قرار داد و در ســالی که حمایت از تولید 
داخل بود و بیشترین فروش داخلی را داشتیم؛ بیشترین 

ضربه را خوردیم.
وی درباره پیش بینی ســال ۹8 گفــت: صنعت روانکاران 
از ســال ۹3 تاکنون به رغم افزایش هزینه ها، دستمزدها، 
قیمت ملزومات و ادتیوها تنها ۹ درصد افزایش قیمت طي 
5 سال گذشته داشت؛ لذا انتظار می رود با کار کارشناسی 
کــه وزارت صمت انجام داده اســت، بتوانیــم با دریافت 
افزایش قیمت مناســب اجازه ندهیم تــا بازار انواع روغن 

موتور با مشکل مواجه شود.
اســحاقي یکــی از مهمتریــن  دارایی ها  و ســرمایه هاي 
ایرانول را ســهم بازار بالای 30 درصد ایرانول دانســت و 
اظهارامیدواری کرد که بر اســاس استراتژی تدوین شده 
تا ســال 1400 فروش انواع روغن موتور این شرکت را به 

بیش از 200 میلیون لیتر برسانیم.
وی در پاسخ به کاهش خام فروشی بیس اویل )روغن پایه( 
گفت: میزان صادرات بیس اویل را از 140 هزار تن ســال 

۹4 به 30 هزار تن در سال گذشته کاهش دادیم.
مدیرعامل شــرکت نفت ایرانول در پایــان گفت: انتظار 
مي رود در ســالی که به نام رونق تولید نامگذاری شــده 
است، بوروکراســی اداری ثبت ســفارش، گواهی تائید 
آماری بانك مرکــزی و ترخیص کالا توســط گمرکات 
کشور تسهیل شود و قوه قضائیه نیز در برخورد با افرادی 
کــه در بخش های مختلف به شــرکت ها ضربه زده اند یا 
پول آنها را به یغما برده اند؛ کمك کند تا طولانی شــدن 
روند حقوقی موجب کاهش سرمایه در گردش شرکت ها 
نشود. خوشبختانه در این زمینه رئیس جدید قوه قضائیه 

قول هایی داده که در انتظار آثار آن هستیم.

رکورد فروش ایرانول
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نهمین مجمع عمومی عادی سالیانه همراه اول با حضور بیش از 94 
درصد سهامداران برگزار و سود تقسیمی برای هر سهم 3125 ریال 

اعلام شد.
به گزارش خبرنگار ما؛ در این مراســم پس از اســتماع گزارش حسابرس و 
نظرات ســهامداران؛ درباره تعیین سود تقسیمی، پاداش و حق جلسه هیات 
مدیره تصمیم گیری شــد. بر همین اساس مقرر شد پاداش اعضای حقوقی 
هیات مدیره بدون تغییر و همچون سال گذشته باشد. همچنین با نظرخواهی 
از سهامداران حاضر و استماع سخنان هیات رئیسه؛ با توزیع سود 3125 ریالی 
 بابت هر سهم موافقت و مقرر شد سود سهامداران حقیقی از اواخر اردیبهشت ماه 

واریز شود. 
بر اساس این گزارش در این مجمع پس از قرائت گزارش هیات مدیره برای 
ســال مالی منتهی به اسفند ۹7 و نظر حســابرس و بازرس قانونی شرکت؛ 
صورت های مالی تصویب و بنا به پیشــنهاد هیات مدیره مقرر شــد از 3565 
ریال سود محقق شده هر سهم 3125 ریال معادل 87 درصد برای هر سهم 
توزیع شــود و مابقی سود انباشته برای افزایش سرمایه 100 درصدی لحاظ 

شود.
حمید فرهنگ مدیرعامل شرکت ارتباطات سیار ایران در این مراسم گزارش 
جامعی از عملکرد ســال ۹7 شــرکت ارائه کرد و با یادآوری اینکه سالجاري 
سال »رونق تولید« نامگذاری شده است، اظهارداشت: در همین ابتدای سال 
جدید توانستیم گام بلندی در حمایت از تولید سیم کارت های داخلی برداریم 

که امیدواریم اقدامی درخورِ نام این سال باشد.
مدیرعامل همراه اول با بیان اینکه امید است در این سال با حمایت همکاران 
همراه اولی و سهامداران  بتوانیم سهمی در تحقق این شعار ایفا کنیم؛ به ارائه 
گزارش عملکرد سال مالی قبل پرداخت و گفت: همراه اول توانست با دو پله 

صعود به نسبت سال ۹6؛ به جایگاه 17 دنیا از نظر تعداد مشترکان برسد.
وی تصریح کرد: همراه اول در سال ۹7 با جذب بیش از 8.3 میلیون مشترک 
جدید به سهم بازار 60.1 درصدي دست یافت و توانست ضمن توسعه کمی و 
کیفی شبکه ارتباطی و افزایش سهم ترافیك در نسل LTE(4(  به 61 درصد 
و ثبت رکورد 541۹ ترابایت مصرف روزانه دیتا بدون در نظر گرفتن ترافیك 

TD-LTE مبین نت؛ برتری خود را در بازار رقابتی همچنان حفظ کند.
مدیرعامل شــرکت ارتباطات ســیار ایران با اشــاره به فروش حدود 110 
میلیون ســیم کارت تاکنون درباره مشترکان نسل  های جدید ارتباطی این 
اپراتــور ابــراز کرد: حــدود 12.1 میلیون مشــترک   G4 و 16.1 میلیون 
مشــترک  G3 در شــبکه داریم. وی با تأکید بر داشتن جایگاه بزرگترین 
شــبکه پهن باند کشــور با 32 میلیون مشترک دیتا در بازه زمانی سه ماهه 
 G3  20800 سایت ،G4  خاطرنشان کرد: در حال حاضر با 1۹700 سایت

و 31100 سایت  G2 پوشش شهرهای کشور را به 100 درصد رسانده ایم 
 LTE در شبکه همراه اول 41 درصد و سهم ترافیك LTE و ضریب نفوذ

نیز 60 درصد است.
ارائه 50 محصول و خدمت در سال گذشته

مدیر عامل همراه اول از دو اقدام مهم در راستای افزایش ظرفیت پهنای باند 
شبکه خبر داد و عنوان کرد: سال گذشته روی باند فرکانسی 1800 به میزان 
5 و 7.5 مگاهرتز به ترتیب به استان ها و تهران اختصاص دادیم و همچنین 
روی باند 2600 نیز افزایش ظرفیتی 5 مگاهرتزی را داشــتیم که در نتیجه 

سرعت دیتا همراه اول رشد و بهبود قابل توجهی داشت.
فرهنگ از ارائه 50 محصول و خدمت در سال گذشته خبر داد و یادآور شد: 
علاوه بر اینکه هر هفته یك محصول و خدمت را ارائه دادیم؛ بیش از 1500 

سرویس در حوزه خدمات ارزش افزوده پهن باند نیز تعریف و ارائه کردیم.
افزایش خدمت رسانی به روستاییان

وی با اشــاره به خدمات USO و WLL روســتایی بیان کرد: در این بخش 
توانســتیم 3570 ســایت و 25 دستگاه BSC از شبکه WLL را به شبکه 
همراه اول برگردانیم و توزیع بیش از 500 هزار سیم کارت روستایی داشته 

باشیم.
فرهنگ خاطرنشان کرد: رویکرد جدید همره اول تعامل حداکثری با ذینفعان 
به منظور برخورداری آحاد مردم از خدمات توسعه یافته و ارزشمند ارتباطی 
اســت. بر همین اساس ادغام شــبکه WLL در دستور کار قرار گرفت و در 
این راســتا ســرویس رومینگ ملی به روی اپراتورهای داخلی گشوده شد تا 
مشترکان اپراتورهای رقیب نیز از شبکه گسترده همراه اول بهره مند شوند.

کسب رتبه نخست شفافیت اطلاعات
مدیرعامل شرکت ارتباطات سیار ایران با بیان اینکه رتبه اول شفافیت مالی 
بین 303 شــرکت پذیرفته شده در بورس را داریم؛ اذعان  کرد: همراه اول در 
ســال ۹7 توانست علاوه بر پوشش 100 درصدی سود پیش بینی شده برای 
هر سهم؛ از نظر شفافیت اطلاعات نیز رتبه نخست را بین شرکت های پذیرفته 
شــده در بورس اوراق بهادار تهران کسب کند. همچنین در رتبه بندی 100 
شرکت برتر ایران نیز موفق شد رتبه 3 بیشترین سودآوری، رتبه 14 بیشترین 
درآمــد و رتبــه 8 بالاتریــن ارزش افزوده را از آن خود کند. وی با تشــریح 
دستاوردهای مالی همراه اول اظهارکرد: درآمد عملیاتی شرکت اصلی با 21 
درصد رشــد به 140402 میلیارد ریال و سود خالص شرکت هم با ۹ درصد 
افزایش به 34224 میلیارد ریال رســید؛ این در حالی است که سود خالص 
تلفیقی گروه و درآمد عملیاتی تلفیقی نیز به ترتیب 21 و 22 درصد رشــد 
داشتند. فرهنگ همچنین هزینه های سرمایه ای در سال گذشته را 2۹550 

میلیارد ریال عنوان کرد.

در مجمع عمومی عادی سالیانه اعلام شد

همراه اول 3۱۲5 ریال سود برای هر سهم تقسیم می کند
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قانون بودجه ســالجاری 8 تکلیف را بر عهده شبکه 
بانکی قرار داده که براســاس بخشنامه بانک مرکزی 

بانک ها مکلف به اجرای این 8 مصوبه هستند.
شبکه بانکی کشور مطابق با قانون بودجه سال ۹8 مکلف شده  
تکالیفــی را انجام دهد و بر همین اســاس بانك مرکزی اهم 
تکالیف شبکه بانکی کشور مقرر در قانون بودجه سال ۹8  کل 
کشور را به بانك هاي سراسر کشور به شرح زیر ابلاغ کرده است:
پذیرش قراردادهای نفتی به عنوان وثیقه تسهیلات

بند )ط( تبصره )1( ـ اصل قرارداد شرکت های اکتشاف و تولید 
داخلی تأیید صلاحیت شــده با شرکت ملی نفت ایران برای 
توســعه میادین و تولید نفت، گاز و فرآورده های نفتی و اصل 
قرارداد خرید نفت شــرکت ملی نفت ایران از این شرکت ها و 

عواید حاصل از قراردادهای موصوف به عنوان وثیقـــه و تضـــمین بازپرداخت اصـل و 
سـود تسـهیلات دریافتی شرکت های مذکور از بانك ها قابل پذیرش است. بانك مرکزی 
جمهوری اسلامی ایران و بانك های عامـــل سازوکار و تسهیلات لازم برای اجرای این 
بند را فراهم می کنند. این حکم طـرح های پالایشگاهی و پتروشـیمی جدید را نیز که 

در مرحله أخذ تامین مالی خارجی )فاینانس( هستند؛ شامل می شود.
صدور مجوز اعطای تسهیلات ارزی ـ ریالی

بند )الف( تبصره )4(ـ به بانك های عامل اجازه داده می شود در سال ۹8 از محل منابع 
در اختیار نسبت به اعطای تسهیلات ارزی - ریالی به موارد زیر اقدام کنند: 

1ـ ســرمایه گذاران بخش های خصوصی، تعاونی و نهادهــای عمومی غیردولتی برای 
طرح های توسـعه ای بالادسـتی نفت وگاز با اولویت میادین مشترک و جمع آوری گازهای 
همراه در راستای افزایش ضریب بازیافـت مخازن و احیای چاه های قدیمی دارای ذخایر 
نفتی درجا بدون انتقال مالکیت نفت وگاز موجود در مخازن و تولیدی از آنها؛ 2ـ  طرح های 
توسعه ای و زیربنایی سازمان های توسعه ای بخش صنعت ومعدن با مشارکت حـداقل 51 
درصدی بخش خصوصی و تعاونی با اولویت مناطق محروم و کمتر توسعه یافته بر اساس 
مزیت های منطقه ای؛ 3ـ سرمایه گذاران بخش های خصوصی، تعاونی و نهادهای عمومی 

غیردولتی بـرای طـرح های صنایع تکمیلـی و تبدیلی چغندرقند.
بند )ب( تبصره )4( ـ به بانك های عامل اجازه داده می شــود در ســالجاري از محل 
منابع در اختیار نسبت به اعطای تسهیلات ارزی - ریالی به سرمایه گذاران بخش های 
خصوصی، تعاونی و شهرداری ها برای طـرح های توسعه ای سازمان های توسعه ای و نیز 
انواع مختلف حمل ونقل درون و برون شهری و همچنین حمل ونقـل دریایی بدون انتقال 
مالکیت و با معرفی سازمان های توسعه ای و وزارت راه وشهرسازی و تضمین سازمان ها 
و شــرکت های تابعه و ذیربط این وزارتخانه و یا وزارت کشــور با تضمین سازمان امور 
شــهرداری ها و دهیاری های کشــور در قبال أخذ حق دسترسی یا فروش خدمات به 

استفاده کنندگان تا استهلاک اصل سرمایه وسود آن اقدام کنند.
وصول 30 درصد مطالبات مالیات دولت از اشخاص حقیقی وحقوقی

بند )ل( تبصره )6( ـ سازمان امور مالیاتی مکلف است در سال ۹8 با استفاده از پایگاه های 
اطلاعاتی موضوع ماده )16۹( مکرر قانون مالیات های مستقیم نسبت به تعیین تکلیف 
مطالبات تا پایان سال ۹7 مالیات دولت از اشخاص حقیقی وحقوقی اقدام کرده و حداقل 
30 درصد این مطالبات را وصول و به ردیف درآمدی 110113 جدول شماره )5( این 
قانون واریز کند. بانك ها و مؤسسات مالی و اعتباری در صورت عدم رعایت تکالیف فوق 
و سایر تکالیف مقرر در ماده )16۹( مکرر قانون مالیات های مستقیم و آئین نامه اجرایی 
آن علاوه بر جریمه های مزبور در قانون مالیات های مستقیم مشمول جریمه ای معادل 

2 درصد حجم ســپرده های اشخاص نزد بانك و مؤسسه مالی 
اعتباری در هر سال می شوند. این جریمه ها از طریق مقررات 

قانون مزبور قابـل مطالبـه و وصول خواهد بود.
ممنوعیت پرداخت سود به حساب دستگاه های اجرایي

بند )ح( تبصره )12( ـ 1 ـ دســتگاه های مشــمول ماده )2۹( 
قانون برنامه پنجســاله ششم توسعه مجاز به دریافت سود از 
حساب های بانکی )حســاب جاری، پشتیبان، سپرده گذاری 

کوتاه مدت، بلندمدت( مفتوح در بانك های دولتی و غیردولتی 
نیســتند. در اجرای این حکم بانك های دولتی و غیردولتی 
نیز مجاز به پرداخت ســود به حســاب دستگاه های اجرایي 
که فاقد قوانین ومقررات برای دریافت سود هستند؛ نیستند. 
بانك ها، شرکت های بیمه دولتی، سازمان بورس واوراق بهادار، 
صندوق ها، دانشــگاه ها و مؤسسات پژوهشی و دستگاه های 
مأذون از مقام معظم رهبری و هـر یك از دستگاه های اجرایي 
که در قوانین ومقررات و یا اساســنامه مجاز به دریافت ســود 

باشند؛ از شـمول ایـن حکـم مستثنی هستند.
2 ـ از ابتدای ســال ۹8 ســود دریافتی ناشی از سپرده های 
دارای مجوز دستگاه های مشمول به استثنای بانك ها، بیمه ها، 
ســازمان بورس واوراق بهادار، صندوق ها، نهادهای عمومی 
غیردولتی و دستگاه های مأذون از مقـــام معظـم رهبری به عنوان درآمد اختصاصی 
آن دستگاه محسوب و به حساب متمرکز خزانه وجـــوه درآمد اختصاصی واریز و به 
صورت 100 درصد دریافت و مطابق قوانین ومقررات مربوطه پرداخت می شود. هرگونه 
اقدام مغایر این حکم تصرف غیرقانونی در وجوه و اموال عمومی محســوب می شــود. 
دیوان محاسبات کشور موظف اسـت عملکرد این بند را هر شش ماه یك بار تهیه و به 

کمیسیون برنامه وبودجه ومحاسبات ارائه کند.
تهاتر بدهی اشخاص، دولت و بانک های صادرات، تجارت و ملت

بند )و( تبصره )16( ـ حسب تهاتر و تسویه بخشی از بدهی اشخاص حقیقی  وحقوقی به 
تضمین دولت به بانك های صادرات ایران، تجارت و ملت از محل واگذاری دارایی های 
غیرنقدی دولت که قبلًا تســویه شده است؛ بانك های فوق الذکر موظفند در صورتی 
که اصل و سود تا سررسید قرارداد تسهیلات اولیه توسط گیرنده تسهیلات به صورت 
یکباره )دفعتاً واحده( تســویه شود؛ نســبت به فك رهن، آزادسازی وثایق، خروج از 
فهرست مشـــتریان بدحسـاب و اقدام برای رفع ممنوع الخروجی ذینفعان هر یك از 
طرف های درگیر در استفاده از تســـهیلات مزبـــور اقدام کنند. منابع حاصل شده از 
اجرای این بند در ردیف درآمدهای شماره 310602 با عنوان »منابع حاصل از برگشتی 

از محل تسهیلات اعطایی )وجوه اداره شده(« واریز می شود.
ارائه گزارش تراکنش های بانکی مودیان به سازمان مالیاتی

بنــد )ح( تبصره )16( ـ به منظور افزایش شــفافیت تراکنش هــای بانکی، مبارزه با 
پولشویی و جلوگیری از فرار مالیاتی: 1- بانك مرکزی مجاز است ظرف مدت یکماه 
پس از لازم الاجرا شدن این قانون حساب های بـانکی اشـخاص حقیقی فاقد شماره 

ملی و افراد حقوقی فاقد شناسه ملی را مسدود کند.
2- تمامي بانك ها و مؤسســات مالی واعتباری موظفند بر اساس درخواست سازمان 
امور مالیاتی فهرســت حســاب های بانکی و اطلاعات مربوط به کلیه تراکنش های 
بانکی )درون بانکی و بین بانکی( مؤدیان را به صورت ماهانه در اختیار سازمان امور 

مالیاتی قرار دهند.
3- بانك مرکزی با تصویب شورای پول واعتبار برای شفافیت تراکنش های بانکی به 
صورت یکسان یا متناسب با سطح فعالیت اشخاص حقیقی از نظر عملکرد مالی حد 
آستانه ای )سقفی( را تعیین کند و انتقال وجه با مبلغ بالاتر از حد آستانه )سقف( را 
برای اشخاص حقیقی از طریق تمامي تراکنش های بانکی )درون بانکی و بین بانکی( 
و سـایر ابزارهای پرداخت مشروط به درج )بابت( و در صورت نیاز به ارائه اسناد مثبته 
کند. اشخاص حقیقی که از حسـاب بانکی خود استفاده تجاری می کنند؛ می توانند با 
دریافت شناسه )کد( اقتصادی و اتصـال حساب بانکی خود به شناسه )کد( اقتصادی 

از شمول مفاد این جزء مستثنی شوند.
استقرار سامانه حسابداری قیمت تمام شده

بنــد )الــف( تبصره )20( ـ در اجــرای بودجه ریزی مبتنی بر 
عملکرد، تمامی دســتگاه های اجرایي موضوع ماده )5( قانون 
مدیریت خدمات کشوری از جمله بانك ها و شرکت های دولتی، 
مکلفند در سالجاري نسبت بـه تکمیل و اسـتقرار کامل سامانه 

)سیستم( حسابداری قیمت تمام شده اقدام کنند.

بانک مرکزی ابلاغ کرد؛

۸ تكلیف بانک ها در بودجـــه ۹۸

۹۸
بودجـه
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بخش خصوصي به منظور اصلاح سیاســت هاي ارزي؛ 6 پیشنهاد را به 
رئیس کل بانک مرکزي ارائه داد. دســتگاه هاي دولتي و بخش خصوصي 
این روزها در جلســات مختلف گردهم مي آیند تا بتوانند براي عبور از 
تنگناهاي ایجاد شــده؛ راهکارهاي مختلف را بررسي کنند. در همین 
راستا بررسي مسائل ارزي در دستور کار نشست هیات رئیسه اتاق ایران 

با رئیس کل بانک مرکزي قرار گرفت.
در نشســت هیات ر ئیسه اتاق ایران با رئیس کل بانك مرکزي وضعیت دلار 4200 
توماني، رســیدگي به وضعیت ممنوعیت هاي صادراتي و وارداتي و تجدیدنظر در 
مورد دریافت تعهدهاي ارزي از صادرکنندگان بررسي شده بود. حال غلامحسین 
شــافعي رئیس اتاق بازرگاني ایــران در نامه اي خطاب به دکتر عبدالناصر همتي 
رئیس کل بانك مرکزي 6 پیشــنهاد را براي اصلاح سیاســت هاي ارزي در حوزه 
صادرات غیرنفتي ارائه داده است. موارد پیشنهادي اتاق بازرگاني، صنایع، معادن 
و کشــاورزي ایران به منظور بازبیني سیاســت هاي ارزي کشور در حوزه صادرات 

غیرنفتي است.
در اولین پیشنهاد این نامه به مهلت رفع تعهد ارزي صادرکنندگان اشاره شده است. 
در این بند شافعي از همتي خواسته تا بازه زماني رفع تعهد ارزي را تا پایان شهریور 
ماه ســال ۹8  تمدید کند. در این بند آمده اســت: »با توجه به مشــکلات موجود 
و بخشــنامه هاي متعدد در ســال ۹7 امکان رفع تعهد ارزي براي تمامي کالاهاي 
صادراتي به روش هاي مورد قبول بانك مرکزي خصوصا از طریق واردات در مقابل 
صادرات خود یا واگذاري به سایر واردکنندگان به استثناي محصولات پتروشیمي 
و میعانات گازي به مدت 6 ماه تا پایان شهریور ماه سالجاري تمدید شود. بنابراین 
صادرکنندگاني که در بازه زماني موصوف نسبت به رفع تعهد ارزي خود اقدام کنند؛ 

تعهدات قانوني خود را ایفا کرده  اند.«
دومین پیشــنهاد مربوط به اخذ مالیات از صادرکنندگان اســت. شافعي از بانك 
مرکزي خواسته تا فهرست صادرکنندگاني را که رفع تعهد ارزي نکرده اند؛ براي اخذ 
مالیات به سازمان امور مالیاتي کشور ارسال کند. در این بند پیشنهادي آمده است: 
»با توجه به تفویض اختیار شورایعالي اقتصادي سران قوا به بانك مرکزي مبني بر 
احراز بازگشت ارزهاي صادراتي به چرخه اقتصادي کشور؛ پیشنهاد مي شود بانك 
مرکزي با رعایت بند فوق )پیشنهاد اول( فهرست صادرکنندگاني را که رفع تعهد 
ارزي )به صورت کامل یا بخشــي( نکرده اند؛ به ســازمان امور مالیاتي کشور براي 
اخذ مالیات ارسال کند. شایان ذکر است محرومیت صادرکنندگان از معافیت هاي 
مالیاتي منوط به اعلام بانك مرکزي مبني بر عدم رفع تعهد ارزي و متناسب با آن 

در نظر گرفته شود.«
ســومین پیشنهاد شافعي به همتي در خصوص اســترداد مالیات بر ارزش افزوده 
صادرکنندگان اســت. در این نامه با اشــاره به مهلت 30 روزه استرداد مالیات بر 
ارزش  افزوده، درخواست شده است بانك مرکزي با اعلام ماهانه رفع تعهدات ارزي 
صادرکنندگان به سازمان امور مالیاتي؛ زمینه بازپرداخت مالیات بر ارزش افزوده به 

صادرکنندگان رفع تعهد کرده را فراهم کند. مشروح این پیشنهاد به این شرح است: 
»سازمان امور مالیاتي کشور در بخشنامه اخیر خود استرداد مالیات بر ارزش افزوده 
صادرکنندگان را منوط به برگشت ارز حاصل از صادرات کرده که برخلاف قانون 
رفع موانع تولید رقابت پذیر و قانون احکام دائمي برنامه هاي توســعه کشور است. 
در بخشــنامه یاد شده بر رعایت ماده 34 قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر تاکید 
شــده و مهلت اســترداد مالیات بر ارزش افزوده حداکثر 30 روز تعیین شده است. 
به این ترتیب با توجه به مهلت برگشــت ارز ظرف مدت 3 ماه؛ اســترداد مالیات بر 
ارزش افزوده در خوشــبینانه ترین حالت 4 ماه زمان خواهد برد. خواهشمند است 
با اعلام ماهانه رفع تعهدات ارزي صادرکنندگان به ســازمان امور مالیاتي زمینه 
بازپرداخت مالیات بر ارزش افزوده به صادرکنندگان رفع تعهد کرده را فراهم کنید.«
پیشنهاد چهارم رئیس اتاق بازرگاني ایران؛ کاهش کفایت برگشت ارزش پروانه هاي 
صادراتي با توجه به هزینه هاي تحمیلي ناشي از تحریم هاي اقتصادي و همچنین 

قیمت هاي غیرواقعي پایه صادراتي در بسیاري از کالاهاست.
همچنین در پیشــنهاد پنجم خواسته شده تا مهلت بازگشت ارزهاي صادراتي از 
سه ماه فعلي به 6 ماه )براي اقلام کشاورزي(، ۹ ماه )براي سایر گروه هاي کالایي(، 
12 ماه )براي فرش و صنایع دســتي( و یکســال از زمان ارائه صورت وضعیت براي 
صادرات خدمات فني ومهندســي تغییر کند و بــراي صادرکنندگاني که زودتر از 
موعد مقرر نســبت به برگشت ارزهاي صادراتي خود اقدام کنند؛ مشوق هایي در 

نظر گرفته شود.
بر اساس این بند: »با توجه به دغدغه صادرکنندگان براي بازگشت ارزهاي صادراتي 
ظرف مدت 3 ماه و با توجه به سخت تر شدن تحریم هاي اقتصادي؛ پیشنهاد مي شود 
مــدت زمان موصوف بــه بازه هاي زماني 6 ماهه )براي اقلام کشــاورزي(، ۹ ماهه 
)براي سایر گروه هاي کالایي(، 12 ماهه )براي فرش وصنایع دستي( و براي صادرات 
خدمات فني ومهندسي یکسال از زمان ارائه صورت وضعیت تغییر یابد. ضمنا براي 
صادرکنندگاني که زودتر از موعد مقرر نسبت به برگشت ارزهاي صادراتي خود به 

چرخه اقتصادي کشور اقدام مي کنند؛ مشوق  هایي در نظر گرفته شود.«
آخرین پیشنهاد اتاق ایران براي اصلاح سیاست هاي ارزي نیز بازگشت ارز حاصل 
از صادرات به کشــورهاي عراق و افغانستان است که بر اساس آن درخواست شده 
صادرات انجام شــده به این کشــورها با مشــورت اتاق ایران تعیین تکلیف شود و 
بانك مرکزي فهرست صرافي  هاي مجاز موردنظر خود در کشورهاي ایران، عراق و 

افغانستان را براي نقل وانتقال ارز به اتاق ایران معرفي کند.
پیشــنهاد ششــم به این شرح است: »صادرکنندگان به عراق و افغانستان تا تاریخ 
۹7/5/16 مشمول تسویه ریالي با ارائه اسناد مثبته هستند. همچنین صادرات انجام 
شــده به کشــورهاي موصوف از تاریخ مذکور تاکنون با مشورت اتاق ایران تعیین 
تکلیف شــود.  بنابراین مقتضي اســت بانك مرکزي فهرســت صرافي هاي مجاز 
موردنظر خود در کشورهاي ایران، عراق و افغانستان را براي نقل وانتقال ارز با این 

دو کشور به اتاق ایران معرفي کند.«

رئیس اتاق بازرگاني ايران در نامه اي به رئیس کل بانک مرکزي مطرح کرد؛

6 پیشنهاد ارزي بخش خصوصي
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مدیرعامل بانک قرض الحســنه مهر ایران درباره اصلاح نظام 
بانکی و ساماندهی بازار پول گفت: نبود نظارت کافی باعث ایجاد 
مشکل در نظام بانکداری کشور شده و با افزایش تعداد بانک ها؛ 

رسالت نهاد ناظر دشوارتر می شود.
مرتضی اکبــری در این خصوص اظهارکرد: ناکارآمدی و تشــکیل 
بیهوده برخی از موسسه های مالی سیستم بانکداری کشور را دچار 
اختلال می کند. در واقع دولت بایــد چرایی به وجود آمدن بانك یا 
موسسه مالی را واکاوی و هدف گذاری های پیش از تشکیل را بررسی 
کند. درصد تحقق این اهداف می تواند میزان عملکرد شایســته آنها 

را بسنجد.
مدیرعامل بانك قرض الحسنه مهر ایران افزود: تشکیل بانك خصوصی از زمان انقلاب 
اســلامی تاکنون بلامانع بوده و همین موضوع باعث سوءاستفاده عده ای شده است؛ 
چراکه تعدادی از ســازمان ها جهت تامین مالی ارزان قیمــت برای پروژه های خود،  
دست به تاسیس بانك و موسسه مالی زدند. وی اضافه کرد: موسسات مالی منفعت جو 
با جمع آوری سرمایه های ارزان قیمت مردم دست به اجرای پروژه های منفعت طلبانه 
خــود زدند. برخی از این نهادها مربوط به نهادهای عمومی اســت که برای پیگیری 
طرح های منفعت طلبانه خود به وجود آمده اند؛ در صورتی  که به  طور منطقی آنها نباید 

در فعالیت های اقتصادی وارد شوند.
اکبری با ابراز اینکه اگر موسسات مالی تشکیل نمی شدند اکنون شاهد رقابت شدید 
بین نرخ سود بالای بانك ها نبودیم، توضیح داد: در حقیقت یکی از علل افزایش نرخ 
سود بانکی مربوط به موسسات مالی بیهوده می شود که پروژه های آنان شکست خورده 
یا دارایی آنها صرف طرحی برگشت ناپذیر شده است. مدیرعامل بانك قرض الحسنه 
مهر ایران مطرح کرد: شکست پروژه ها باعث کمبود نقدینگی شده و این موسسه ها 

برای جبران زیان های خود به جذب سپرده و رقابت با بانك های سالم می پردازند.
وی افزود: این بانك ها برای جذب ســپرده گذار و جبران خسارات ناشی از پروژه های 

شکست خورده خود ناچار به ارائه نرخ سود بالا هستند.
اکبری بیان کرد: برخی موسســه های مالی اندوخته های مــردم را در فضا و کارکرد 
اشــتباهی که به  طور عمده امکان و زمان برگشت آنان پیداست؛ صرف می کنند و با 

افزایش نرخ سپرده، واحدهای تولیدی نیز متحمل فشارهای سنگینی می شوند.

مدیرعامل بانك قرض الحسنه مهر ایران تشریح کرد: واحدهای 
تولیدی و مولد ناچار به وام گیری با نرخ بهره بالا هستند؛ چراکه 
برای بانك ها هزینه نرخ تمام  شده و بهره ای که بابت سود بانکی 
پرداخت می کنند؛ گران اســت. از این  رو بــرای جبران این امر 
ناچار به وام دهی با نرخ بهره زیاد هستند. وی ابراز کرد: نرخ تمام 
 شــده بالاي پول برای بانك ها باعث شده تا تعدادی از آنها کسر 
نقدینگــی پیدا کنند که این امر به  خــودی  خود تاثیر منفی بر 

چرخه اقتصاد می گذارد.
اکبری معتقد است: اقساط وام با نرخ بهره بالا باعث شده تا بخش 
مولد کشــور توان باز پس دادن آن را نداشته باشد و همین موضوع باعث بدهی های 

بانکی و به وجود آمدن معوقات شده است.
مدیرعامل بانك قرض الحســنه مهر ایران افزود: مشکلات کنونی باعث می شود تا به 
 خوبی پروژه های اقتصادی پیش بینی نشــود یا بازده خوبی را نداشــته باشد. به  این 
 ترتیب معوقات بانکی به وجود می آید که در نهایت به کسری بودجه و بدهی بانك ها 

منتهی می شود. این دور باطل به  طور مداوم در حال تکرار است.
بانک قرض الحسنه مهر ایران به 1/5 میلیون نفر وام می دهد

اکبري همچنین گفت: در ســالجاري به 1/5 میلیون نفر وام قرض الحسنه پرداخت 
مي کنیم. وي با بیان اینکه در سالجاري در زمینه اشتغال خرد تسهیلات مي دهیم، 
افزود: طي دو سال گذشته از تامین معیشــت به سمت اشتغال هاي خرد و خانگي 

تغییر رویه داشته ایم.
وی با تاکید بر اینکه ســقف 20 میلیوني وام هاي قرض الحسنه پاسخگوي ایجاد یك 
شغل نیست، افزود: اولین اقدام در حوزه اشتغال باید افزایش سقف وام باشد که ظاهرا 
دولت پیشنهاد افزایش این وام به 30 میلیون تومان را مصوب کرده و باید در شوراي 

پول و اعتبار نیز تصویب شود.
اکبری با تاکید بر اینکه در سال گذشته یك میلیون و 230 هزار نفر تسهیلات از بانك 
قرض الحســنه مهر ایران دریافت کرده اند، افزود: رقم پرداختي این تسهیلات نیز 13 
هزار میلیارد تومان بوده است. وی تصریح کرد: هدف مان این است که در سالجاری به 
یك میلیون و 500 هزار نفر و در مجموع 15 هزار میلیارد تومان وام قرض الحسنه تعلق 

گیرد.

مديرعامل بانک قرض الحسنه مهر ايران:

افزایش تعداد بانک ها نظارت را سخت کرده است

طبق اعلام مدیرعامل بانک مسکن ابزارهایی برای ورود بیشتر 
بخش مسکن به بازار سرمایه فراهم شده است.

ابوالقاسم رحیمی انارکی درباره بسته جدید رونق بانك مسکن گفت: 
برای افزایش تولید در بخش مســکن اقدام به تدوین بســته جدید 
کردیم. در این بسته به هر دو بخش عرضه و تقاضا توجه شده است.

مدیرعامل بانك مسکن تصریح کرد: با توجه به شرایط موجود و برای 
مدیریت اجاره بهاء مســتاجران؛ برای اولین بار بانك مســکن در این 

حوزه ورود پیدا و ابزارهای جدیدی تدوین کرد.
وی بیان کرد: عوامل تاثیرگذار در حوزه مســکن را شناســایی و در 

این بسته در نظر گرفتیم. امیدواریم مجوزها از سوی سازمان های ذیربط مانند بانك 
مرکزی و بورس اوراق بهادار داده شود و شاهد اتفاقات خوبی در حوزه مسکن باشیم.

رحیمی انارکی ادامه داد: این بســته مرتبط با حوزه های مختلف اســت. یك بخش از 
آن مربوط به اصلاح قوانین و ضوابط اســت که باید دولت به مجلس شــورای اسلامی 

ارجاع دهد.
وی با اشاره به اینکه سعی کردیم تمامی مقررات را رعایت کنیم تا مشکلی برای تصویب 
آن وجود نداشته باشد، ادامه داد: بسته در حال نهایی شدن و اعلام به واحدهای ذیربط 

از جمله وزارت امور اقتصاد و دارایی است.
مدیرعامــل بانك مســکن بیان کرد: بیــش از ۹2 درصد تامین 
مالی کشور در بانك ها و 8 درصد در بازار سرمایه است. بر اساس 
مطالعات تامین مالی ۹۹ درصد بخش مســکن در حوزه بانکی و 
کمتر از یك درصد در بازار ســرمایه اســت که در این بسته سعی 

کردیم سهم بازار سرمایه را افزایش دهیم.
وی ادامه داد: ابزارهای جدیدی را برای ورود بیشتر بخش مسکن 
به بازار سرمایه فراهم کردیم که امیدوارم تا قبل از فصل بهار تکلیف 

بسته رونق مسکن مشخص شود.
مدیرعامل بانك مسکن با بیان اینکه سفته بازی مهمترین و اساسی ترین مشکل در 
حوزه مسکن است، گفت: کسانی که می خواهند سرمایه گذاری کنند؛ قیمت مسکن 
را مصنوعی افزایش می دهند که این موضوع باعث متضرر شــدن متقاضیان واقعی 

خرید مسکن می شود.
وی بیان  کرد: تجارب و روش های موفق دیگر کشــورها را مطالعه و از آنها الگوبرداری 
کردیم و بسته جامع و کاملی داریم که امیدواریم هرچه زودتر مجوزهای آن دریافت 

شود.

مديرعامل بانک مسكن اعلام کرد:

افزایش سهم بازار سرمایه در بخش مسكن
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مدیرعامــل بانک صادرات ایران از جذب 30 هزار میلیارد 
تومان منابع جدید طی ســال 97 در این بانک خبر داد و 
گفت: سال 98 ســال »جهش بزرگ« برای بانک صادرات 
ایران با محوریت تسهیل تامین سرمایه در گردش واحدهای 

تولیدی با ارائه طرح های نوین بانکی است.
حجت اله صیدی گفت: ســهم بازار بانك در ســال ۹7 بیش از یك 
درصــد افزایش یافتــه که همزمان با جذب منابع جدید و افزایش 
ســرمایه امکان بیشتری برای خدمت رسانی به تولید فراهم شده 

است.
صیدی کاهش مطالبات معوق، انضباط مالی، تسریع در عملیات ارزی، کاهش بوروکراسی 
اعتباری و تربیت بانکداران برتر را در قالب الزامات کلیدی بانك در ســال ۹8 برشــمرد و 

تاکیدکرد: خدمات نوین بانکداری الکترونیك در سال ۹8 با جدیت ارتقاء خواهد یافت.
وی کاهش هزینه ها، مشــتری مداری، رعایت قوانین و مقررات، حرفه ای گری، توجه به 
حسابرسی داخلی و مبارزه با پولشویی را از جمله مواردی دانست که در سال پیش رو در 

ارکان بانك صادرات ایران با رویکرد جدی تری دنبال خواهد شد. 
 مهمترین برنامه بانک صادرات، ورود به منطقه سودآوری است

وي همچنین گفت: مهمترین برنامه بانك صادرات ایران برای ســال ۹8 خروج از زیان 
و ورود به منطقه ســود اســت که با توجه به اصلاح ساختار مالی سال گذشته، در تلاش 
هســتیم تا ســهم بازار و نرخ موثر تســهیلات افزایش و در مقابل بهای تمام شده پول را 
کاهش دهیم. به گفته وي در ســالجاری فعالیت های ارزی بانك صادرات ایران افزایش 
 خواهد یافت و برنامه  عرضه گروه مالی سپهر صادرات در بورس نیز با جدیت دنبال می شود. 
صیدي در ادامه اهداف ارائه طرح  »طراوت« را برای حمایت از بخش های مختلف تولید 
تشــریح کرد و افزود: بانك ها در کنار شــرکت های بازار سرمایه برای رفع تنگنای مالی و 
تخصیص بهینه وجوه نقد و اعتبار و سرمایه بین بخش های فعال اقتصادی می توانند با 
ایجاد تسهیلات ترکیبی در بخش های مختلف عرضه و تقاضا نقش مهمی بازی کنند و 
 بانك صادرات ایران نیز با طرح »طراوت« بخش تولید و توزیع را هدف قرار داده اســت.
وي درباره شیوه حمایت طرح طراوت از تولیدکنندگان توضیح داد: بانك صادرات همیشه 
چند خط اعتباری خاص برای بخش تولید در دســتور کار خود دارد که امســال آنها را 
ارتقاء داده اســت. مثل طرح تسهیلات مرابحه، تسهیلات مضاربه، خرید دین و وام های 
مربوط به ســهام در گردش که در ســالجاری نیز آنها را با همان شیوه البته با ارقام بالاتر 

ادامه خواهیم داد.
مدیرعامل بانك صادرات ایران همچنین گفت: بحرانی در حوزه بانکی احساس نمی کنم، 
امــا در برخــی بنگاه ها عدم تعادل هایی وجود دارد؛ از این رو دچار تنگناهاي تامین مالی 
هستند. البته در بعضی دیگر کار در حال انجام است و از شرایط خوبی برخوردار هستند، 

تا جایی که محصولاتشان را تا یکسال بعد هم پیش فروش کرده اند؛ بنابراین 
از این لحاظ با بحران رو به رو نیســتیم. البته برای رفع تنگناهای مالی 
برخی شرکت ها و برای تخصیص بهینه وجوه نقد، اعتبار و سرمایه به این 
 بخش ها؛ بازار ســرمایه در کنار بانك ها می تواند نقش مناسبی ایفا کند.

صیدی خاطرنشــان کرد: علاوه بر طرح »طراوت«؛ در ســال ۹8 چند 
طرح دیگر نیز معرفی می شــوند. تســهیلات در قالب طرح هایی برای 
ســایر بخش ها مثل طرح 67 که ســال گذشــته ارائه شــد؛ امســال با 
امکانات بیشــتري ارائه خواهد شــد که هم برای بازار سرمایه و هم برای 
 کارمندان و کارگران اســت که به محض نهایی شدن اعلام خواهند شد.
صیــدی دربــاره فعالیت بانك صادرات ایران در خارج از مرزهای کشــور نیز گفت: بانك 
صــادرات در حــال حاضر در برخی کشــورها از جمله امارات، قطر، عمان، افغانســتان، 
ترکمنســتان و ازبکســتان دارای شــعبه فعال اســت. در کشــورهایی مثل عراق و 
 ســوریه نیــز از طریق بانك های کارگزار و کشــورهای آســیای میانــه اقدام می کنیم.
مدیرعامل بانك صادرات ایران درباره فروش املاک مازاد بانك نیز گفت: البته سال گذشته 
عرضه هایی را انجام دادیم، اما در برخی موارد موفق به فروش اموال بانك نشدیم. به عنوان 
مثال سال گذشته در بخش املاک بیش از 350 میلیارد تومان عرضه داشتیم که موفق 
به فروش نشدیم و امسال قصد فروش آنها را داریم. همچنین در بخش سهام نیز نزدیك 

به 2 هزار میلیارد تومان فروش داشتیم.
صیدی: خرید و فروش هیجانی سهام نتیجه مطلوبی ندارد

 مدیرعامل بانك صادرات ایران همچنین در دوازدهمین نمایشگاه بین المللی بورس، بانك و 
بیمه با اشاره به باز شدن نماد این بانك گفت: خوشبختانه به  رغم فضای بین المللی موجود 
رشد بیش از 11 درصدی نرخ »وبصادر« در معاملات اولین روز بازگشایی آن نشان از اقبال 
به سهام بانك را دارد. صیدی خاطرنشان کرد: صبوری؛ رمز دستیابی به سود مطلوب در 
سهامداری است. وی در توصیه ای به سهامداران بانك ها و موسسات مالی با اشاره به اینکه 
ســرمایه گذاری یك کار پایه ای و بلندمدت است، افزود: معمولا خرید و فروش هیجانی 
سهام چندان نتیجه مطلوبی در پی نداشته و در مقابل می توان با نگهداری سهم و تحمل 

نوسانات با سود خوبی مواجه شد.
صیدی در خصوص طرح های بانك صادرات ایران )همچون طراوت( و تاثیر آن بر شرایط 
سهم بازار بانك گفت: مهمترین ویژگی این طرح این است که هم بخش عرضه یا همان 
تولیــد )از ابتــدا تــا پایان( و هم تقاضای کل )تقاضای موثر در بازار( را در بر می گیرد و به 

واسطه این طرح قطعا مشتریان بیشتری جذب خواهند شد.
مدیرعامل بانك صادرات در تشریح این طرح خاطرنشان کرد: صدور کارت اعتباری و ارائه 
اعتبارات اسنادی بخش تقاضا را پوشش خواهد داد و پرداخت تسهیلات سرمایه در گردش 

و توسعه ظرفیت های تولید نیز بخش عرضه را تحریك می کند.

مديرعامل بانک صادرات ايران تشريح کرد؛

سال ۹۸؛ سال جهش بزرگ براي بانک صادرات

مدیرعامل گروه مالی سپهر صادرات گفت: نقدشوندگی »وبصادر« 
برای مجموعه بانک صادرات ایران از اولویت جدی برخوردار است 

و استوارتر از همیشه از این سهم حمایت خواهیم کرد. 
بهروز خدارحمی گفت: متاسفانه مشکلات سیستمی مانع از این شد 
که سهامداران وفادار »وبصادر« بتوانند به هنگام بازگشایی این سهم 
از پرشــدن شکاف قیمتی »وبصادر« بر تابلو و ارزش ذاتی آن انتفاع 
قابل انتظار را ببرند. این امکان در زمان بازگشایی میسر نشد که البته 
برنامه ریزی های انجام شده برای حمایت جدی از »وبصادر« با قدرت 
عملیاتی خواهد شد. مدیرعامل گروه مالی سپهر صادرات با تاکید بر 

اینکه با وجود مشکلات نخواهیم گذاشت منافع حامیان حقوقی »وبصادر« فدای مکانیزم 
حراج و کشف قیمت شود، افزود: اعتقاد همیشگی بانك صادرات ایران حفظ نقدشوندگی 
و ارتقاء قیمت ســهم اســت که این روند در روزهای آینده برای حمایت از سهامداران 

وفادار با جدیت دنبال خواهد شــد. وی از حقوقی های بازار سرمایه 
خواست تا با در نظر گرفتن دوراندیشی و منفعت مجموعه های تحت 
مدیریت خود و ارزش ذاتی سهام بانك صادرات ایران نسبت به حفظ 
این سهم اقدام کنند. این کارشناس بازار سرمایه همچنین مقایسه 
کردن شرایط بازگشایی »وبصادر« با سایر بانك ها را نیز مورد اشاره 
قرار داد و گفت: هیچگاه اراده ای برای بازگشــایی ســهم با نرخ بالا و 
بی توجهی برای ریزش آن در روند معاملات در نظر نبوده و اطمینان 
می دهیــم که نرخ »وبصــادر« در چتر حمایتی با روند افزایشــی 
قابل توجهی روبه رو خواهد بود. خدارحمی ادامه داد: بر این باوریم که 
شکاف قیمت تابلوی سهم بانك صادرات با ارزش ذاتی آن قابل  توجه است، اما منصفانه 
این بود که این شکاف در حراج قیمتی پس از بازگشایی نماد پر می شد و تمامی منفعت 

حاصل از آن به سهامداران وفادار این سهم می رسید.

برنامه ریزی برای حمایت از سهام بانک صادرات
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در جهان امروز مهمترین عامل برای تحول، ارتقاء و توانمندی های 
سازمان و دستیابی هدفمند به اهداف و رسالت های در نظر گرفته 
شده؛ عنصر انسان اســت. منابع انسانی قدرتمند بقاء سازمان 
را ضمانت می کند. روز به روز نقش منابع انســانی برای رقابت 
پایدار پررنگ تر شده است و با پیچیده شدن وضعیت ساختاری؛ 
سازمان ها با چالش های بزرگي در توسعه و مدیریت منابع انسانی 
رو به  رو می شوند. البته مدیران منابع انسانی می توانند از طریق 
توانمندســازی کارکنان؛ انگیزه مشــارکت، تعهد، خلاقیت و 

وفاداری را به سازمان ها بازگردانند. 
برای ارتقاء و رشد اهداف سازمان به ویژه در بخش منابع انسانی ادغام؛ 
مطمئن ترین روش برای کیفی کردن منابع انسانی است. توجه به فرآیند 
ادغام در بهبود منابع انســانی از ســوی مدیران و پژوهشــگران به طور 
روز افزوني در حال گســترش اســت. هدف از این نوشــتار شناسایی و 
ارزیابی چالش های ســازمانی و نیروی انسانی فرآیند ادغام بانك ها است 

که اخیرا به بزرگ ترین طراحی اقتصادی کشور تبدیل شده است. 
فرآیند ادغام بانك ها با چالش های  مختلفی از جمله مدیریتی، حقوقی، 
قانونی، ســازمانی و فرهنگی روبه رو شــده است. امروزه ادغام به عنوان 
مهمترین روش برای رشد و توسعه سازمان ها قلمداد می شود.  به همین 
منظور صاحبنظران اقتصادی همواره به دنبال استفاده از این روش برای 

ارتقاء سازمانی هستند.
البته فرآینــد ادغام بانك ها در همه بخش هــای مختلف با چالش های 
بزرگــی روبه رو خواهد شــد که غفلــت از هر کدام از ایــن بخش ها، 
آســیب های جبران ناپذیــری را برای بانك ها به دنبال خواهد داشــت؛ 
لذا شناســایی چالش های پیش روی ادغام در بخش منابع انسانی و ارائه 
راهکارهای جدید علمی برای درمان آسیب های احتمالی ادغام بانك ها 

موثر خواهد بود. 
فرهنگ سازمانی متضاد در ادغام 

در مســاله فرهنگ ســازمانی چگونگی ترکیب فرهنگ های ســازمانی 
متفاوت مطرح اســت. اینکــه چگونه فرهنگ های متفاوت با ســاختار 
متحد شــکل می گیــرد و روش های تقریب فرهنگ هــا چگونه خواهد 
بود. در همین راســتا منابع انسانی ســازمان می تواند به تدریج با درک 
موضوع روانشــناختی ادغام بر کارکنان، توســعه ارتباطات میان فردی 
و بررســی میــزان تاثیر ایــن نوع ارتباطــات؛ فرهنگ ســازمان دو یا 
 چند نهــاد مختلف را برای تعالی اهداف ســازمانی به همدیگر نزدیك 

کند. 
در صورت بروز ناســازگاری فرهنگی سازمان های ادغامی به طور یقین 
تعارض ســازمانی را به دنبال خواهد داشــت. تقریب باورها و نگرش ها، 
ارزش ها و هنجارهــا از طریق آموزش های حرفه ای مطابق با ســلایق 
علمی کارکنان و ارائه تســهیلات لازم برای ارتقاء فرهنگی منابع انسانی 
می تواند بزرگ ترین چالش فرهنگی ادغام را به حداقل ممکن برساند. 

افزایش مشارکت داوطلبانه نیروی انسانی، ارتقاء و توانمند کردن کارکنان 
برای مشارکت جمعی، تشــویق اعضای هیات  مدیره برای مشارکت کار 
گروهی و در نظر گرفتن زمان کافی برای تبادل نظر کارکنان با همدیگر؛ 

فرهنگ سازمانی مورد ادغام را تقویت خواهد کرد. 

مقاومت کارکنان در برابر ادغام
تغییر در سازمان ها همیشه مقاومتي را به دنبال دارد. بیشتر مقاومت های 
سازمانی در ادغام از طرف کارکنان به خصوص مدیران صورت می گیرد. 
نیروی  انســانی به دلیل از دســت دادن موقعیت شغلی خود، ناتوانی در 
تعامل و همکاری بین نیروهای موجود و مقایســه سبك مدیریت های 
فعلی بــا قبلی معمولا کارکنان را در برابر و مقابل ادغام قرار می دهد و 
آنها نارضایتی خود را با روش های مختلفي از جمله ایجاد بی نظمی های 
سیســتمی و بهانه جویی های مختلف به خاطر ادغام ســازمانی نشــان 
می دهند. برای مقابله با این چالش باید نگرش های مطلوب نســبت به 
شغل و سازمان ایجاد شــود. با آموزش های لازم می توان هرگونه ابهام 
و عدم اطمینان را از ذهن کارکنان پاک و روش های مشــارکت گروهی 

بین مدیران و کارکنان را اجرا کرد. 
بیکاری بخشی از کارکنان در اثر ادغام

واقعیت این است که در اثر ادغام بخشی از کارکنان بانك های مشمول 
ادغام در فهرســت مازاد برای تعدیل قرار خواهند گرفت که در این بند 
به بررســی این پدیده و ارائه راهکار لازم برای پیشگیری از بیکاری این 

دسته از کارکنان خواهیم پرداخت. 
بیکاری تنها اثر منفی ادغام

یکی از معایبی که ادغام های بانکی به همراه دارد؛ این است که کارکنان 
بانك های مشــمول ادغام بیکار شده و تعدادی از مشاغل از دست برود. 
ادغام ها در مناطقی که ناامیدی به فعالیت اقتصادی زیاد می شود یا در 
جایی که بیکاری زیاد اســت؛ می تواند نگرانی بیشتری را باعث شود. به 
عنــوان مثال هنگامی که بانك »الف« و تعاونی اعتباری »ب« در بانك 
»ج« ادغام می شــوند؛ هر کدام دارای شعباتی در سراسر کشور به شرح 

ذیل هستند:
بانك »الف« 734 شــعبه و موسسه اعتباری »ب« 56۹ شعبه در کشور 
به عنوان  بانك های ادغام شونده و بانك »ج« به عنوان بانك ادغام پذیر 
حدود 636 شــعبه در سراسر کشور دارد که جمعا بالغ بر حدود 1۹3۹ 
شعبه در کشور مي شود. طبیعی است هنگامی که این شعبات با همدیگر 
ادغام شوند؛ باید از نظر بانك مرکزی و شورای پول واعتبار تعداد شعب 
ظرف مدت زمانی حدودا 3 تا 5 ســاله به حداقل 500 شعبه در سراسر 
کشور تقلیل یابد که قطعا با کاهش نیروی انسانی مواجه خواهد شد. با 
توجه به انتقال نیروی انسانی بانك ادغام شونده و بانك ادغام پذیر؛ بانك 
مقصد دارای نیروی مازاد و همچنین شــعبات مازاد بر نیاز خواهد بود 
که طی مدت زماني تعریف شــده شعبات با کاهش روبه رو خواهند شد. 
در نتیجه نیروی شــاغل به کار در آن شعب در بدو امر و ظاهر چاره ای 

جز تعدیل نیروي انساني ندارند. 
راهکارهای قانوني پیشگیری از بحران بیکاری برای ادغام

با برنامه ریزی صحیح و استفاده از راهکارهای موجود در قوانین مختلف 
از جمله برنامه پنجم توســعه و سایر قوانین می توان از بیکاری کارکنان 
جلوگیری کــرد. همچنین می توان با در نظر گرفتــن مزایا و امتیازات 
جدید تمایل افراد را براي بازخرید و بازنشستگی انگیزشی افزایش داد. 
بدیهی اســت نیروهای کلیدی مازاد تلقی نشــده و صدمه ای به بانك 

ادغام پذیر وارد نخواهد آمد. 
از جملــه قوانین  ومقرراتی که به عنوان راهــکار قانونی می توان به آن 
اســتناد کرد؛ مقررات به شرح ذیل اســت که مزایای خوبی برای این 

موضوع در نظر گرفته است:
طبق مــاده 105 قانون برنامه پنجم توســعه پس از ادغــام؛ کارکنان 
شــرکت های موضوع ادغام به شرکت پذیرنده یا شــرکت جدید انتقال 
می یابند. در صورت عدم تمایل برخی کارکنان با انتقال به شرکت پذیرنده 
ادغام یا شرکت جدید؛ مزایای پایان کار مطابق مقررات قانون کار توسط 

چالش های نیروی انسانی در ادغام بانک ها

دکتر امیر جعفری صامت
استاد دانشگاه و پژوهشگر علوم بانکی
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در مــورد نیــروی کار مازاد مطابــق قانون تنظیم  بخشــی از مقررات 
تسهیل نوسازی صنایع کشــور و اصلاح ماده )113( قانون برنامه سوم 
توســعه اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی جمهوری اسلامی ایران مصوب 

1382/02/26 عمل می شود. 
عدم تعهد کافی

ریســك اجرایی؛ یکی دیگر از تهدیدهای اصلی در ادغام بانك هاست. در 
برخی موارد مدیران اجرایی بانك ها تعهد کافی در زمینه اختصاص زمان 
و منابع مناسب برای یکی کردن پلتفرم های بانکی ندارند؛ در نتیجه تاثیر 

آن بر مشتریان بانك ادغام شده باعث شکست کامل فرآیند مي شود. 
تاثیر بر مشتری و ادراک وی

در بســیاری از مــوارد در فرآیند ادغام به تاثیر آن بر مشــتریان توجه 
نمي شود؛ در حالی که مشــتریان اغلب به صورت احساسی به تحصیل 
یا ادغام بانك ها واکنش نشــان می دهند. بنابراین لازم اســت به درک 
مشتریان از این فرآیند به صورت مدام و با دقت توجه کرد و اطلاع رسانی 

کافی در این خصوص صورت پذیرد. 
تطبیق و ثبات ریسک

تهدید دیگر فرآیند ادغام و ترکیب؛ فرهنگ تطبیق و ریســك هر بانك 
اســت. از آنجا که هر موسســه اعتباری با قوانین ومقررات خاص خود 
فعالیت می کند؛ لذا بایــد در هنگام ترکیب بر رویکردهای آتی خود به 
توافق برسند. هنگامی که دو موسســه اعتباری با فرهنگ های ریسك 
متفاوت با یکدیگر ادغام شــوند؛ ســودآوری آنها به صورت منفی تحت 

تاثیر قرار می گیرد. 
مدیریت ضعیف یکپارچه

یکپارچه ســازی سیســتم های بانك های در حال ادغام یکی از عوامل 
مهمی اســت که باید به درســتی و دقت نظر انجام شود. هر اشتباهی 
در این امر باعث تاثیراتی بر مشــتریان و یا فرآیند گزارشــگری قانونی 
می شــود و در نهایت سردرگمی و زیان هایی بر حسن شهرت بانك وارد 

خواهد شد. 
نکته ای که در این میان باید مورد توجه قرار گیرد؛ آن اســت که ادغام 
بانك یا موسســه ای که با چالش مواجه اســت باید قبل از علنی شدن 
بحران آن انجام شــود؛ چراکه در صورت اجرای طرح ادغام بعد از علنی 
شدن بحران بانك یا موسسه مشکل دار اعتماد از بین رفته سپرده گذاران 
به موسسه بانك ادغام شونده )مشکل دار( به بانك پذیرنده )بانك سالم( 
ســرایت می کند و ایــن بانك را نیز با انواع ریســك ها و به طور اخص 
ریسك نقدینگی مواجه می کند. در چنین شرایطی اعتماد مردم نسبت 
به بانك  پذیرنده نیز مخدوش شده و برند این بانك از محل ادغام آسیب 

خواهد دید. 
ایــن موضوع نه  تنها از مزایای ادغام می کاهد؛ بلکه با تســری بحران از 
بانك های مشــکل دار به ســایر بانك ها، اعتماد عمومی به کل سیستم 

بانکــی را تقلیل می دهد و زمینه را برای ایجــاد بحران بانکی )هجوم( 
فراهم می کند. موضوع دیگری که در تجارب محدود ادغام موسســات 
مشــکل دار در دل بانك های بزرگ که در ســنوات گذشته رخ می داده 
مشاهده می شود؛ تشدید دیگر مشــکلات دیرآشنای نظام بانکی یعنی 

انجماد دارایی ها و دارایی های سمی است. 
راهکارهای اقتصادی

بــا اندکي دقــت و برنامه ریــزی اقتصادی صحیح می توان با تشــکیل 
شــرکت های جدید متعلق بــه بانك ادغام پذیر همانند »شــرکت های 
تامین سرمایه«، »واســپاری«، »صرافی«،» بیمه« و غیره که به عنوان 
سوپرمارکت های مالی به شمار مي روند؛ نیروی انسانی را در عرصه های 

مذکور به کار گرفت و از تعدیل آنها جلوگیری به عمل آورد. 
به عنوان مثال ســه شــعبه از شــعبات بانك های مشــمول ادغام در 
یــك خیابان باید با یکدیگر ادغام شــوند. ابتــدا بهترین، بزرگ ترین و 
باکیفیت ترین شعبه را به بانك شــعبه بانك ادغام پذیر اختصاص داده 
و دو شــعبه دیگر یکی به صندوق امانات بزرگ تبدیل  شــود که مورد 
نیاز نظام بانکی در ایران اســت و می توان از فضا و نیروی انسانی موجود 
بهره مند شــد. شعبه دیگر نیز تبدیل به شرکت تامین سرمایه شود تا از 
فضا و نیروی انســانی مذکور در این زمینه اســتفاده شود و بدینگونه از 
تعدیل نیروی انســانی جلوگیري به عمل آید. اگر شــعبات دیگری هم 

مازاد بود؛ به فروش رسیده و سرمایه گذاری شود. 
تضاد در مدیریت بانک ادغام پذیر

ممکن اســت در ظاهر و در بدو امر اثــر اولیه ادغام بانك ها ایجاد تضاد 
در مدیریت به نظر برســد. این در حالی اســت که با کمی دقت در این 
امر روشن مي شود که با فرض وجود آراء و نظریات مختلف در مدیریت 
سطح کردن بانك؛ وجود آراء و نظریات معارض منجر به شکوفایی بانك 
و ایجاد راه حل های نوین برای حل مشــکلات متعــدد و مختلف نظام 
بانکي خواهد بود. بدیهی است لازمه پیشرفت هر نهاد مالی وجود آراء و 
نظریات متفاوت و گوناگون است. راه حل های نوین از دل اختلاف نظرها 
برمی خیزد. لازم به ذکر است پس از ادغام بانك ها؛ تمامی نیروی انسانی 
مجموعه ادغام شــونده و نیروی انســانی ادغام پذیر تعلق یافته و تحت 
مجموعه مدیریت واحد مجموعه ادغام پذیر اداره خواهند شــد. بدیهی 
اســت مدیریت یکپارچه و واحد مانع تحقق اختلاف نظرهای غیرمفید و 

حاشیه ای خواهد بود. 
عدم تطابق فرهنگی کارکنان طرفین ادغام

بســیاری از ادغام های بانکی بدون توجه به منابع انسانی یا فرهنگ های 
متفاوت اتفاق می افتند. شکســت در ارزیابی تناسب فرهنگی )نه فقط 
تطابق مالی( یکی از دلایلی اســت که ممکن اســت باعث شکست این 
فرآیند شود. به همین دلیل طی فرآیند ادغام باید از سازگاری کارکنان 
بــا تغییرات ایجاد شــده اطمینــان یافت و اطلاع رســانی لازم در این 

خصوص صورت پذیرد.
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 افزایش سود سهامداران 
بیمه کوثر

ســهامداران  سود 
بیمه کوثر برای سال 
افزایش  مالــی97 
خواهد  چشمگیری 

داشت.
 مجید مشــعلچی 
ی  د بــا آ ز و فیر
شرکت  مدیرعامل 
بیمه کوثر ضمن بیان مطلب فوق درباره میزان 
سرمایه شرکت گفت: اکنون دارایی شرکت در 
بازار بورس حدود هزارمیلیارد است که این امر 
با ســرمایه گذاری در بخش های سودده میسر 

شد.
وي با بیان اینکه بیمه کوثر در حال حاضر یکی از 
بزرگترین شرکت های بیمه ای است که در بورس 
ســرمایه گذاری کرده است، خاطرنشان کرد: 4 
درصد از سهام شرکت ســرمایه گذاری غدیر 
بزرگترین هلدینگ پتروشیمی کشور و سهام 

نفت و گاز پارسیان را نیز داریم.
اینکه ســال  بیان  با  مشــعلچي فیروزآبادي 
گذشته به عنوان نهمین عضو اصلی توافقنامه 
بیمه نامه های مشترک انرژی فعالیت در بخش 
نفت و انرژی را گســترش دادیم، یادآورشد: از 
ســال 94  به این بخش بیمه ای ورود کردیم و 
اکنون به بزرگتریــن هلدینگ های نفت، گاز و 

پتروشیمی کشور خدمات ارائه می دهیم. 
وي در خصوص اقدامات بیمه کوثر پس از وقوع 
سیل اخیر در کشور گفت: در نخستین روزهای 
وقوع سیل پنج گروه از سوی بیمه کوثر تجهیز 
و شروع به برآورد خســارت کردند تا بتوانیم 
غرامت را در اســرع وقت به آســیب دیدگان 
پرداخت کنیم و اکنــون 30 تیم در این مناطق 

حضور دارند.
مشعلچی از حضور مستمر مدیران و کارشناسان 
شرکت در مناطق ســیل زده خبر داد و گفت: 
تاکنون 9هزار و 884 پرونده در مناطق مختلف 
کشــور تشــکیل و حدود 17 میلیارد تومان 

خسارت برآورد شده است.
وی درباره نحوه عملکرد بیمه کوثر در سال 97  
بیان کرد: اغلب کارشناسان حوزه سرمایه گذاری 
و تامین مالی اذعان دارند این شــرکت ســال 

گذشته عملکرد درخشانی داشته است.
مدیرعامل بیمه کوثر درباره برنامه های سال 98 
این شرکت نیز گفت: مهمترین برنامه شرکت 
طي ســالجاری پذیرش اتکایی از بیمه مرکزی 
است. همچنین حرکت به ســمت سودآوری، 
نگهداشت نیروی انسانی، توسعه سرمایه گذاری 
در بخش های ســودده و بورســی نیز از دیگر 

برنامه های ماست.
مشعلچی با اشــاره به اینکه طي سال گذشته 
سه طرح نوین در شــرکت اجرایی شد، افزود: 
بیمه نامه هــای حامی یا پرداخــت هزینه های 
حقوقی، ودیعه مستاجر و بدنه هوشمند سفر را 

به بازار ارائه دادیم.
وی در خصــوص اقدامات شــرکت در بخش 
امور نمایندگان نیز خاطرنشــان کرد: بر اساس 
23  شــاخص فروش، ضریب خسارت، فروش 
پر کیفیت مثل بیمــه زندگی، وصول مطالبات، 
دفتر، شــکل دفتر، موقعیت جغرافیایی دفتر، 
وضعیت کارکنان دفتر، آموزش های کارکنان و ... 
نمایندگان سطح بندی شدند. همچنین پرداخت 
کارمزدها به نمایندگان به روز و هر ماه در زمان 

تعیین شده پرداخت می شود.

اصلاح و رعایت ترکیب پورتفوی 
در بیمه آسیا 

هیات مدیره  نائب رئیس 
و مدیرعامل بیمه آســیا 
عادی  عمومی  مجمع  در 
انجمن های  کانون  سالانه 
صنفــی نمایندگان بیمه 
آسیا با تاکید بر اصلاح و 
رعایت ترکیب پورتفوی و 
عدم تمرکز روی بیمه های 
شخص ثالث توسط نمایندگان؛ بر تقویت سایر بیمه نامه ها و 

ورود به بیمه نامه های بین رشته ای تاکید کرد.
به گزارش روابط عمومی بیمه آسیا؛ مسعود بادین نائب رئیس 
هیات مدیره و مدیرعامل این شرکت  ضمن تبریک انتخاب 
هیات رئیسه جدید کانون انجمن های صنفی نمایندگان بیمه 
آســیا و تقدیر از اعضای قدیمی؛ به ارائه آمار و عملکرد این 

شرکت در سال گذشته پرداخت.
وي با اعلام تحقق پیش بینی ها در سال97 در بخش فنی؛ به 
بررســی اهم اقدامات بیمه آسیا در سال گذشته پرداخت و 

اهداف و برنامه های شرکت در سالجاري را عنوان کرد.
نائب رئیس هیات مدیره بیمه آسیا با اعلام توانگری مالی سطح 
یک این شرکت بیمه در سال گذشته  اظهارامیدواری کرد که 
این روند در سال جدید نیز با برنامه ریزی دقیق و همکاری و 
تلاش شبکه فروش توانمند بیمه آسیا بیش از پیش ادامه یابد.
وي در بخش دیگری از سخنان خود با تاکید بر اصلاح ترکیب 
پورتفوی و عدم تمرکز نمایندگان بر روی بیمه های شخص 
ثالث و درمان؛ بر تقویت فروش بیمه نامه های خرد در سطح 
کلان بالاخــص توجه ویژه به فروش بیمه نامه های زندگی و 
ورود به بیمه نامه های بین رشته ای اشاره کرد و افزود: برنامه 
عملیاتی در راســتای اصلاح ترکیب پورتفوی باید توسط 

سرپرستان مناطق به نمایندگان ارائه شود.
فروش بیمه نامه های نقدی، خودکنترلی نمایندگان، معرفی 
نمایندگان برتر، برگزاری نشست ماهانه کانون انجمن های 
صنفی نمایندگان با مدیریت ها، احترام متقابل و ارتباط دو 
سویه نمایندگان با شرکت، آموزش حرفه ای شبکه فروش 
توسط نمایندگان برتر، جدی گرفتن، به روزرسانی و صدور 
الحاقیه های افزایش ســرمایه رشته های مختلف بالاخص 
بدنه و آتش ســوزی، افزایش تشکل نمایندگان و ... از دیگر 
رهنمودهای مدیرعامل بیمه آسیا در مجمع عمومی عادی 

سالانه کانون انجمن های صنفی نمایندگان بیمه آسیا بود.

 پرداخت ۱۲۰میلیارد ریالی 
بیمه ایران بابت 3 فقره خسارت 

موتور هواپیما
بیمــه ایــران از ابتدای 
امســال و کمتر از 2 ماه 
بابت  آغاز ســال 98  از 
جبران 3 فقره خســارت 
بر 12  بالغ  موتور هواپیما 
پرداخت  تومان  میلیارد 

کرده است.
عمومی  روابط  گزارش  به 
بیمه ایران؛ مدیرکل بیمه  های مســئولیت و حمل ونقل این 
شــرکت با بیان اینکه در راســتای حمایت از شرکت  های 
هواپیمایی کشــور و عرضه خدمات نوآورانه و به  روز بیمه  ای 
همواره بدنبال ارائه کاملترین پوشش  های بیمه ای به صنعت 
هوانوردی بوده اســت، افزود: شرکت سهامی بیمه ایران در 
حوادث و ســوانح هوایی حداکثر جبران خسارات وارد شده 
به شرکت های هواپیمایی را انجام داده است. مجید رحمتی 
افزود: بیمه ایران ارائه دهنده همه پوشــش   های تخصصی و 
متنوع بیمه های هوایي مورد نیاز شــرکت های هواپیمایی، 
شرکت های سازنده هواپیما و ارائه دهندگان خدمات هوایي 
کشور بر اساس اســتانداردهای روز جهانی و تا سقف مبالغ 
مورد درخواست بیمه  گذار یا الزام فرودگاه های بین المللی در 
سراسر جهان بوده است. وی افزود: در همین راستا بیمه ایران 
طی چند ســال اخیر برای اولین بار و به عنوان اولین شرکت 
بیمه در کشــور نسبت به طراحی و ارائه پوشش بیمه ای برای 
موتورهای هواپیماها تحت عنوان شکست ماشین  آلات اقدام 
کرده اســت. مدیرکل بیمه های مسئولیت و حمل ونقل بیمه 
ایران گفت: از ابتدای سالجاری تاکنون 3 فقره خسارت موتور 
هواپیما جمعاً به مبلغ حدود 120 میلیارد ریال از محل بیمه نامه 
شکست ماشین آلات موتورها به 2 شرکت هواپیمایی کشور 
پرداخت شــده که این امر نقش بســیار مؤثری در جبران 
خســارات وارده، حفظ توانایی های مالی و فنی شرکت های 
هواپیمایی و همچنین حفظ سرمایه  های ملی ایفا کرده است.

بازدید مدیرعامل بیمه میهن از 
مناطق سیل زده استان خوزستان

داریــوش محمدی در 
سفر به استان خوزستان 
در روستاهای سیل زده 
حاضــر و از نزدیک در 
جریان  خســارت های 
وارد شــده قرار گرفت 
و  روســتاییان  بــا  و 
به  سیل  حادثه  دیدگان 

گفتگو پرداخت.
بــه گزارش روابــط عمومي بیمه میهــن؛ مدیرعامل 
این شــرکت بیمــه پس از بازدید نزدیــک از مناطق 
ســیل زده و گفتگو بــا هیات همراه و کارشناســان 
مقیــم در مناطق حادثه دیده، بر ضرورت تســریع در 
 ارزیابی و پرداخت خســارت های بیمه شدگان تاکید 

کرد.
مدیرعامل بیمه میهن در این سفر همچنین با مهندس 
انصاریان مدیرکل بنیاد مسکن استان خوزستان دیدار 
و خواســتار همکاری بیش از پیش بنیاد مسکن و بیمه 
میهن در ارزیابی خســارت  های ناشــی از سیل شد. 
بنابراین گزارش به محض اتمــام ارزیابی ها، پرداخت 
خسارت به زیان دیدگان تحت پوشش بیمه میهن آغاز 

خواهد شد.

مديرعامل سازمان بیمه سلامت خبر داد:
 حذف بیمه رایگان 
افراد پردرآمــد

مدیرعامل سازمان بیمه ســلامت از حذف افراد متمول و 
پردرآمد کشــور از خدمات بیمه رایگان سلامت خبر داد و 
گفت: صدور دفترچه بیمه سلامت برای مددجویان کمیته 

امداد آغاز شده است.
به گزارش خبرنگار ما؛ طاهر موهبتی مدیرعامل سازمان بیمه 
ســلامت با اشاره به طرح مراقبت پرستاری در منزل افزود: 
این طرح در 6 استان کشــور آغاز شده است. این کار نیاز 
به فرهنگ سازی دارد و خانواده ها باید بپذیرند که مراقبت 
پرستاری در منزل هم می تواند برای بیماران مثمرثمر باشد.

وی افزود: اجرای طرح مراقبت پرســتاری در منزل زمان 
می برد و ما امیدواریم کــه روند اجرای این طرح به اقتصاد 
سلامت کشــور کمک کند. موهبتی تاکید کرد: امیدواریم 
تــا دو ماه آینده به طور جدی شــاهد اجرای طرح مراقبت 
پرستاری در منزل باشــیم. کاهش فرانشیز طرح مراقبت 
پرســتاری در منزل برای 10 روز اول بستری بیمار در منزل 

یکی از مزیت های این طرح است.
موهبتی به ایجاد نســخه الکترونیکی در 6 استان کشور تا 
نیمه اول سال 98 اشاره کرد و افزود: رفع همپوشانی بیمه ای؛ 
برنامه ای است که در دستور کار ما قرار دارد. تا پایگاه بیمه ای 
شــکل نگیرد؛ تضمینی برای رفع همپوشانی بیمه ای وجود 
ندارد. مدیرعامل سازمان بیمه سلامت از هدفمند کردن بیمه 
رایگان در کشــور خبر داد و افزود: در حال حاضر خیلی از 
پولدارها که بیمه رایگان داشتند، حذف شده اند. وی گفت: 
برای اولین بار در سال گذشته توانستیم خرید خدمت را در 
چارچوب بودجه مصوب سازمان بیمه سلامت انجام دهیم که 

امیدواریم تداوم یابد.
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برای دومین سال پیاپی؛ بیمه نوین 
عالی ترین نشان حمایت از حقوق 

مصرف کنندگان را دریافت کرد
 شرکت بیمه نوین 
هجدهمیــن  در 
ملی  همایـــش 
حقوق  رعایــت 
ن  گا ف کنند مصر
اخذ  بــه  موفق 
تندیــس طلایی 
برای دومین سال 

پیاپی شد.
به گزارش روابط عمومی بیمه نوین؛ این 
موفق  پیاپی  دومین سال  برای  شرکت 
رعایت  ملی  طلایــی  تندیس  اخذ  به 
 97 ســال  در  مصرف کنندگان  حقوق 
شد و این تندیس توسط وزیر صنعت، 
معدن و تجارت به حسین کریمخان زند 
که  شد  اهدا  شــرکت  این  مدیرعامل 
مهدی شمسایی ظفرقندی مدیر روابط 
به  نوین  بیمه  بین الملل  امور  و  عمومی 

نمایندگی از وي آن را دریافت کرد.
اصول  رعایــت  بــا  نویــن  بیمــه 
استراتژی  پیاده سازی  مشتری مداری، 
برای  ارزش  زنجیــره  خلق  بر  مبتنی 
بیمه گــذاران و ارائه محصولات جدید 
اتوپلاس )خدمات  از جملــه  و متنوع 
شــایگان  خودرو(،  بدنه  بیمه  رایگان 
)پوشــش درمان تکمیلی بیمه شدگان 
ســرمایه گذاری(،  و  عمــر  بیمه های 
ســتایش نوین )ارائه خدمــات ویژه 
بیمه هــای ثالث و بدنه بــه دارندگان 
بیمه های عمر و ســرمایه گذاری نوین( 
و  بیمه نامه جامع مجتمع  های مسکونی 
اینبار نیز موفق شــد تــا عالی ترین 
نشــان تندیس ملی حمایت از حقوق 
مصرف کنندگان در سال 97 را دریافت 

کند.
سال  از  نوین  بیمه  همچنین شــرکت 
87 به عنوان نخستین شرکت بیمه ای 
برای حضور در ایــن همایش ملی در 
راســتای رقابت پذیری سازنده و ارائه 
با کیفیت پیشــگام شــد و  خدمات 
از 9 دوره موفق شده  تاکنون در بیش 
است جایزه خود را از سازمان حمایت 
مصرف کنندگان  و  تولیدکننــدگان   از 

دریافت کند.
هجدهمیــن همایــش رعایت حقوق 
مصرف کنندگان با هدف افزایش انگیزه 
در ارائه خدمــات برای تولیدکنندگان 
و ســازمان های خدماتــی و با حضور  
مهنــدس رحمانــی وزیــر صنعت، 
وزیر  معاون  تابــش  تجارت،  و  معدن 
رئیس  و  تجــارت  و  معــدن  صنعت، 
و  مصرف کنندگان  حمایت  ســازمان 
تولیدکنندگان و دیگر مدیران ارشــد 
وزارت صنعــت، معــدن و تجارت و 
اقتصادی  فعــالان  و  صنایع  صاحبان 
برگزار  تهران  بین المللی  نمایشگاه   در 

شد.

افتتاح مدارس در روستاهای زلزله زده کرمانشاه توسط بیمه پارسیان

دو باب مدرســـه 3 کلاســــــه که در دو روستای استان کرمانشاه که از زلزله 
آســیب دیده و دانش آموزان این مدارس از محلی مناسب برای تحصیل محروم 
شــده بودند؛ توسط بیمه پارسیان به صورت کامل ســاخته و برای استفاده این 

دانش آموزان تحویل و افتتاح شد.
به گــزارش روابط عمومی بیمه پارســیان؛، این مدارس با حضور اویارحســین 
نائب رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل بیمه پارســیان، تنــی چند از مدیران این 
شرکت و مسئولان آموزش و پرورش اســتان کرمانشاه، مدیران سازمان توسعه، 
تجهیز و نوســازی مدارس کشــور، معلمان و دانش  آموزان و اهالی روســتاهای 

سلطان کوه و میدان نمک افتتاح شدند.
در مراســم های افتتاح جداگانه ای که در 2 مدرســه بیمه پارسیان برگزار شد؛ 
مســئولان آموزش و پرورش استان کرمانشــاه و همچنین مدیران این مدارس، 
اهالی روســتاها و دانش آموزان ضمن ابراز خرســندی و رضایــت از این اقدام 
خداپســندانه بیمه  پارسیان و خوشــحالی از حضور مدیرعامل این شرکت برای 
افتتاح مــدارس ابراز امیــدواری کردند که این اقدام و اقدامات خداپســندانه 
مشابه آن ســرلوحه کار تمام خیرین برای کمک به ارتقاء سطح آموزشی کشور 
 و کمــک به آینده ســازان این مملکت باشــد تا در فضای مناســب به تحصیل 

بپردازند.
در مراســم های جداگانه افتتاحیه این مدارس که بدون تشــریفات خاص و در 
فضایی صمیمی همراه با دانش آموزان و معلمان برگزار شــد؛ اویارحســین ضمن 
اعلام خوشــحالی از دیدن لبخند بر چهره دانش آموزان ابراز امیدواری کرد که 

این مدارس محلی برای آموزش و تربیت دانشمندان و آینده سازان کشور باشد.
وي همچنین اعلام کرد: بیمه پارســیان همواره حامی و پشــتیبان این مدارس 
خواهد بود تــا دانش آموزان بدون دغدغه فضای مدرســه فقــط به تحصیل و 

بپردازند. علم  آموزی 
مدیرعامل بیمه پارســیان ضمن ابراز خرســندی از اینکــه در این جمع پاک و 
صمیمانه دانش  آموزان حضور یافته ، اعلام کرد: بیمه پارســیان تمام تلاش خود را 
به کار خواهد گرفت تا این کارهای خداپســندانه ادامه یابد و تا جایی که ممکن 
اســت به تحصیل کودکان ایران زمین کمک شود و آن را سرمشقی برای سایرین 
نیز قرار دهد تا با کمک همه مســئولان و مردم انشــاءا... هیچ دانش آموزی در 
کشــورمان در فضای نامناســب درس نخواند. همچنین در این مراسم بسته هاي 
آموزشی کاملی حاوی ملزوماتی برای تحصیل دانش آموزان به آنها اهدا شد تا در 

مدارس جدید خود با لوازم جدید درس خواندن را آغاز کنند.
همانگونه که در اطلاعیه های قبلی نیز اشاره شده بود؛ پس از زلزله مهیب کرمانشاه 
که تمام مردم ایران به کمک زلزله زدگان شتافتند،؛ بیمه  پارسیان و کارکنان این 
شرکت نیز به عنوان عضوی از این جامعه اقدام به اجرای کمپینی در داخل شرکت 
کدرکه در آن کارکنان بخشی از حقوق یکماهه خود را اهدا کردند. همچنین بودجه 
چاپ و توزیع تقویم و سررســیدهای نوروزی سال 98 این شرکت نیز به صورت 
کامل براي کمک به زلزله زدگان تخصیص و نیز بخشی از بودجه تبلیغات همان سال 
بیمه پارسیان نیز به این امر اختصاص یافت که پس از جمع آوری این مبالغ مقرر 
شد 2 باب مدرسه در دو روستای زلزله زده کرمانشاه توسط بیمه پارسیان ساخته 
شــود. پس از رایزنی ها و هماهنگی های لازم با سازمان توسعه، تجهیز و نوسازی 
مدارس کشور؛ روستاهای سلطان کوه در اطراف کرمانشاه و میدان نمک در ثلاث 
باباجانی که مدارس آنها پس از زلزله غیرقابل اســتفاده بودند و دانش  آموزان در 
کانکس تحصیل می کردند؛ برای ســاخت مدارس بیمه  پارسیان معرفی و انتخاب 
شدند که در اســرع وقت کار تخصیص زمین مدرسه و نحوه اجرای آن مشخص و 
پروژه ساخت مدارس آغاز شــد که در این پروژه 2 باب مدرسه 3 کلاسه با تمام 
تجهیزات و امکانات روز در این روســتاها ســاخته و تحویل شد تا دانش آموزان 
 با خیالی آسوده وارد مدرســه خود شــده و از این امکانات آموزشی  بهره مند 

شوند.



������ھی�� ���� 
برای کسب اطلاعات بیشتر به شعب و یا تارگاه بانک آینده مراجعه فرمایید.
مرکز ارتباط: ۰۲۱-۲۷۶۶۳۲۰۰






